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ACTA DE LA COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I 

SEGURETAT I PREVENCIÓ 

 

Sessió de 22 de juny de 2016 

 

A la sala President Lluís Companys de la casa de la ciutat, el 22 de juny de 2016, s’hi reuneix la 

COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA, DRETS DE CIUTADANIA, PARTICIPACIÓ I 

SEGURETAT I PREVENCIÓ, sota la presidència de l’Ima. Sra. Francina Vila i Valls. Hi 

assisteixen les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Gerardo Pisarello Prados, Jaume Asens Llodrà, Gala 

Pin Ferrando, Eloi Badia Casas, Joaquim Forn i Chiariello, Sònia Recasens i Alsina, Jordi Martí 

i Galbis, Francisco Sierra López, Santiago Alonso Beltrán, Trini Capdevila i Burniol, Jordi 

Coronas i Martorell, Carmen Andrés Añón, Ángeles Esteller Ruedas, assistits per l’assessora 

jurídica, Sra. Anna Martori Salichs, que actua per delegació del secretari general, i certifica. 

 

També hi són presents les Imes. Sres. i els Ims. Srs.: Laura Pérez Castaño, Raimond Blasi 

Navarro, Carina Mejías Sánchez, Alfred Bosch Pascual, Maria José Lecha González, Maria 

Rovira Torrens; i el Sr. Amadeu Recasens Brunet, comissionat de Seguretat. 

 

Excusa la seva absència l’Im. Sr.: Josep Garganté i Closa. 

 

 

S’obre la sessió a les 10.05 h. 

 

I)  Aprovació de les actes de les sessions de 20 i 31 de maig de 2016 

 

S’aproven. 

 

II)  Part Informativa 

 

a)  Despatx d’ofici 

 

En compliment del Decret d’Alcaldia, de 13 de juny de 2015, ES COMUNIQUEN les 

resolucions següents: 

 

1.-  (2016/129)  

Del gerent municipal, de 26 de maig de 2016, que aprova els Plecs de clàusules i inicia 

l’expedient per a la contractació d’assessorament i assistència tècnica per a la realització de 

tasques de revisió dels informes i documentació justificativa, de projectes de convocatòries de 

subvencions i subvencions extraordinàries a les entitats dedicades a l’àmbit de la Cooperació 

Internacional, per als exercicis 2016-2017, i per un import de 191.664,00 euros. 

 

2.-  (20164134)  

Del gerent municipal, de 9 de juny de 2016, que aprova els Plecs de clàusules i inicia 

l’expedient per a la contractació de l’adquisició de 2 furgons per al transport d’equips de 

respiració automàtica i ventilació del SPEIS, per als exercicis 2016-2017, i per un import de 

400.000,00 euros. 
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3.-  (20164141)  

Del gerent municipal, de 10 de juny de 2016, que aprova els Plecs de clàusules i inicia 

l’expedient per a la contractació del manteniment preventiu i correctiu del gestor de 

comunicacions i programari a la sala conjunta de comandament i els equips embarcats per a la 

localització per GPS de les flotes de GUB i SPEIS, per als exercicis 2016-2018, i per un import 

de 205.285,04 euros. 

 

4.-  (20164138)  

Del gerent municipal, de 26 de maig de 2016, que adjudica a Molins&Silva Defensa Penal, SLP 

el contracte relatiu al servei d’assistència jurídica dels membres de la GUB i del SPEIS, per als 

exercicis 2016-2018, i per un import de 232.320,00 euros. 

 

5.-  (20163017) Districte de Ciutat Vella 

Del gerent municipal, de 31 de maig de 2016, que adjudica a Miatec Innova, S.L. el contracte 

de suport seguiment actuació manteniment via pública del Districte de Ciutat Vella, per als 

exercicis 2016-2017, i per un import de 29.392,91 euros. 

 

6.-  (20161002) Districte de l’Eixample 

Del gerent municipal, de 10 de juny de 2016, que adjudica a Nova Celona, SL el contracte per 

al suport administratiu i jurídic en la tramitació d’expedients sancionadors, per als exercicis 

2016-2017, i per un import de 42.761,40 euros. 

 

7.-  (43/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 20 de maig de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de tècnic/a 2 (família Serveis Jurídics) 

adscrit al Departament de Serveis Jurídics - Secretaria del Districte d’Horta-Guinardó. 

 

8.-  (44/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 24 de maig de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de gestor/a de projecte 1 (família 

General) adscrit al Departament de Projectes de Gestió Urbanística de la Direcció de Serveis de 

Gestió Urbanística (Gerència d’Ecologia Urbana). 

 

9.-  (45/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 24 de maig de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de gestor/a de projecte 2 (família 

General) adscrit a l’Oficina Central de Subvencions de la Direcció de Serveis Generals 

(Gerència de Recursos). 

 

10.-  (46/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 24 de maig de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de tècnic/a 1 (família Serveis Jurídics) 

adscrit a la Direcció de Serveis de Planificació i Control (Gerència de Drets de Ciutadania, 

Participació i Transparència). 
 

11.-  (47/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de gestor/a de projecte 2 (família 

General) adscrit al Departament de Feminismes i LGTBI de la Direcció de Serveis de Cicle de 

Vida, Feminismes i LGTBI (Gerència de Drets de Ciutadania, Participació i Transparència). 
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12.-  (48/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de gestor/a de projecte 2 (família 

General) adscrit al Departament de Foment de la Participació (Gerència de Drets de Ciutadania, 

Participació i Transparència). 

 

13.-  (49/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de suport 2 (família General) adscrit al 

Departament d’Associacionisme i Iniciativa Ciutadana (Gerència de Drets de Ciutadania, 

Participació i Transparència). 

 

14.-  (50/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de suport 3 (família General) adscrit al 

Departament de Relacions Ciutadanes (Gerència de Drets de Ciutadania, Participació i 

Transparència). 

 

15.-  (51/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de gestor/a de projecte 2 (família 

General) adscrit a la Direcció de Serveis d’Intervenció Social (Gerència de Drets Socials). 

 

16.-  (52/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de gestor/a de projecte 1 (família 

General) adscrit a la Direcció de Serveis d’Inspecció de la Gerència Adjunta d’Urbanisme 

(Gerència d’Ecologia Urbana). 

 

17.-  (53/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de tècnic/a 2 (família Gestió i 

Administració) adscrit al Departament d’Associacionisme i Iniciativa Ciutadana de la Direcció 

de Serveis d’Acció Comunitària (Gerència de Drets de Ciutadania, Participació i 

Transparència). 

 

18.-  (54/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de suport 3 (família General) adscrit al 

Departament de Serveis Jurídics-Secretaria Tècnica Jurídica de la Direcció de Serveis Generals 

del Districte de Sant Martí. 

 

19.-  (55/2016-C)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 3 de juny de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un concurs per a la provisió d’un lloc de treball de suport 1 (família General) adscrit al 

Departament de Relacions Ciutadanes de la Direcció de Serveis d’Acció Comunitària (Gerència 

de Drets de Ciutadania, Participació i Transparència). 
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20.-  (27/2016-L)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 20 de maig de 2016, que convoca i aprova les 

bases per a la provisió, per lliure designació, d’un lloc de treball de cap de departament 1 

(família General) adscrit al Departament de Recursos Interns del Districte de Nou Barris. 

 

21.-  (561/2016)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 30 de maig de 2016, que convoca i aprova les 

bases d’un procés interadministratiu per a la provisió, per lliure designació, d’un lloc de treball 

de cap de departament 1 (família General) adscrit al Departament de Desenvolupament de la 

Carta Municipal (Gerència de Recursos). 

 

22.-  (492/2016)  

Del gerent de recursos humans i organització, de 19 de maig de 2016, que reintegra a la 

plantilla de l’Ajuntament de Barcelona, procedent de l’Institut de Cultura de Barcelona, la 

funcionària de carrera senyora Dolores Repiso Venegas, categoria administrativa, i la nomena 

per ocupar un lloc de treball de suport 1 (família General), adscrit al Departament 

d’Administració de la Direcció de Serveis de Coordinació Econòmica (Gerència d’Ecologia 

Urbana). 

 

23.-  (653/2015)  

De l’alcaldessa, de 6 de maig de 2016, que nomena funcionari de carrera, mitjançant concurs 

oposició, en torn lliure, i en la categoria d’Intendent Major de la GUB el senyor Ricardo Salas 

Hernández. 

 

24.-  (654/2015)  

De l’alcaldessa, de 6 de maig de 2016, que nomena funcionaris de carrera, en la categoria 

d’Intendents de la GUB, els senyors Joan Albert Bigorra Páez (torn de promoció interna) i 

Benito Granados Santaella (torn lliure). 

 

25.-  (1146/2015)  

De l’alcaldessa, de 6 de maig de 2016, que nomena funcionaris de carrera, en la categoria 

d’Inspectors de la GUB, la senyora Begoña Alday López i els senyors Diego José Calero Torta, 

Pedro José Jiménez Lahuerta (torn lliure), i David Martínez Vicien (torn de promoció interna). 

 

26.-  (562/2016)  

De l’alcaldessa, de 9 de juny de 2016, que cessa, per renúncia, com a personal eventual el Sr. 

Miguel Ortega Cerdà en el lloc de treball de director 2 (família Serveis Suport Polític) adscrit a 

la Primera Tinència d’Alcaldia. 

 

27.-  (563/2016)  

De l’alcaldessa, de 9 de juny de 2016, que nomena personal eventual el senyor Miguel Rafael 

Miró Barrachina en el lloc de treball de director 2 (família Serveis Suport Polític), amb nivell de 

destinació 28 i règim de plena dedicació, i adscripció a la Primera Tinència d’Alcaldia. 

 

28.-  (601-604/2016)  

De l’alcaldessa, de 9 de juny de 2016, que cessa el senyor Oscar Martínez Villagrasa, com a 

personal eventual, en el lloc de treball de tècnic 1 i el nomena director 2, amb nivell de 

destinació 28 i règim de plena dedicació, i amb adscripció al Grup Polític Municipal de 

Convergència i Unió. 
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29.-  (603-602/2016)  

De l’alcaldessa, de 9 de juny de 2016, que cessa el senyor Joan Rodríguez Portell, com a 

personal eventual, en el lloc de treball de tècnic 1 i el nomena cap de departament 1, amb nivell 

de destinació 26 i règim de plena dedicació, i amb adscripció al Grup Polític Municipal de 

Convergència i Unió. 

 

30.-  (605-606/2016)  

De l’alcaldessa, de 9 de juny de 2016, que cessa la senyora Rosa María Rodríguez Sánchez, 

com a personal eventual, en el lloc de treball de tècnica 3 i la nomena tècnica 1, amb nivell de 

destinació 26 i règim de plena dedicació, i amb adscripció al Grup Polític Municipal de 

Convergència i Unió. 

 

31.-  (446/2016)  

De l’alcaldessa, de 6 de maig de 2016, que nomena personal eventual el senyor Ramon Bacardit 

Reguant en el lloc de treball de tècnic 2 (família Serveis de Suport Polític), amb nivell de 

destinació 24 i règim de plena dedicació, i adscripció al Grup Polític Municipal de 

Convergència i Unió. 

 

32.-  (592/2016)  

De l’alcaldessa, de 9 de juny de 2016, que cessa el senyor Pere Casajoana Singla, com a 

personal eventual, en el lloc de treball de tècnic 2 amb adscripció al Grup Polític Municipal de 

Convergència i Unió. 

 

33.-  (502/2016)  

De l’alcaldessa, de 26 de maig de 2016, que cessa el senyor Francisco Javier González Blesa 

com a personal eventual, en el lloc de treball de cap de departament 1 (Família Serveis de 

Suport Polític), i adscripció al Grup Polític Municipal de Ciutadans. 

 

34.-  (503/2016)  

De l’alcaldessa, de 26 de maig de 2016, que nomena la senyora Inmaculada Berdie Mayayo 

com a personal eventual, en el lloc de treball de cap de departament 1 (Família Serveis Suport 

Polític), amb nivell de destinació nivell 26 i règim de plena dedicació, i adscripció al Grup 

Polític Municipal de Ciutadans. 

 

35.-  (535/2016)  

De l’alcaldessa, de 9 de juny de 2016, que cessa la senyora Olga Toro Moreno, com a personal 

eventual, en el lloc de treball de suport 3 (família Serveis Suport Polític) i amb adscripció al 

Grup Polític Municipal de Ciutadans. 

 

Acords de la Comissió de Govern de 19 de maig de 2016: 

 

36.-  (249/2016) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Miguel Yury Mayorga 

Cárdenas (mat. 74763) entre la seva activitat municipal com a personal eventual del grup A1, 

amb destinació a la Quarta Tinència d’Alcaldia, on ocupa el lloc de treball de Cap Departament 

1 (40.10.PO.10), i l’activitat pública com a professor associat a temps parcial de la Universitat 

Politècnica de Catalunya, per al curs acadèmic 2015-16 des de l’1 de febrer de 2016 fins al 31 

d’agost de 2016. La dedicació a la docència universitària serà a temps parcial i haurà de 

desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. D’altra banda, la present autorització 

resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres 
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previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del 

personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 

d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i d’altra 

normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal 

o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE compte a la Comissió de 

Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

37.-  (322/2016) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Sílvia Franco Trigueros 

(mat. 74790) entre la seva activitat municipal com a funcionària interina amb la categoria 

professional de Tècnica Superior en Enginyeria, amb destinació a la Divisió de Planificació 

Gerència de Seguretat i Prevenció, on ocupa el lloc de treball de Tècnic/a 3 (80.30.OP.10), i 

l’activitat privada per compte propi com a consultora i formadora en gestió ambiental, qualitat i 

seguretat alimentària. La dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la jornada 

laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no 

coincident amb el municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte compliment 

dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 

26 de desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 

21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la 

Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc 

de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE 

compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

38.-  (323/2016) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Víctor Sanchez Carrillo (mat. 

74637) entre la seva activitat municipal com a laboral temporal, amb la categoria professional 

de Tècnic Mitjà en Arquitectura, amb destinació al Departament de Llicències i Inspecció del 

Districte Gràcia, on ocupa el lloc de treball de Tècnic 4 (80.40.OP.20), i una activitat privada 

per compte propi com arquitecte tècnic. Per tal d’evitar possibles coincidències entre l’activitat 

pública i la privada, s’exclou de l’exercici de l’activitat privada d’arquitecte tècnic, qualsevol 

manifestació del mateix en el terme municipal de Barcelona. La dedicació professional privada 

no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i 

haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. La present autorització 

resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres 

previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del 

personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de novembre, 

d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i d’altra 

normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal 

o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE compte a la Comissió de 

Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

39.-  (08/216 IMEB) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Alba Gimeno Martín 

(mat. 805273) entre la seva activitat municipal com a funcionària interina, amb la categoria 

professional d’Educadora d’Escola Bressol, amb destinació a l’EBM Manigua de l’Institut 

Municipal d’Educació d’aquest Ajuntament, on ocupa el lloc de treball de Tècnic 5 – 

80.50.SE.10, i l’activitat privada a la Llar d’Infants Bon Camí de la Sra. Marta Devert Ribet, 

com a Educadora Infantil. La dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la 

jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari 

no coincident amb el municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte 

compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 

53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, 

la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 
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l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà 

vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives al 

mateix. DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, 

Seguretat i Prevenció. 
 

40.-  (28/2016 ICUB) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Àngela Mena Also 

(mat. 72602), entre la seva activitat municipal com a funcionària interina, amb la categoria 

professional de Tècnica Superior en Dret, amb destinació al Departament de Serveis Jurídics de 

l’Institut de Cultura de Barcelona, on ocupa el lloc de treball de Tècnic 3 (80.30.SJ.10), i 

l’activitat privada de professora de ball a l’empresa Swingmaniacs, SL. La dedicació 

professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 

l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. 

La present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les 

prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre 

d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de 

novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 

d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball 

municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE compte a la 

Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

41.-  (392/16) INICIAR l’expedient per a la contractació de suport audiovisual, lloguer, instal·lació i 

manteniment de so i àudio per als actes i equips de la gerència de Recursos, amb el foment de 

l’ocupació de persones amb dificultats particulars d’inserció al mercat laboral, amb núm. de 

contracte 16001802, mitjançant tramitació ordinària, amb la utilització del procediment obert, i 

amb un pressupost total de licitació de 660.000,00 euros, IVA inclòs, determinat en funció de 

preus unitaris; APROVAR les actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules 

administratives particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladores del contracte; 

CONVOCAR la licitació per a la seva adjudicació; AUTORITZAR l’esmentada quantitat amb 

càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document amb el 

següent desglossament: pressupost net 545.454,54 euros; tipus impositiu del 21% d’IVA, i 

import de l’IVA de 114.545,46 euros; condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient 

en el/s pressupost/os posterior/s a l’actual. DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, 

Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 

42.-  (402/16) INICIAR l’expedient per a la contractació dels Serveis de trasllat i moviment d’arxius 

i mobiliari municipal i de serveis d’assistència i ornamentació d’actes ciutadans i protocol·laris, 

amb núm. de contracte 16001920, mitjançant tramitació ordinària, amb la utilització del 

procediment obert, i amb un pressupost total de licitació de 657.854,74 euros, IVA inclòs; 

APROVAR les actuacions preparatòries efectuades, el plec de clàusules administratives 

particulars i el plec de prescripcions tècniques reguladors del contracte; CONVOCAR la 

licitació per a la seva adjudicació; AUTORITZAR l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es 

partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document amb el següent 

desglossament: pressupost net 543.681,60 euros; tipus impositiu del 21% d’IVA, i import de 

l’IVA de 114.173,14 euros; condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en el/s 

pressupost/os corresponent/s. DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, Drets de 

Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 

Acords de la Comissió de Govern de 26 de maig de 2016: 

 

43.-  (20/2016 IMH) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Núria Ruiz Martínez 

(mat. 26.252) entre la seva activitat municipal com a funcionària interina amb la categoria 
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professional de Tècnic superior en dret, amb destinació al Departament de Recursos de l’Institut 

Municipal d’Hisenda, on ocupa el lloc de treball de Tècnic 2, i l’activitat privada per compte 

propi de mediadora familiar. La dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la 

jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari 

no coincident amb el municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte 

compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 

53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, 

la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 

l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà 

vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives al 

mateix. DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, 

Seguretat i Prevenció. 

 

44.-  (20154135) ESTIMAR en part les al·legacions formulades per BBVA Autorenting SA, amb 

NIF A60028776, mitjançant escrit de 21 d’abril de 2016, contra l’acord de la Comissió de 

Govern de 31 de març de 2016 pel qual s’iniciava el procediment per a la resolució del 

contracte 15001427, de subministrament en la modalitat d’arrendament de 44 vehicles policials 

per a la Guàrdia Urbana de Barcelona, durant el termini de 48 mesos i un màxim de 110.000 

quilòmetres, contracte derivat de l’Acord marc aprovat pel Consorci Català pel 

Desenvolupament Local (exp. 2013.01), en el sentit i d’acord amb els motius assenyalats a 

l’informe de 12 de maig de 2016 que figura a l’expedient. RESOLDRE de mutu acord amb el 

contractista l’esmentat contracte 15001427 atès que, de conformitat amb els informes que 

figuren a l’expedient, no concorre altra causa de resolució que sigui imputable a BBVA 

Autorenting SA per la qual cosa no procedeix l’exigència de cap indemnització al seu càrrec, i 

atenent a raons d’interès públic que fan innecessària o inconvenient la permanència del 

contracte, d’acord amb l’article 224.4 del Text refós de la Llei de contractes del sector públic, 

aprovat per RDL 3/2011, de 14 de novembre. DESESTIMAR la resta de les al·legacions 

formulades. ANUL·LAR l’autorització i la disposició de la despesa amb càrrec a la partida 

0401 20400 13211 dels pressupostos de 2016, 2017, 2018 i 2019, per un import de 

2.250.855,55 euros (dels quals 1.860.211,20 euros corresponen a l’import net i els restants 

390.644,35 euros a l’IVA al 21%). DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, Drets de 

ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

45.-  (479/2016) APROVAR la modificació en l’organigrama de la Gerència de Recursos, assignant 

les adscripcions, denominacions i funcions als òrgans afectats, tal i com es detalla als annexos. 

PUBLICAR la present resolució en la Gaseta Municipal als efectes pertinents. DONAR-NE 

compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 

Acords de la Comissió de Govern de 9 de juny de 2016: 

 

46.-  (515/2016) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Anna Ribas Seix (mat. 

21269) entre la seva activitat municipal com a funcionària de carrera, amb la categoria 

professional de Tècnica Superior d’Arquitectura, amb destinació al Departament de Patrimoni 

Arquitectònic Històric i Artístic de la Gerència d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, on ocupa el 

lloc de treball de Tècnica 2 (80.20.OP.10), i una activitat privada per compte propi consistent en 

la redacció de projectes d’arquitectura. Per tal d’evitar possibles coincidències entre l’activitat 

pública i la privada, s’exclou de l’exercici de l’activitat privada de redacció de projectes 

d’arquitectura, qualsevol manifestació del mateix en el terme municipal de Barcelona. La 

dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent 

a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. 
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La present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les 

prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre 

d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de 

novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 

d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball 

municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE compte a la 

Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

47.-  (518/2016) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Joan Josep Polo Berroy (mat. 

20372) entre la seva activitat municipal com a funcionari de carrera, amb la categoria 

professional de Tècnic Mitjà d’Arquitectura, amb destinació al departament d’Obres i 

Manteniment del Districte de Sant Martí, on ocupa el lloc de treball de Tècnic 4 (80.40.OP.20), 

i una activitat privada per compte propi d’arquitecte tècnic. Per tal d’evitar possibles 

coincidències entre l’activitat pública i la privada, s’exclou de l’exercici de l’activitat privada 

de arquitecte, qualsevol manifestació del mateix en el terme municipal de Barcelona. La 

dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent 

a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. 

La present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les 

prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre 

d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de 

novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 

d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball 

municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE compte a la 

Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

48.-  (520/2016) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Josep Lluís Delgado 

Espallargas (mat. 19726) entre la seva activitat municipal com a funcionari de carrera, amb la 

categoria professional de Tècnic Superior d’Arquitectura, amb destinació al departament de 

Projectes Urbans de la Gerència d’Ecologia, Urbanisme i Mobilitat, on ocupa el lloc de treball 

de Tècnic 2 (80.20.OP.10), i una activitat privada per compte propi d’arquitecte. Per tal d’evitar 

possibles coincidències entre l’activitat pública i la privada, s’exclou de l’exercici de l’activitat 

privada d’Arquitecte, qualsevol manifestació del mateix en el terme municipal de Barcelona. La 

dedicació professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent 

a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. 

La present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les 

prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre 

d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de 

novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 

d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball 

municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE compte a la 

Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

49.-  (0235/16) ADJUDICAR el contracte núm. 16001198, que té per objecte Servei de disseny i 

programació de webs i aplicacions, tant estructurals com estratègiques de l’Ajuntament de 

Barcelona, per un import d’1.482.250,00 euros, IVA inclòs, de conformitat amb la proposta de 

valoració i classificació continguda en l’expedient, a Servicios de Desarrollo Orientado a 

Soluciones, SL, amb CIF B91732826, i d’acord amb la seva proposició, en ser considerada 

l’oferta més avantatjosa, sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i 

suficient en els pressupostos posteriors a l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari 

l’esmentada quantitat amb càrrec a la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest 
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mateix document amb el següent desglossament: import adjudicació 1.225.000,00 euros; tipus 

impositiu del 21% d’IVA, i import de l’IVA de 257.250,00 euros. FORMALITZAR el 

contracte en el termini màxim de 5 dies naturals a comptar del següent al de la recepció per part 

de l’adjudicatari del requeriment per a la formalització, sempre i quan hagin transcorregut 15 

dies hàbils des de la tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs 

especial de contractació que impliqui la suspensió de la formalització o s’hagués acordat 

l’aixecament de la suspensió. ANUL·LAR part de l’autorització de despesa del contracte núm. 

16001198 que té per objecte disseny web i programació webs i aplicacions per un import de 

97.750,00 euros, amb càrrec al Pressupost/os i Partida/es indicades en aquest mateix document, 

per baixa de licitació. DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, 

Participació i Seguretat i Prevenció. 

 

Acords de la Comissió de Govern de 16 de juny de 2016: 

 

50.-  (530/2016) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada pel Sr. Josep Maria Boronat Pujals 

(mat. 73607), personal eventual de l’Ajuntament, entre l’activitat municipal com assessor Grup 

Polític Municipal Esquerra Republicana, on ocupa el lloc de treball de Tècnic 2 (80.20.PO.10), i 

una activitat privada per compte propi d’arquitecte. Per tal d’evitar possibles coincidències 

entre l’activitat pública i la privada, s’exclou de l’exercici de l’activitat privada d’Arquitecte, 

qualsevol manifestació del mateix en el terme municipal de Barcelona. La dedicació 

professional privada no podrà superar la meitat de la jornada laboral setmanal vigent a 

l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en horari no coincident amb el municipal. 

La present autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les 

prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984 de 26 de desembre 

d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, la Llei 21/1987, de 26 de 

novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de l’Administració de la Generalitat i 

d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball 

municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. DONAR-NE compte a la 

Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció. 

 

51.-  (RH 079/2016 IMSS) AUTORITZAR la compatibilitat sol·licitada per la Sra. Maria del Mar 

Valverde López (mat.15028147) entre la seva activitat municipal com a funcionària de carrera 

amb la categoria professional de tècnica d’Administració General, amb destinació a la Direcció 

Executiva de Planificació, Gestió de Recursos i Avaluació de Programes i Serveis de l’Institut 

Municipal de Serveis Socials de Barcelona, on ocupa el lloc de treball de Tècnica 1 (codi 

80.10.SJ.10), i l’activitat privada per compte propi realitzant tasques d’advocada. No podrà 

ostentar, per ella mateixa o mitjançant substitut, la representació i defensa d’interessos contraris 

als de la Corporació Municipal, ni tampoc podrà assessorar, informar o desenvolupar les 

activitats pròpies de la professió en aquells assumptes o procediments en què l’Ajuntament o els 

seus Organismes tinguin relació. La dedicació professional privada no podrà superar la meitat 

de la jornada laboral setmanal vigent a l’Administració Pública i haurà de desenvolupar-se en 

horari no coincident amb el municipal. La present autorització resta condicionada a l’estricte 

compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 

53/1984 de 26 de desembre d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques, 

la Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del Personal al Servei de 

l’Administració de la Generalitat i d’altra normativa aplicable. Aquesta autorització perdrà 

vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les circumstàncies relatives al 

mateix. DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, 

Seguretat i Prevenció. 
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52.-  (623/2016) APROVAR les modificacions en l’organigrama de la Gerència de Recursos 

referides a la Direcció de Serveis Jurídics, assignant les denominacions i funcions als òrgans 

afectats, tal i com es detalla als annexos. PUBLICAR la present resolució en la Gaseta 

Municipal als efectes pertinents. DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, Drets de 

Ciutadania, Participació i Seguretat i Prevenció. 

 

53.-  (286/16) REBUTJAR l’oferta econòmica de la UTE Parlem produccions/secuoya digital i, 

conseqüentment, EXCLOURE-LA de la licitació, segons proposta de la Mesa de contractació 

de 30 de maig de 2016, a la vista de l’informe tècnic elaborat a aquest efecte, pel departament 

d’Internet de 18 de maig de 2016, per considerar-se desproporcionada o anormal, de 

conformitat amb l’article 153,3 i 4 del TRLCSP. ADJUDICAR el contracte núm. 16001290, 

que té per objecte el servei per a la coordinació i gestió de projectes web de l’Ajuntament de 

Barcelona, per un import de 522.966,80 euros IVA inclòs, de conformitat amb la proposta de 

valoració i classificació continguda en l’expedient, a l’empresa Interactiva Visual SL, amb CIF 

B64315831, i d’acord amb la seva proposició en ser considerada l’oferta més avantatjosa, 

sotmès a la condició suspensiva d’existència de crèdit adequat i suficient en els pressupostos 

posteriors a l’actual. DISPOSAR a favor de l’adjudicatari l’esmentada quantitat, amb càrrec a 

la/es partida/es i al/s pressupost/os que s’indiquen en aquest mateix document amb el següent 

desglossament: import net d’adjudicació 432.203,97 euros; tipus impositiu del 21% d’IVA, i 

import de l’IVA de 90.762,83 euros. CONSTITUIR la garantia definitiva per un import de 

21.610,20 euros, mitjançant retenció en preu de la primera o primeres factures segons petició de 

l’adjudicatari, que s’ha incorporat a l’expedient. FORMALITZAR el contracte en el termini 

màxim de 5 dies naturals a comptar del següent al de la recepció per part de l’adjudicatari del 

requeriment per a la formalització, sempre que hagin transcorregut 15 dies hàbils des de la 

tramesa de la notificació de l’adjudicació i no s’hagi interposat recurs especial de contractació 

que impliqui la suspensió de la formalització o s’hagués acordat l’aixecament de la suspensió. 

ANUL·LAR part de l’autorització de despesa del contracte núm. 16001290 que té per objecte 

coordinació i gestió de projectes de web ajuntament per un import de 57.033,20 euros amb 

càrrec al Pressupost/os i Partida/es indicades en aquest mateix document, per baixa en la 

licitació. DONAR-NE compte a la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i 

Seguretat i Prevenció. 

 

b) Mesures de govern 

A la Comissió:  

1.-  Sistema d’informació i atenció ciutadana 2016-2018. 

El Sr. ASENS explica que aquesta mesura de govern té com a objectiu fer de l’Administració 

municipal una administració més permeable i accessible, al servei del ciutadà. Comenta que 

aquest objectiu obeeix a la voluntat de reduir el temps que dedica el ciutadà a fer tràmits 

administratius, ja que aquest té dret a disposar del seu temps. Per això diu que es vol fer 

efectiva la interoperativitat entre departaments municipals i entre diferents administracions, 

perquè opina que no pot ser que es demani als veïns de Barcelona documents que ja estan en 

disposició de les administracions, per exemple, el padró, que suposa el 60% del volum de 

tràmits que es realitzen en les oficines de les OAC. 

Afegeix que cal facilitar els tràmits promovent que es puguin fer des d’Internet, des del telèfon 

o des dels quioscos d’autoservei, per tal d’evitar el desplaçament de ciutadans a les oficines, 

que haurien de ser un espai físic d’atenció singular, especialitzada i residual, en què només 

s’hauria d’anar quan ja no hi ha altres canals.  
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Comenta que, per tant, es volen millorar tant el servei d’informació telefònica com el web 

municipal, i procurar també que la informació es pugui fer amb diferents idiomes. Pensa que 

aquest paquet ha de servir per descongestionar els espais d’atenció ciutadana, una reivindicació 

no tan sols dels veïns, sinó també dels treballadors. Afegeix que aquesta mesura és una de les 

més votades en la plataforma de Decidim Barcelona. Diu que alhora la idea és millorar la 

qualitat del servei de l’oficina amb mesures complementàries per ajudar les persones amb 

dificultats per raó d’edat o comprensió de llengua i tràmits, i també millorar els equipaments 

tecnològics i l’atenció als incidents provocats pel programari. 

Finalment, esmenta la gratuïtat de la línia telefònica del 010, que aniria acompanyada d’una 

ampliació de les seves funcions, perquè serveixi no tan sols per obtenir informació, sinó també 

per poder fer tràmits i gestions. Comenta que la ciutadania fa temps que reivindica aquesta 

mesura, i diu que en concret la síndica de Greuges en els seus darrers informes ja fa menció de 

la necessitat que no hi hagi una contraprestació a un dret que fins ara discrimina segons el canal 

que s’utilitzi per accedir a la informació, ja que no pot ser que sigui gratuït accedir-hi per via 

presencial i, en canvi, tingui un cost econòmic per via telefònica. 

Per això entén que aquesta mesura millorarà les condicions de treball de les persones que 

treballen a les oficines i també la qualitat del servei prestat i facilitarà la vida als veïns de la 

ciutat. 

 

El Sr. MARTÍ agraeix al govern la presentació d’aquesta mesura de govern perquè creu que és 

urgent posar al dia el sistema d’informació i atenció ciutadana de Barcelona, després dels 

avenços de la fase final del darrer mandat municipal. 

Creu que aquest «pla renove», però, arriba una mica tard i algunes de les millores que conté no 

s’aplicaran fins a finals d’aquest mandat, en alguns casos fins al 2018 i 2019. Considera, doncs, 

que no s’hauria d’allargar massa el desplegament de cada una de les mesures. 

Diu que en termes generals està d’acord amb el que es planteja en aquesta mesura de govern, 

amb els objectius de millora general dels diferents canals del sistema. Tanmateix, remarca que 

en el text de la mesura no ha sabut trobar les inversions necessàries per tirar endavant cada una 

de les mesures. Demana, doncs, que en la següent intervenció el regidor Asens doni pistes sobre 

quins són els recursos econòmics que hi ha previst destinar anualment fins al 2019. 

D’altra banda, destaca que hi ha qüestions que afecten el dia a dia de la ciutadania que no poden 

esperar ni tan sols fins al 2017 o el 2018, i molt menys el 2019. Especifica que es refereix a 

qüestions que veu molt de prop tant als registres dels districtes com a l’Oficina d’Atenció al 

Ciutadà de la plaça Sant Miquel, en què es veuen escenes tercermundistes. Opina que el govern 

hauria d’haver solucionat aquesta situació molt de temps abans. 

En contraposició a aquesta crítica puntual de la situació de les OAC dels districtes, aplaudeix la 

previsió de la gratuïtat del 010, ja que creu que és una bona mesura. No sap, però, quin cost 

anual tindrà per a l’Ajuntament aquesta mesura. 

Finalment, està d’acord a potenciar i incrementar els mitjans d’atenció no presencials, que són 

el present i sobretot el futur, però recorda la importància que té donar un bon servei a través 

dels mitjans presencials, especialment perquè hi ha molta gent gran que ho necessita. Així 

mateix, està d’acord que no s’hagi d’obligar els usuaris a presentar documentació que tinguin 

totes les administracions. 

Recorda que el 2 d’octubre és el termini per aplicar la Llei de procediment administratiu en 

aquest sentit. 

 

El Sr. ALONSO dóna les gràcies per la mesura. Comenta que la raó de ser de l’Ajuntament, 

com a administració pública, és donar serveis a la ciutadania que, a més, siguin de qualitat i 

facilitin la vida i els tràmits administratius i que no es converteixin en un obstacle. Opina que 

això requereix una tasca per part de l’Administració de millora contínua en la prestació 
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d’aquests serveis. Considera, doncs, positiu l’informe presentat, perquè manifesta l’interès del 

govern a continuar treballant per tenir un millor servei, tot i que troba a faltar més concreció en 

temes de calendari i pressupostos. 

D’altra banda, expressa el seu suport a tots els treballadors que fan tasques d’atenció al públic, 

tant a les OAC, com al 010 o als districtes i als diferents ens que depenen de l’Ajuntament. 

Opina que aquesta és una feina molt complexa que requereix una gran dedicació, i pensa que 

cal valorar-la més. En aquest sentit, espera que les mesures que proposa el govern serveixin 

també per millorar les condicions en què aquests treballadors han de desenvolupar la seva feina. 

Explica que uns dies abans va anar a una OAC i li van explicar tots els problemes que tenen per 

fer la seva feina correctament, com ara les dificultats per implantar la cita prèvia o els 

problemes amb els sistemes informàtics. 

Pensa, doncs, que cal ajudar aquests treballadors perquè tinguin els recursos adients per fer la 

seva feina i així poder garantir que aquest servei sigui un servei de qualitat. 

En resum, diu que Ciutadans dóna suport a la millora en els sistemes d’informació i atenció a la 

ciutadania i també als treballadors que fan aquesta feina. 

 

La Sra. CAPDEVILA també agraeix al govern la presentació d’aquesta mesura. Comparteix 

l’anàlisi que desplega la mesura en gran part. Recorda que el Sr. Asens va dir en la sessió 

anterior d’aquesta comissió que faria la presentació d’aquesta mesura, quan des d’Esquerra 

Republicana de Catalunya es va plantejar el tema de les llarguíssimes cues de la plaça Sant 

Miquel. Celebra, doncs, la presentació d’aquesta iniciativa i creu que aquesta mesura ha de 

donar resposta als problemes dels ciutadans que s’adrecen a l’Administració. 

Explica que el ciutadà que va a la finestra de l’Administració es troba sovint davant d’un gegant 

que no sap com interpel·lar. Indica que el sistema d’informació i atenció ciutadana a Barcelona 

és complex, i diu que està dotat de pluralitat de canals i mitjans, però considera que 

l’Ajuntament ho complica de vegades més quan aquesta informació i atenció és diferent segons 

el districte, depèn de si ets ciutadà o entitat o altres diferenciacions que, més que aportar 

singularitats operatives a les gestions entorpeixen i generen frustració en la ciutadania. 

Recorda que, en aquesta línia, el seu Grup va presentar a la Comissió d’abril la creació d’una 

oficina durant el període de subvencions per a les entitats que les demanen, perquè per a moltes 

entitats és un greu problema saber emplenar els impresos per a la subvenció. Continua 

reivindicant, doncs, que aquestes oficines estiguin a tots els districtes com ja estan en algun 

districte de Barcelona. 

Valora positivament l’aposta de l’Administració municipal de potenciar i incrementar els 

mitjans d’atenció no presencials i la implantació de la cita prèvia a les oficines. Però creu que 

cal fer una aposta més ambiciosa per impulsar i reforçar el coneixement dels serveis 

d’informació i atenció. Opina que la informació és el primer pas per poder agilitzar qualsevol 

procés de l’Administració. Diu que la formació fa la gent responsable i atorga eines als 

membres de la societat per actuar amb llibertat i consciència. Creu, doncs, que cal elaborar uns 

protocols i catàlegs clars dels serveis i posar-los a disposició de la ciutadania. 

També valora positivament les mesures que permetin avançar en la gestió d’incidències i 

reclamacions, així com les mesures que permetin millorar el sistema d’informació d’agenda i 

equipaments de la ciutat. 

Considera, doncs, que aquesta mesura va en la línia adequada i creu que posar la ciutadania i el 

seu temps en primer lloc és un element positiu. Finalment, encoratja el govern a treballar per 

posar aquest seguit de mesures en funcionament com més aviat millor. 
 

La Sra. ESTELLER assenyala que el Grup Popular valora aquesta proposta perquè sempre ha 

defensat la necessitat de facilitar les relacions del ciutadà amb l’Administració. Pensa que una 

administració àgil, ràpida i que respongui a temps als problemes de la gent és el que ha d’assolir 

aquest Ajuntament i qualsevol altra administració. 
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És conscient del repte que suposa i de la complexitat a l’hora de poder tenir processos ràpids 

que facilitin aquesta relació i una atenció personalitzada. En aquest sentit, li semblen positives 

totes les mesures que vagin dirigides a millorar aquest contacte de les persones amb 

l’Administració. 

Apunta que una qüestió important són les OAC, que tenen bons professionals. Vol saber, doncs, 

com va la cita prèvia. Recorda que en l’anterior mandat la cita prèvia era un 16%, i pregunta si 

veritablement s’ha intensificat o com funciona. Considera que les cues de la plaça Sant Miquel 

no es poden produir. 

Pel que fa als punts de Barcelona, diu que és un punt intermedi entre les OAC i les vies 

telemàtiques. Pensa que, en aquest sentit, cal extremar tots els canals de comunicació i sobretot 

de receptivitat. 

Li sembla positiu el tema del 010 gratuït, perquè és una manera de facilitar aquesta relació 

sense que tingui cap cost per al ciutadà. 

Respecte a la neutralitat tecnològica, considera que encara falta recorregut perquè aquesta pugui 

ser efectiva i no hi hagi cap tipus de discriminació en funció del procediment utilitzat.  

Constata que en aquesta mesura s’incorpora un calendari, però no un pressupost. Vol saber, per 

tant, la quantificació pressupostària de cada una de les fases. 

 

La Sra. ROVIRA valora positivament l’intent del govern de trobar la manera de poder 

modificar i millorar els serveis d’informació i atenció, perquè les persones que atenen i 

l’atenció rebuda des dels mitjans virtuals és la manera com les veïnes reben l’atenció per part de 

l’Ajuntament. Per tant, pensa que és important que aquests sistemes millorin i que no es faci 

perdre el temps a les persones que volen rebre atenció de l’Ajuntament. 

En aquest sentit, creu que les propostes són vàlides, sobretot el canvi d’atenció mitjançant el 

010, ja que el fet que passi a ser gratuït ajudarà moltes persones que no tenen accés a la 

tecnologia. També troba imprescindible que es faci èmfasi en la situació laboral de les persones 

que treballen al 010, tenint en compte que és una situació molt precaritzada. Opina que si els 

que atenen el 010 són les primeres persones que han d’atendre la població no pot ser que la seva 

situació sigui aquesta. Alhora troba imprescindible que els serveis tecnològics obsolets es 

puguin actualitzar i millorar perquè tothom pugui trobar el que busca. Així, espera que no tan 

sols hi hagi un indicador de les dades de les atencions realitzades, sinó que també hi hagi 

indicadors sobre valoracions que puguin fer millorar aquest servei i saber com es desenvolupen 

aquests processos telemàtics. 

Pel que fa als quioscos virtuals per demanar cites prèvies i altres coses, pensa que seria 

important que es dotessin de més informació de l’ús que se’n pot fer, perquè sovint es 

desconeix i només es troba en les oficines o als ajuntaments del districte. Creu que falta 

pedagogia perquè la gent conegui la seva utilitat. 

Troba a faltar, a més, que hi hagi un espai específic de formació per a les persones que treballen 

a les diferents OAC pel que fa a la gestió de diferents qüestions com ara l’empadronament, que 

és el majoritari.  

Tot i que en la mesura s’insinua al final, vol recordar que per la CUP també és important que 

totes les millores al web i a les futures aplicacions puguin estar programades en codi lliure per 

evitar-ne l’estancament i no haver de necessitar més les empreses de programari privatiu perquè 

vagin actualitzant el web i les aplicacions segons que canviïn les necessitats. 

 

El Sr. ASENS explica que la cita prèvia serà exigible en totes les oficines menys a la de la plaça 

Sant Miquel. Creu que això reduirà molt les cues, i diu que és fruit del diàleg i la negociació 

amb els treballadors i els seus sindicats. 

En relació amb la pregunta sobre què deixarà d’ingressar l’Ajuntament, indica que serà una 

quantitat que es pot assumir, i diu que els darrers anys la xifra era de prop de 200.000 euros. Li 
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sembla que és compatible amb la idea de fer possible l’accés a la informació que exigia la 

síndica de Greuges. 

Pel que fa al que deia el Sr. Martí que aquestes mesures arriben tard, hi està d’acord, i espera 

que es puguin estendre i aplicar a altres ajuntaments com els governats per Convergència, que 

encara no han fet cap mesura en la direcció de la gratuïtat en el telèfon d’informació. Espera 

que aquesta gratuïtat a Barcelona tingui un efecte replicant i pugui arribar a altres municipis. 

Sobre la inversió que preguntava també el Sr. Martí, informa que són 2 milions, que significa 

millores tecnològiques, etc. 

Finalment, agraeix els comentaris de tots els grups. 

 

El Sr. ALONSO demana que s’implantin efectivament aquestes mesures i que no es quedi en 

una declaració d’intencions. 

 

Es dóna per tractada. 

c) Informes 

d) Compareixences Govern municipal 

 

Del Grup Municipal ERC: 

2.-  (M1519/3524) Que comparegui el responsable del Govern municipal encarregat de 

desenvolupar l’informe de la Taula de ciutat per a l’abordatge de la venda ambulant irregular al 

carrer, per tal que informi en quin estat d’execució estan les mesures recollides a l’esmentat 

informe. 

El Sr. PISARELLO vol plantejar aquest tema emmarcant el fenomen, explicant què s’ha fet des 

de l’Ajuntament i indicant les línies de futur. 

Explica que la primera idea és entendre que la venda ambulant és un fenomen vinculat a les 

zones d’afluència turística, és un fenomen global, predominant en el temps i que no és exclusiu 

de Barcelona. Creu que això és important. Indica que Barcelona, amb una presència continuada 

de turisme, genera les condicions òptimes per esdevenir un mercat d’àmplies possibilitats i un 

pol d’atracció dels col·lectius de venedors ambulants. 

Indica que aquest estiu, a més, aquest creixement s’ha intensificat per la situació 

socioeconòmica d’alguns països del Mediterrani, amb gran afluència turística fins ara, com ara 

Egipte o Turquia, que veuen alterada la seva afluència turística per una situació de conflicte. 

Considera que el fet que és un fenomen global i de caire internacional ho demostra l’estudi que 

ha fet el Departament d’Estudis de l’Àrea d’Ocupació, Empresa i Turisme de l’Ajuntament, que 

mostra molt clarament que aquest és un fenomen específic de la zona mediterrània, però que si 

es miren altres ciutats com París, Roma, Berlín o ciutats nord-americanes com Nova York o 

Vancouver, o països del sud com Durban, es troba que aquest és un fenomen molt estès. Diu 

que no solament és un fenomen internacional, sinó que també és important en més d’una 

quarantena de municipis de Catalunya. Reitera que la presència de la venda ambulant no 

autoritzada és un fenomen molt estès, des de Llançà fins a Salou, passant per Calella, Castelló 

d’Empúries, Vilanova i la Geltrú, el Vendrell, Cambrils, Castelldefels, Cunit, etc. Diu que si 

s’observa qui governa en aquests ajuntaments es constata que hi ha forces polítiques molt 

diverses, des de Convergència, Convergència i ERC a Castelló, el PSC a l’Escala, 

Convergència a Sitges, etc. Conclou que és un fenomen molt present a la costa del país i que 

està sent gestionat de manera molt diversa per les diverses forces polítiques. Afegeix que 

Lleida, on governa Ciutadans amb el PSC, també ha d’afrontar aquest tipus de problemes. 

Diu que la responsabilitat de l’Ajuntament és posar sobre la taula accions concretes per abordar 

aquest fenomen, que cal fer-ho de manera integral, amb la implicació dels més de 50 actors que 
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formen part d’aquest fenomen i amb la coresponsabilitat de totes les administracions 

governamentals del país. Explica que ara s’ha nomenat una persona que s’encarregarà de la 

coordinació de les diferents àrees de govern per fer-ho, sota la seva direcció com a primer tinent 

d’alcalde. 

Informa que, d’una banda, s’ha intensificat la intervenció policial davant d’aquest fenomen, 

perquè el govern considera que no pot permetre la venda ambulant no autoritzada al carrer. 

Afegeix que simultàniament s’ha fet un abordatge social, perquè molts dels col·lectius implicats 

són col·lectius en situació de vulnerabilitat, i diu que aquesta aproximació social té dues 

vessants. D’una banda, parla de la que té a veure amb la idea que a Barcelona tothom ha de 

poder gaudir dels mateixos drets i oportunitats, i indica que aquest govern ha garantit 

l’empadronament per a tothom, també de les persones en situació irregular, com a via d’accés al 

gaudi a drets de ciutadania i altres drets com la sanitat, ajuts en matèria de lloguer, etc. Afegeix 

que també s’han fet servir les eines en matèria d’ocupació com a via per regularitzar aquests 

sectors o per a la inserció sociolaboral. Explica que això s’ha fet de manera embrionària, com 

amb el Pla de Mercabarna, però indica que s’hi vol continuar treballant. 

Assenyala que un altre element important és com es treballa amb els veïns i el petit comerç 

afectat per aquest fenomen. És conscient que el petit comerç de la zona, sobretot els venedors 

ambulants autoritzats de la zona del port, els veïns de Ciutat Vella i especialment els de la 

Barceloneta, estan preocupats per aquest fenomen. Explica que s’han tingut moltes reunions 

amb aquests sectors i diu que la idea del govern és afavorir el comerç de proximitat i 

intensificar que qui vingui a Barcelona hagi de comprar en aquest petit comerç per afavorir-ne 

la viabilitat. 

Informa que a partir d’aquí la setmana següent es presentarà un pla molt més detallat per a 

l’estiu 2016 basat en quatre o cinc punts bàsics: primer, la coresponsabilitat de les 

administracions i dels municipis en l’abordatge d’aquest fenomen; el foment d’un consum 

responsable a la ciutat; continuar treballant en el doble abordatge, policial i d’atenció social al 

col·lectiu en situació de vulnerabilitat que hi ha darrere d’aquest fenomen, i dotar d’eines 

transversals el veïnat i el comerç de la ciutat per evitar que aquesta activitat perjudiqui el seu 

dia a dia. 

Comenta que algunes d’aquestes propostes ja han estat precedides de proves pilot i diu que 

també són el resultat de la feina feta a la Taula de Ciutat, que és una feina que valora. Assenyala 

que aquesta Taula quedarà tancada i que la presentació del nou Pla integral de l’estiu 2016 i les 

línies de treball a llarg termini seran dirigides pel govern municipal. 

 

El Sr. CORONAS explica que Esquerra Republicana de Catalunya va demanar aquesta 

compareixença perquè tres mesos abans, com a president de la Taula, va presentar un informe, 

que, després d’haver parlat amb totes les parts implicades, recollia el màxim possible els 

elements que podien haver-hi en comú, tot i que no tothom els compartia, però sí que eren els 

que majoritàriament més es compartien. Diu que això donava un cert sentit a extreure les 

conclusions de les dues sessions plenàries de la Taula, així com de les reunions fetes en 

paral·lel amb els membres de la Taula que no havien volgut assistir a les sessions plenàries. 

Creu que les línies d’aquest pla de full de ruta que vol presentar el govern coincideixen amb 

l’informe, però lamenta que aquest hagi tardat tres mesos a presentar aquest full de ruta, 

conscient que s’acostava l’estiu i que el moment seria especialment delicat, que hi pot haver 

tensió, perquè hi ha una estructura organitzada de manters que defensa la seva activitat, perquè 

hi ha malestar a la Guàrdia Urbana i aquest malestar ha incrementat. 

En tot cas, com a president de la Taula, diu que ha trobat molt poca reciprocitat per part del 

govern. Comenta que, per exemple, el fet de demanar la compareixença és el que va motivar 

una reunió el dia abans perquè el govern expliqués una mica el que ha explicat el Sr. Pisarello, 

que deixa de ser una feina de la tinència de Drets Socials i passa a la primera tinència 
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d’alcaldia, cosa que li sembla lògica. Pensa, però, que hauria estat bé que s’hagués compartit 

aquesta informació amb el president de la Taula amb prou temps. Pel que fa al fet que hi haurà 

una persona que donarà una visió transversal a tot això, també li sembla bé, però diu que hauria 

estat bé que el president de la Taula ho hagués sabut en el seu moment. Indica que aquesta 

reciprocitat tampoc no la va tenir amb la tinència de Drets Socials durant tot el temps en què es 

van reunir les taules i en què s’esperava una implementació d’aquestes mesures. Remarca que 

totes les reunions que ha tingut el govern amb el president de la Taula han estat reunions que ha 

sol·licitat el president de la Taula, exceptuant la del dia anterior, perquè venia motivada per la 

compareixença d’aquesta sessió. Conclou, doncs, que ha de ser crític en aquest sentit pel que fa 

a la reciprocitat del govern respecte a la Taula i a la presidència de la Taula. 

Li ha quedat clar que el govern dóna per tancada la Taula, tot i que Convergència havia 

demanat que es tornés a convocar. Es queixa que cada vegada que s’ha intentat que es donés 

una resposta no s’ha donat. Posa com a exemple el Consell de Seguretat i Prevenció de la 

setmana anterior, en què es va preguntar al Sr. Batlle què s’estava fent des de la Generalitat, a 

l’Autoritat Portuària què estava fent pel port i al comissionat què s’estava fent des de 

l’Ajuntament. Recorda que el Sr. Batlle es va absentar abans d’hora, que l’Autoritat Portuària ni 

tan sols hi va anar i diu que la resposta del comissionat va ser molt genèrica i molt optimista. Li 

sembla, doncs, que tres mesos després d’aquell informe no s’ha fet prou en cap dels dos eixos 

que es van demanar: la lluita contra la venda de productes il·legals i els plans d’acció social per 

a les persones amb risc de vulnerabilitat. 

 

El Sr. BLASI pregunta si hi haurà rèplica per part del govern. 

 

La presidenta respon que el govern ha esgotat el temps i que si en Junta de Portaveus 

s’estableixen temps és per complir-los. Pensa que una de les qualitats d’un càrrec electe també 

ha de ser el control del temps.  

 

El Sr. PISARELLO constata que aquest tema s’ha discutit molt i que tothom ha reconegut que 

quan hi ha temes de fons és difícil tenir un debat. 

 

La presidenta, com que veu que hi ha unanimitat, diu que donarà una mica més de temps al 

govern perquè pugui contestar. 

 

El Sr. BLASI pregunta qui lidera el tema. Comenta que s’ha dit que hi haurà un tinent d’alcalde 

que ho encapçalarà i que, a més, hi haurà una persona, tot i que no s’ha dit el nom de la persona 

ni la seva responsabilitat. Diu que es preguntava de què serveix aquesta Taula de Ciutat, i entén 

que ha estat perdent el temps, atès que no es tornarà a convocar, fet que el deixa una mica 

perplex, ja que hauria estat un bon espai on portar aquest pla que per sorpresa ha anunciat en 

aquesta sessió el primer tinent d’alcalde. 

Afegeix que també es pregunta si el posicionament del govern és realment unitari, amb 

l’entrada del Partit Socialista i les responsabilitats en l’àmbit de comerç que porten. 

No sap si el govern comparteix que el top manta ha deixat de ser estacional i si el govern és 

conscient de l’efecte crida que ha generat, malgrat que en responsabilitza el turisme o altres 

municipis que també tenen aquest fenomen. 

Pregunta quin és el cens actualitzat, perquè era una base fonamental per poder treballar en 

aquest sentit en l’àmbit del top manta, de les persones que s’hi dediquen. També demana quin 

és el retorn dels plans socials, ja que no són tres mesos, sinó un any, en què l’Ajuntament ha 

tingut la responsabilitat de poder-ho abordar després de tanta crítica i de vendre tant de fum. 

Finalment, pregunta quins són els passos que cal fer per aquesta col·laboració entre les 

administracions i les institucions, si es comptarà amb el comerç o no, si els grups hauran de 
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portar iniciatives com la del dia anterior a la Comissió d’Economia i Hisenda per col·laborar 

amb el comerç de proximitat i ajudar-lo. Conclou que se li obren molts dubtes i que no hi ha 

cap resposta. 

 

El Sr. SIERRA agraeix al Grup d’ERC aquesta compareixença i celebra que no parli ara de top 

manta ni d’utilitzacions polítiques. Troba impresentable que el Sr. Pisarello s’excusi dient que 

aquest fenomen és culpa de l’afluència turística i que també s’esdevé a altres municipis. 

Considera que el govern no ha fet res, ja que ha nomenat una persona responsable, però no ha 

dit qui ni quina funció tindrà. 

Pel que fa als drets i deures de què parlava el primer tinent d’alcalde, està d’acord que és una 

qüestió de drets i deures. Diu que en una societat democràtica la llei és el garant d’aquests drets 

i deures, i en el cas de Barcelona també l’Ordenança cívica. Remarca que els comerciants també 

tenen drets i deures, i també les terrasses que ocupen l’espai públic i els imposen una taxa. Es 

queixa que el govern les vol treure de l’espai públic, mentre el top manta té màniga ampla. 

Informa al Sr. Pisarello que el diumenge anterior hi havia 650 venedors ambulants il·legals al 

port, just al costat de comerciants que paguen la taxa per ocupar la via pública. Pel que fa als 

drets i deures, diu que en el cas dels comerciants ja no és ni una competència deslleial, sinó una 

exterminació del comerç.  

En relació amb el que deia el Sr. Pisarello de coresponsabilitat dels cossos policials, de 

col·laboració i de mesures socials, destaca que en cap moment el primer tinent d’alcalde ha 

assenyalat la base de tot això, que és el compliment de la llei, que exigiria decomissar els 

productes exposats als carrers i multar les persones que hi comprin, fer campanyes als turistes 

per dir-los que si compren productes il·legals corren el risc de ser multats amb 400 euros. 

Remarca que, com que el govern ha tret l’autoritat a la Guàrdia Urbana, aquest cos no es jugarà 

ni el seu físic ni el seu lloc de treball per desobeir una ordre que tenen de no intervenir. Indica 

que això no tan sols fa un efecte crida, sinó que el govern farà un desastre aquest mes d’agost. 

Destaca que els grups han advertit el govern amb mesos d’antelació, i que l’Ajuntament ho vol 

fer ara a corre-cuita a través d’una proposta d’Esquerra Republicana de Catalunya, quan el que 

hauria de fer és solucionar el problema definitivament. 

 

La Sra. ESTELLER comenta que la prova més gran de la passivitat del govern i de la falta de 

voluntat per abordar aquesta qüestió és que el president de la Taula ha de demanar una 

compareixença perquè el govern comenci a actuar i a prendre mesures respecte al top manta. 

Recorda que el PP des del principi va dir que no participaria en aquesta Taula. Diu que el seu 

Grup va estar en reunions amb l’actual president i que li agraeix sempre la voluntat d’escoltar i 

veure quins punts de trobada hi podia haver. Explica que el Grup Popular no hi va participar 

perquè veia que no hi havia una voluntat de tirar endavant per part del govern, que es depenia 

només d’un àmbit i que hi havia el sindicat de manters. 

En aquest sentit, indica que el PP sempre ha demanat fi i fre a aquesta activitat per part del 

govern. Considera que en aquest temps, amb la passivitat i la complicitat del govern, s’ha 

enfortit el top manta, s’ha debilitat la Guàrdia Urbana i s’ha provocat un efecte crida. Constata 

que es tracta de 475 o 500 persones que estan venent productes il·legals a la via pública amb el 

consentiment de l’Ajuntament. Destaca que alguns d’aquests productes podrien ser nocius per a 

la salut. Per això, remarca que el Partit Popular sempre ha demanat que hi hagi compliment, 

perquè és un delicte, que hi hagi una persecució del delicte, que hi hagi un impediment 

d’aquesta venda i que es posi en disposició d’altres cossos policials o es demani la 

col·laboració, a part dels Mossos, a la Policia Nacional en temes d’immigració i a la Guàrdia 

Civil en temes de mercaderia il·legal. 

Per tant, demana més voluntat a l’Ajuntament de perseguir aquest delicte. Considera, a més, 

que aquest tema no ha de penjar de l’àrea social, tot i que hi ha conseqüències socials. Sol·licita 
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que es doni una explicació sobre quants manters han començat a realitzar els plans de formació 

i treball i també sobre la targeta de resident dels manters, de què el PP ha estat sempre en 

contra. 

 

La Sra. LECHA comenta que el Sr. Pisarello parla de dos tipus d’abordatge, començant pel 

social, amb què es garantien els drets per a tothom. Recorda que, pel que fa al dret a la sanitat 

universal, no fa gaire van comparèixer a l’Ajuntament les plataformes que ho defensen, que 

aquestes van manifestar que estan igual que dos anys enrere pel que fa a l’assistència i que 

destacaven que la d’urgència està vulnerada. En relació amb l’empadronament, destaca que des 

de la modificació pressupostària s’han posat a treballar per garantir l’empadronament sense 

domicili i agilitzar la paperassa que comporta, i es treballa per la regularització amb la inserció 

laboral. Comenta que, des del setembre, quan es va començar la Taula sobre la venda ambulant, 

hi ha 10 persones que han assistit a un curs de formació a Mercabarna no remunerat i que a la 

tarda han d’anar a vendre perquè no tenen altre mitjà de subsistència. Explica que, d’aquestes 

10 places, només a 5 els han dit que possiblement tindran feina. Constata que aquest és 

l’abordatge laboral que s’ha fet després de tots els informes. 

Remarca que el que sí que està coordinat és la part policial, que és efectiva i planteja una 

coordinació amb Mossos d’Esquadra, la Policia Portuària i la Guàrdia Urbana com mai no 

s’havia vist a Barcelona. 

Diu que està cansada de parlar d’aquest tema i no arribar a cap solució i que per això posarà dos 

exemples que tenen a veure amb la venda ambulant, tot i que no directament. Indica que són 

exemples de com actua la Guàrdia Urbana partint del Besòs, ja que per no donar una mala 

imatge se’n van al lloc d’origen, on viuen els venedors ambulants. Explica que aquest cos no els 

deixa entrar al metro, amb actituds racistes. Destaca, però, que el dia anterior a una veïna de 

Ciutat Vella agents de la Guàrdia Urbana li van demanar la identificació, li van recriminar que 

com a mare donava un mal exemple als seus fills i la van amenaçar que si utilitzava el que havia 

fet li aplicarien la llei mordassa. Aclareix que el seu gran delicte va ser fer una foto mentre 

aquests agents detenien un manter. Comenta que l’actitud dels agents va ser prepotent, del que 

sap que no s’ha de preocupar del que li pot passar. 

Com a segon exemple, explica que molts vespres al Parc de les Tres Xemeneies, mentre alguns 

joves d’origen pakistanès juguen a criquet, arriba la Guàrdia Urbana, els diu que està prohibit 

jugar a pilota, els confisquen tot el material, tot i que juguen amb una pilota tova, i, atemorits, 

els fan retirar. Comenta que, un cop escombrada, la zona del Paral·lel queda lliure perquè els 

turistes puguin gaudir de la seva nit. 

Remarca que aquestes són les actuacions de la Guàrdia Urbana. Afegeix encara que una veïna 

que truca perquè té un pis turístic al costat rep com a resposta del guardià urbà «no me toque los 

huevos». Continua explicant el cas d’una veïna que adverteix la Guàrdia Urbana que hi ha unes 

persones que intenten robar una cartera a un altre veí i li diuen que, si no dóna noms i cognoms, 

no té res a fer i que es comporti d’una manera més madura perquè li ha alçat la veu. Destaca 

que aquesta és la part de la Guàrdia Urbana que es belluga per Barcelona impune, amb unes 

actuacions prepotents, però sempre amb un denominador comú: aquestes actuacions són amb 

gent treballadora i amb classes populars, i no tenen aquesta actuació ni amb turistes ni amb la 

classe benestant. 

 

El Sr. PISARELLO accepta el que li planteja el regidor Coronas. Comenta que precisament ara 

s’ha intentat establir un responsable polític d’això, que serà el primer tinent d’alcalde, i, per 

tant, assegura que la coordinació serà molt més estreta o la que calgui per abordar aquest tema, 

perquè entén que no és un tema només de govern, sinó que ha de tenir el suport del conjunt de 

forces polítiques perquè es pugui tirar endavant. 
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Sobre el tema de fons, assenyala que la Guàrdia Urbana no tan sols no és que no tingui ordre 

d’intervenir, sinó que hi ha hagut moltes més intervencions que les que es feien amb 

Convergència i Unió. Especifica que s’han incoat un 23% més de denúncies que en el mandat 

anterior. A més, recorda que es va crear una Taula específica de Seguretat per coordinar-se amb 

la resta de cossos. Considera que no es pot fer un ús demagògic d’aquesta qüestió, que no 

valora la tasca que estan fent els treballadors públics per afrontar un fenomen d’una gran 

complexitat. Diu que es podria estendre molt amb les xifres, però que són xifres que el mateix 

comissionat ha donat per activa i per passiva. Indica que aquests cossos de seguretat tenen tot el 

suport del govern per actuar en aquest sentit i alhora per accelerar el màxim possible una línia 

d’actuació en matèria social que també fa temps que existeix. Assenyala que moltes plantegen 

complexitats jurídiques, però que són una prioritat per al govern. 

 

El Sr. CORONAS li diu al Sr. Blasi que no s’ha perdut el temps a la Taula, sinó que creu que 

s’ha fet una bona feina i s’ha elaborat un informe i unes conclusions. 

Li comenta al Sr. Pisarello que la realitat a l’estiu de 2016 és la que hi ha, que són més de 700 

manters a Barcelona i 11 plans d’ocupació a Mercabarna sense retribució, cosa que no 

soluciona el problema social. Constata que el govern presenta ara un full de ruta que coincideix 

amb l’informe fet per la Taula. Li sembla bé però insuficient. 

Manifesta que Esquerra Republicana de Catalunya sempre estarà a disposició del govern en 

aquest tema per intentar solucionar-lo, tot i que segurament no se solucioni mai, però diu que es 

pot arribar a controlar amb accions decidides i fermes. Considera que des de l’Ajuntament es 

pot fer molt més del que s’ha fet mai, però es lamenta que amb la tinència de Drets Socials el 

seu Grup no va aconseguir aquesta complicitat, i espera que en el futur, amb el canvi de rumb i 

de formes, es pugui millorar aquesta complicitat. 

 

El Sr. BLASI diu que hi ha tolerància, efecte crida, que el fenomen augmenta i s’ha d’actuar 

més. Constata, però, que la discrepància està servida. Diu que en la intervenció anterior no 

havia parlat de Guàrdia Urbana, però que ara en parlarà, ja que aquest cos ha perdut la 

confiança del govern i ha estat qüestionat no només per regidors, sinó també per la mateixa 

alcaldessa. Creu que aquest tema és prou greu perquè s’abordi en taules i comissions, etc. 

Recorda que el tema de l’empadronament ja es feia, encara que ara cal resoldre un problema 

afegit, que és que el govern no sap ni el cens que li ha demanat en la intervenció anterior, i que 

ja no és una qüestió estacional, sinó que és del conjunt de l’any.  

Assenyala que el govern ha unit el comerç perquè no ha fet res, i indica que durant la jornada de 

la sessió hi ha un fòrum de la seguretat industrial i la seguretat dels productes, en què el primer 

tema és el top manta. Espera que algú del govern hi hagi pogut assistir, però li sembla que no. 

Suposa que el fet que ho entomi el Sr. Pisarello és un reconeixement del fracàs d’aquest any de 

govern, de l’àmbit de drets socials i d’economia. Pensa que ja tocava i espera que el govern 

comuniqui quina és la persona. Considera que la Taula també ha fracassat, perquè aquesta és 

per poder fer un seguiment. Constata que el seguiment tampoc es fa a la Comissió, i es pregunta 

on ho portarà el govern, i diu que serà en una roda de premsa la setmana entrant, amb la 

demagògia de sempre, venent fum i més fum. Considera que aquesta és la demagògia i el 

populisme de veritat, que és que el govern realment no dóna solucions. Recorda que ho ha dit la 

CUP, que ha destacat que hi ha 11 persones en els plans ocupacionals.  

Dóna un consell al Grup d’ERC, que és que vagi amb compte amb l’abraçada de l’ós, perquè no 

se solucionen els problemes de les persones. 

 

El Sr. SIERRA lamenta que el govern novament no li contesti i no digui quina és la persona 

responsable que s’ha designat perquè s’encarregui d’aquest tema. 
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Li diu a la regidora de la CUP que ja n’hi ha prou, que els grups ja saben de part de qui estan, i 

es queixa que aquest grup assetja la Guàrdia Urbana, està pendent fent-los fotos i l’acusa de 

racisme. Destaca que aquest cos també és classe treballadora, i són milers de persones que tenen 

un sou i una feina amb dedicació als altres, a vetllar per la seva seguretat arriscant la seva 

pròpia. Insisteix que la Guàrdia Urbana és classe treballadora i no persones de la classe alta ni 

de la burgesia catalana. Demana, doncs, respecte i que, quan la CUP fa intervencions d’aquest 

tipus, el govern defensi aquest cos. Considera que no es pot acusar la Guàrdia Urbana com es fa 

en molts districtes i a l’Ajuntament i que no hi hagi una resposta per part del govern municipal. 

 

La Sra. ESTELLER considera que s’ha de deixar treballar la Guàrdia Urbana, i demana al 

govern que li doni el màxim suport per tota la feina que ha de fer en la lluita contra el top 

manta. Destaca la bona feina d’aquest cos i diu que requereix la col·laboració i el suport de 

l’Ajuntament. No entén, doncs, com es carrega contra ells, en comptes de carregar contra 

l’activitat il·legal, ja que, a causa de l’efecte crida, cada dia hi ha més manters a Barcelona. 

 

Es dóna per tractada. 

III) Propostes a dictaminar 

a)  Ratificacions 

b)  Propostes d’acord 

 

3.-  (1576/2013) ESMENAR els errors materials de les taules retributives ratificades per la sessió 

plenària del Consell Municipal de 29 d’abril de 2016 que són resultat de l’aplicació de la 

sentència del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya núm. 1001/2015 de 18 de desembre. 

PUBLICAR a la Gaseta Municipal les taules retributives resultants de l’aplicació de la 

sentència del Tribunal Superior de Justícia de Catalunya número 1001/2015 de 18 de desembre, 

des de 2007 a 2016, incorporant les rectificacions aprovades en el punt anterior, d’acord amb 

l’annex que s’adjunta. 

El Sr. BADIA explica que són errades materials de tot el càlcul de l’1% que afecta uns petits 

grups, però remarca que en cap cas canvia la política ni totes les decisions preses. 

 

Es dictamina amb el posicionament favorable de Govern Municipal, CIU i C’s, amb la 

reserva de vot d’ERC i PP i amb l’abstenció de la CUP.  

IV) Part decisòria / Executiva 

a)  Ratificacions 

b)  Propostes d’acord 

 

4.-  (010/2016 SG) DECLARAR, de conformitat amb allò disposat a l’article 18.2 de les Normes 

Reguladores del Funcionament dels Districtes i a sol·licitud de la senyora Susanna Porcar 

Portela, la compatibilitat entre el seu càrrec com a Consellera del Districte d’Horta-Guinardó -

per al qual fou nomenada per Decret de l’Alcaldia del 24 de juliol de 2015, passant-lo a exercir 

en règim de dedicació parcial en un percentatge del 75% per resolució de la Regidora del 

Districte de 29 de juliol de 2015- i l’activitat privada per compte propi que declara, com a 

professora de dret en la preparació d’oposicions per a l’accés a la funció pública. Aquesta 

autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i 

altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del 
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personal de les Administracions Públiques i d’altra normativa aplicable, en especial, les 

establertes en les Normes Reguladores del Funcionament dels Districtes que s’han esmentat. En 

tot cas, la present autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per 

variació de les circumstàncies relatives al mateix. 

El Sr. Badia expressa el vot favorable del Govern Municipal, el Sr. Forn expressa el vot 

favorable de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas expressa el 

vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. Rovira 

expressa el vot favorable de la CUP. S’APROVA. 

5.-  (012/2016 SG) DECLARAR, de conformitat amb allò disposat a l’article 18.2 de les Normes 

Reguladores del Funcionament dels Districtes i a sol·licitud del senyor Ivan David Bello 

Alriols, la compatibilitat entre el seu càrrec com a Conseller del Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

-per al qual fou nomenat per Decret de l’Alcaldia del 24 de juliol de 2015, passant-lo a exercir 

en règim de dedicació parcial en un percentatge del 75% per resolució del Regidor del Districte 

de 8 de setembre de 2015- i l’activitat privada per compte propi que declara, com a advocat en 

exercici. No podrà ostentar, per sí mateix o mitjançant substitut, la representació i defensa 

d’interessos contraris als de la Corporació Municipal ni tampoc podrà assessorar, informar o 

desenvolupar les activitats pròpies de la professió en aquells assumptes o procediments en els 

que l’Ajuntament o els seus Organismes hi tinguin relació. Aquesta autorització resta 

condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions 

que es contenen en la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal de les 

Administracions Públiques i d’altra normativa aplicable, en especial, les establertes en les 

Normes Reguladores del Funcionament dels Districtes que s’han esmentat. En tot cas, la present 

autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 

circumstàncies relatives al mateix. 

El Sr. Badia expressa el vot favorable del Govern Municipal, el Sr. Forn expressa el vot 

favorable de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas expressa el 

vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP i la Sra. Rovira 

expressa el vot favorable de la CUP. S’APROVA. 

6.-  (013/2016 SG) DECLARAR, de conformitat amb allò disposat a l’article 18.2 de les Normes 

Reguladores del Funcionament dels Districtes i a sol·licitud del senyor Joaquim Sangrà i Morer, 

la compatibilitat entre el seu càrrec com a Conseller del Districte de Nou Barris -per al qual fou 

nomenat per Decret de l’Alcaldia del 24 de juliol de 2015, passant-lo a exercir en règim de 

dedicació parcial, en un percentatge del 75%, a partir de l’1 de maig de 2016 en virtut de la 

resolució de la Regidora del Districte de 25 d’abril de 2016- i l’activitat privada per compte 

aliena que declara i que desenvolupa a l’Associació Catalana de Municipis i Comarques. 

Aquesta autorització resta condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les 

prohibicions i altres previsions que es contenen en la Llei 53/1984, de 26 de desembre, 

d’incompatibilitats del personal de les Administracions Públiques i d’altra normativa aplicable, 

en especial, les establertes en les Normes Reguladores del Funcionament dels Districtes que 

s’han esmentat. En tot cas, la present autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball 

municipal o per variació de les circumstàncies relatives al mateix. 

El Sr. Badia expressa el vot favorable del Govern municipal, el Sr. Forn expressa el vot 

favorable de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas expressa el 

vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP, la Sra. Rovira expressa 

el vot favorable de la CUP. S’APROVA. 
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7.-  (014/2016 SG) DECLARAR, de conformitat amb allò disposat a l’article 18.2 de les Normes 

Reguladores del Funcionament dels Districtes i a sol·licitud del senyor Javier Barreña Flores, la 

compatibilitat entre el seu càrrec com a Conseller del Districte de Nou Barris -per al qual fou 

nomenat per Decret de l’Alcaldia del 24 de juliol de 2015, passant-lo a exercir en règim de 

dedicació parcial, en un percentatge del 75%, en virtut de la resolució de la Regidora del 

Districte de 3 de setembre de 2015- i l’activitat privada per compte aliena, com a auxiliar 

administratiu al Partit Popular, entre els dies 2 i 30 de juny de 2016. Aquesta autorització resta 

condicionada a l’estricte compliment dels deures públics, a les prohibicions i altres previsions 

que es contenen en la Llei 53/1984, de 26 de desembre, d’incompatibilitats del personal de les 

Administracions Públiques i d’altra normativa aplicable, en especial, les establertes en les 

Normes Reguladores del Funcionament dels Districtes que s’han esmentat. En tot cas, la present 

autorització perdrà vigència per canvi de lloc de treball municipal o per variació de les 

circumstàncies relatives al mateix. 

El Sr. Badia expressa el vot favorable del Govern Municipal, El Sr. Forn expressa el vot 

favorable de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas expressa el 

vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del PP, la Sra. Rovira expressa 

el vot favorable de la CUP. S’APROVA. 

8.-  (0494/16) APROVAR el Plec de clàusules administratives particulars i el plec de prescripcions 

tècniques del contracte núm. 16002540, d’Acord Marc de fixació de condicions per a la 

contractació dels serveis de telecomunicacions corporatius de veu, dades, mòbils, serveis de 

numeració especial i accés a Internet per part de l’Ajuntament de Barcelona, els seus 

organismes autònoms i societats municipals i organismes amb participació municipal 

majoritària de l’Ajuntament de Barcelona. CONVOCAR procediment obert i tramitació 

ordinària per a la seva adjudicació, de conformitat amb els articles 196 i ss. i 203,3 del RDL 

3/2011, de 14 de novembre, de text refós de la Llei de Contractes del Sector Públic. 

AUTORITZAR la despesa corresponent a l’Ajuntament, per un import de 7.425.414,98 euros 

(IVA al 21% inclòs), amb càrrec als Pressupostos i Partides incorporats a les relacions que s’hi 

adjunten al present Acord, condicionada a l’existència de crèdit adequat i suficient en el 

pressupost posterior a l’actual. Respecte a la resta del pressupost global de les entitats que 

inicialment estan adherides a l’Acord Marc, que s’estima en 9.358.250 euros (IVA al 21% 

inclòs), s’incorporen a l’expedient els documents comptables aprovats pels òrgans competents 

de les entitats del Grup Municipal per un import d’1.932.835,02 euros (IVA al 21% inclòs).  

(Tractat conjuntament amb el punt 18.) 

 

El Sr. PISARELLO aclareix que és el primer plec de clàusules d’un gran concurs públic de 

l’Ajuntament, que vol mostrar quina és la política en matèria de contractació pública de 

l’Ajuntament a partir d’ara. Explica que és un concurs que vol compensar la importància que ha 

tingut fins a la data l’oferta econòmica i posar criteris, condicions laborals, socials, ambientals, 

de sobirania digital en l’objectiu de fer de Barcelona una administració exemplar en matèria de 

contractació pública. Manifesta que és la primera gran concreció en un gran concurs públic de 

les noves directrius en matèria de contractació que vol tirar endavant l’Ajuntament. 

 

El Sr. BADIA explica que estan davant de l’aprovació inicial de la licitació, i diu que en la 

pregunta de Convergència i Unió (punt 18 de l’ordre del dia) es pot parlar del calendari. 

Comenta que hi ha els temes de les clàusules laborals, ambientals, de gènere, dels paradisos 

fiscals. Per destacar les diferències, informa que s’hi incorpora el compliment de les condicions 

del conveni col·lectiu tant en l’adjudicatària com en les subcontractes, i que també s’hi 

incorporen elements de compra pública ètica. Posa com a exemple que es valora positivament 
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incorporar dispositius responsables com els fairphones o adhesió a Electronics Watch per poder 

fer una traçabilitat d’on vénen tots els productes. Afegeix que també es demana que les 

propostes incorporin un projecte social perquè hi hagi un retorn a la ciutat, que s’amplia el 

desplegament de wifi als autobusos i que també es troba l’accés gratuït a les dades del big data 

que permetin ajudar a la planificació de polítiques municipals. Finalment, diu que s’incorpora el 

010 gratuït. 

Conclou que algunes de les mesures presentades ja es comencen a introduir en la nova 

contractació. 

 

El Sr. FORN vol fer unes consideracions prèvies i plantejarà també la pregunta del punt 18 de 

l’ordre del dia per estalviar temps. 

Recorda que al maig del 2015, pocs dies abans de les eleccions municipals, Barcelona en Comú 

signava el compromís de les escales, un manifest en què Ada Colau es comprometia a 

suspendre, a revertir i no renovar cap contractació pública de serveis amb Movistar. Afegeix 

que l’aleshores candidata Colau demanava al Sr. Trias que deixés de signar contractes amb 

multinacionals que vulneren els drets fonamentals. Destaca altres frases de la Sra. Colau de 

llavors, com que «Trias hauria de respectar la sobirania popular i deixar que fos l’Ajuntament 

qui decidís com s’administra el diner públic». Afegeix altres consideracions d’Ada Colau, com 

que «la renovació d’aquest contracte era una actitud profundament antidemocràtica». 

Constata que el contracte amb Movistar es prorroga pel govern de Barcelona en Comú no una 

ni dues vegades, sinó tres cops, contradient el compromís signat, que insisteix que deia 

«suspendre, revertir i no renovar cap contractació amb Movistar». 

Destaca que en aquesta sessió s’aprova un plec que no s’adjudicarà fins al novembre o 

desembre. Indica que, tenint en compte que la renovació expira el 31 de juliol, des d’aquest 

moment fins a l’adjudicació del contracte s’haurà de tornar a prorrogar, en una tercera pròrroga, 

malgrat allò a què s’havia compromès Barcelona en Comú. 

Vol que el govern digui quan, i entén que això és un acord de la Comissió de Govern. Pregunta, 

doncs, al govern si creu que aquesta tercera pròrroga entra en contradicció o no amb el que 

Barcelona en Comú va signar al maig del 2015 en el compromís de les escales. 

 

El Sr. ALONSO diu que, per posicionar el vot, s’esperarà a sentir la resposta del govern. En 

principi pensa que és un contracte complex. Manifesta que a priori pensava votar-hi a favor. 

Tot i que entén que aquest plec de clàusules no exclou cap empresa, per quedar-se tranquil 

prefereix esperar la segona ronda. 

 

El Sr. CORONAS diu que hi ha coses que valora positivament d’aquest punt i d’altres no tant. 

Pel que fa a les positives, indica que hi ha la gratuïtat del 010, ja que creu que l’Ajuntament no 

ha de guanyar diners amb un servei d’informació ciutadana. També valora positivament les 

novetats en algunes de les clàusules en matèria de drets laborals i ètica, i especialment les 

referides a la normativa sobre paradisos fiscals. Recorda que va ser una proposta d’Esquerra 

Republicana de Catalunya en la Comissió d’abril. Afegeix a les coses positives l’obligació de 

complir el conveni col·lectiu també a les empreses o a les subcontractacions. Assenyala que un 

altre punt interessant és el compliment amb els drets humans i especialment que ofereixin 

tecnologia lliure de minerals que provenen de zones de guerra. 

Quant a les coses que troba a faltar, destaca la inclusió del salari mínim de ciutat de 1.000 

euros, que no es cansarà de defensar i que es va aprovar un mes enrere. Creu que aquí es perd 

una gran oportunitat. Però sobretot no entén com es treu aquest concurs sense prèviament haver 

definit una estratègia digital de l’Ajuntament i la ciutat. Comenta que aquest concurs és una de 

les potes, però no és l’única, que són clau d’aquesta estratègia inexistent fins a la data que es 

reclama des de principis de mandat tant en aquesta Comissió com als consells rectors de l’IMI. 
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Considera que l’IMI hauria de ser la punta de llança d’aquesta institució en temes d’innovació 

digital, i encara no sap què en vol fer el govern. Destaca que hi ha excel·lents professionals 

sense una línia clara a seguir. Espera que la nova comissionada posi fil a l’agulla aviat, perquè 

no es pot perdre més temps. 

Conclou que valora positivament part de les clàusules socials i laborals, però no veu cap 

estratègia ni tampoc la relació amb el sector tècnic barceloní. Per això expressa l’abstenció del 

seu Grup. 

 

La Sra. ESTELLER diu que aquest tipus de contracte és un contracte de gran abast i 

importància per a l’Ajuntament. Recorda que des del Partit Popular sempre s’ha demanat que en 

tots aquests contractes cal potenciar les qüestions i prescripcions tècniques i garantir el que diu 

la Llei de contractes, és a dir, la neutralitat, l’objectivitat i una ponderació de totes les ofertes a 

fi i efecte que s’adjudiqui a la millor oferta, no tant amb caràcter econòmic com amb caràcter 

qualitatiu i de prestació de servei. 

En aquest sentit, manifesta que ha analitzat les clàusules que s’incorporen i ha vist com algunes 

d’aquestes són noves i tenen un contingut social. Li agradaria que el Sr. Badia fes una petita 

explicació sobre els contractes socials de la ciutat. Valora que el 010 sigui gratuït. Considera 

que les contractacions socials posen un plus dins d’aquest tipus de contractació, però diu que no 

es pot fer demagògia en funció de qui presta aquests serveis, perquè cal mirar sempre que sigui 

una bona companyia, que tingui competència per prestar el millor servei i que reuneixi unes 

prescripcions tècniques i de bona prestació. 

Indica que té unes preguntes referides a unes observacions que ha fet l’interventor, que després 

han estat rebatudes pels serveis generals, però sí que diu que hi ha una indefinició d’objecte 

contractual que incompleix l’obligació continguda en l’article 22 de la Llei de contractes de 

l’Estat, referides al procediment de contractació. Afegeix també que les clàusules establertes en 

la modificació contractual en l’article 20 del plec no reuneixen els requisits d’objectivitat i 

precisió establerts en l’article 106 de la llei. Per tant, demana que se li exposin aquestes 

observacions que el govern reté referides a la Intervenció, perquè els serveis generals sí que 

donen una resposta, però els informes de l’interventor tenen pes, i per això en vol una 

explicació. 

 

La Sra. LECHA diu que no recordarà el tema del compromís de les escales perquè ja s’ha 

recordat, però sí que reitera que el que deia aquest compromís era revertir contractes i no 

renovar cap contractació pública de serveis ni qualsevol empresa que no respecti una jornada 

màxima de 40 hores i 2 dies de descans, així com un salari digne. Recorda que molts convenis 

col·lectius són convenis de misèria, i el conveni marca un mínim, no un màxim. Insisteix que el 

compromís de les escales era garantir tot això. 

Comenta que, quan es va renovar al cap de 6 mesos la telefonia, el relat del govern va ser que la 

immediatesa no deixava temps per a res més. Però destaca que ha passat un any i que es porten 

a aprovació unes condicions laborals de la plantilla que, tot i que es parla de les condicions 

socials, no imposen cap mecanisme de control per part de l’Ajuntament. 

Pensa que aquest govern podia optar per fer el mateix de sempre o adoptar un paper actiu a 

l’hora de garantir aquestes condicions. En aquest sentit, destaca la clàusula 22 del plec 

administratiu que regula les subcontractacions. 

Remarca que no hi falta el referent, per la CUP totalment propagandístic, del tema dels 

paradisos fiscals. Tanmateix, diu que no parla de garantir les condicions de la plantilla, que no 

s’utilitzin falsos autònoms per prestar el servei i que les possibles subcontractes tampoc ho 

facin, ja que sap que aquesta és la tònica general en aquest àmbit de la telefonia. 

Assenyala que, segons el plec, es pot subcontractar fins al 60% del preu del contracte. Diu que 

l’Ajuntament potser no podia garantir el compliment de les condicions de treball dignes que 
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mereixen els treballadors en les empreses de telecomunicacions, però sí que ho podia fer 

respecte als contractes que adjudica, i no ha tingut la voluntat política de fer-ho. 

 

El Sr. BADIA diu que estan davant de la manifestació que es va fer al maig, quan es va apuntar 

clarament cap a on volia avançar l’Ajuntament, i que en aquesta sessió es pot començar a 

ratificar. Indica que tots els compromisos que es van adquirir llavors i la voluntat política l’han 

posada a treballar, i per això hi ha un primer contracte que creu que fa un avenç importantíssim 

respecte a la contractació anterior. Tot i que lamenta que no s’hagi pogut anar més ràpid, diu 

que aquest contracte s’ha d’exposar en la finestra europea i això fa que els terminis siguin molt 

més llargs. Comenta que en el compromís de les escales s’incorporen tots els temes vinculats al 

conveni, i està segur que és el primer Ajuntament que fa un pas endavant en el compliment del 

compromís de les escales. Indica que no coneix cap altra contractació vinculada a telefonia que 

estigui en el punt en què l’Ajuntament el situa. Afegeix que, a més, s’estan treballant unes guies 

de contractació pública que espera que permetin anar més enllà, en què s’estan estudiant temes 

de salari mínim. Comenta que l’Ajuntament no pot obligar en la licitació al salari mínim, però 

diu que s’està estudiant com es pot donar-hi referències. 

Pel que fa als comentaris de la Intervenció, diu que no suspenen el procediment, tot i que són 

observacions que s’han tingut en compte, dirigides a com es farà la puntuació de les clàusules 

socials perquè totes les adjudicatàries puguin tenir la referència. Indica que és una de les coses 

que haurà de desenvolupar la mesa de contractació, abans del seu veredicte, i, per tant, diu que 

s’han tingut en compte i s’han incorporat en aquest procés totes les declaracions que la 

Intervenció ha fet sobre el tema. 

 

El Sr. PISARELLO vol afegir el que plantejava el regidor Coronas sobre la qüestió digital. 

Indica que l’estratègia digital de l’Ajuntament no es defineix ni principalment ni únicament en 

aquest contracte, però reconeix que aquest plec té una dimensió digital important. Explica que 

en matèria de big data es preveu l’obligació de proporcionar a l’Ajuntament de manera gratuïta 

dades de mobilitat, de volumetria d’usuaris a Barcelona per poder fer estudis de mobilitat 

urbana i conèixer el flux de les comunicacions. Assenyala que són dades que fins ara les 

operadores venien i que permetien regular el trànsit, transport públic, itineraris, etc. Destaca, 

doncs, que hi ha un pas important en això: la idea que l’adjudicatària alliberi tots els terminals 

mòbils, contractacions públiques socialment responsables, millori la gestió de l’accés a Internet 

per prevenir atacs informàtics, controli la gestió de manera més eficient, etc. Comenta que hi ha 

tota una dimensió que apunta en la línia de la sobirania tecnològica i digital. 

Diu que aviat ja tindran temps de parlar més a bastament d’aquest tema, però informa que en El 

Periódico s’ha publicat un article en què el govern ha explicat quina és l’estratègia digital del 

govern, què vol dir la sobirania tecnològica i que una ciutat intel·ligent només pot ser 

intel·ligent si defensa la sobirania tecnològica i digital. 

 

El Sr. FORN vol que s’informi de quan està previst fer la pròrroga i la valoració que el govern 

en fa. El sorprèn que s’hagin fet tres pròrrogues quan el govern s’havia compromès un any 

enrere a no fer-ne cap. Li sembla, doncs, un contrasentit. 

 

El Sr. ALONSO entén que és un contracte per un servei fonamental per a la ciutat; entén que 

introdueix clàusules per afavorir la responsabilitat social corporativa a les empreses que 

contractarà l’Ajuntament, cosa que veu positiva, i també entén que aquestes exigències no 

suposen una limitació a la concurrència, sinó més exigència. 

En aquest sentit, el vot del seu Grup és favorable. 
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El Sr. CORONAS comparteix el concepte de «sobirania digital», però diu que haurà de llegir El 

Periódico de Catalunya, que no sap si és el nou pamflet municipal. Li sembla surrealista que 

s’hagi d’assabentar d’això per un diari.  

En tot cas, mostra la disponibilitat per tenir una reunió i tractar aquests temes en el futur. 

 

La Sra. ESTELLER creu que no es pot jugar a la política, amb referència a quan es parlava del 

compromís de les escales, en què es deia que no s’adjudicaria a un o a un altre. Opina que cal 

adjudicar a la persona que reuneix les millors condicions per prestar el servei, i no criminalitzar 

a ningú, ni fer alarmisme d’alguns gestors que fan una bona feina. 

Considera que el govern té un instrument per escollir el millor, que és introduir unes clàusules, 

algunes de caràcter social, en què es ponderin les ofertes presentades. Diu que, així, amb tota la 

transparència i amb el màxim rigor, s’adjudicarà al millor. 

Conclou que s’abstindrà. 

 

El Sr. BADIA afirma que no hi ha cap limitació a la concurrència i que precisament 

s’incorporen les clàusules socials en els requisits de la licitació perquè qualsevol empresa que 

s’hi vulgui presentar ho pot fer, però complint-les. Pensa que és la millor manera d’executar tots 

els compromisos i la voluntat i el canvi en la nova contractació pública. 

Pel que fa a les dates, recorda que al juliol es portarà a la Comissió una nova pròrroga de 6 

mesos, i calcula que a finals d’any estarà en marxa la nova licitació. Reconeix que s’haurà 

produït aquest any i mig prorrogat del contracte, havent-hi un marge fins als dos anys. Diu que 

al govern li hauria agradat anar més de pressa, però que els temps d’una licitació d’aquestes 

magnituds, amb una finestra europea, han fet que no hagi estat possible. 

 

El Sr. Badia expressa el vot favorable del Govern municipal, el Sr. Forn expressa l’abstenció 

de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de C’s, el Sr. Coronas expressa l’abstenció 

d’ERC, la Sra. Esteller expressa l’abstenció del PP, la Sra. Lecha expressa el vot contrari de 

la CUP. S’APROVA. 

El Sr. CORONAS proposa ajuntar el debat de la proposició/declaració de grup de Ciutadans 

relativa al Pla director de bombers (punt 10 de l’ordre del dia) i el prec que presenta el grup d’ 

Esquerra Republicana de Catalunya (punt 16 de l’ordre del dia) perquè apunten al mateix sentit, 

proposta que s’accepta per part de tots els grups. 

c)  Proposicions 

V)  Part d’impuls i control 

a)  Proposicions / Declaracions de Grup 

Del Grup Municipal CIU: 

9.-  (M1519/3517) La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: 1. Instar al Govern municipal a vetllar per garantir la màxima transparència 

durant el procés de selecció i incorporació del nou personal interí procedent de les borses de 

treball. 2. Prioritzar que les noves incorporacions de places estructurals que es produeixin a la 

plantilla de treballadors i treballadores municipals siguin resultat de processos d’oferta pública 

d’ocupació. 3. Reforçar les possibilitats de promoció interna en els processos d’oferta pública 

que es convoquin amb l’objectiu de cobrir les baixes i jubilacions de personal funcionarial. 4. 

Donar compte de les noves incorporacions i nomenaments d’interinatges que es produeixin al 

Despatx d’Ofici de la Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció indicant la seva numeració i antiguitat a la borsa de treball. 
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El Sr. MARTÍ explica que Convergència i Unió presenta aquesta proposició perquè entén que la 

convocatòria de 1.000 noves places per a treballadors municipals i 975 places de reposició per 

baixes i jubilacions a l’Ajuntament és una fita important. Pensa que és una qüestió transcendent 

no tan sols per a l’Ajuntament, sinó també per a la ciutadania usuària dels serveis municipals. 

Està d’acord que l’Ajuntament ha de comptar amb una plantilla adequada, i reconeix que des de 

2009 aproximadament l’Ajuntament ha anat perdent efectius per diverses raons, algunes 

atribuïbles a la dinàmica de l’Ajuntament i altres exògenes o vinculades a decisions i a lleis 

aprovades fora de l’àmbit de l’Ajuntament. 

Aclareix que no vol barrejar la mala política durant aquest primer any de govern de Colau amb 

la contractació de personal en general i específicament personal de confiança política, personal 

eventual, de direcció i de gestió, que creu que, de manera lamentable, ha estat una política 

basada en un model de contractació amb criteris d’amiguisme i de nepotisme. Pensa que això 

no pot tenir cap tipus de continuïtat en el futur. Destaca que aquestes pràctiques d’amiguisme i 

nepotisme el posen alerta, perquè aquesta és una convocatòria de 1.975 places, i creu que les 

coses s’han de fer de manera curosa, legal i transparent. 

En aquest sentit, vol garantir al màxim el compliment de la normativa, la transparència i, 

sobretot, la igualtat d’oportunitats a l’hora d’accedir a l’oferta pública d’ocupació impulsada per 

l’Ajuntament. 

Explica que per això CiU presenta una proposició que té quatre vectors, en què el primer és 

instar el govern municipal a garantir aquesta màxima transparència durant el procés de selecció 

i incorporació del nou personal interí procedent de les borses de treball. Com a segona proposta 

positiva, indica que el seu Grup demana que es prioritzi que les noves incorporacions a places 

estructurals que es produeixin a la plantilla de treballadors municipals siguin el resultat de 

processos d’oferta pública d’ocupació i que es disminueixi al màxim el marge de 

discrecionalitat de l’Ajuntament per incorporar persones noves en la seva plantilla. En tercer 

lloc, comenta que es demana que es reforcin les possibilitats de promoció interna, cosa que és 

una reivindicació històrica. I, com a quart punt, assenyala que s’insta a donar compte de les 

noves incorporacions i nomenaments d’interinatges que es produeixin en el despatx d’ofici 

d’aquesta Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, i Seguretat i Prevenció 

indicant la seva numeració i antiguitat en les borses de treball, ja que considera que és important 

la transparència, que doni garanties que les coses es fan de manera correcta. 

Destaca que són quatre propostes obertes que poden ser acceptades pel govern perquè són 

propostes de millora del sistema de contractació i de reclutament. 

 

El Sr. ALONSO diu que, en el context actual de l’atur, un dels béns més preuats és un lloc de 

treball, i més tenint en compte la precarietat laboral, en què un lloc a l’Administració és 

doblement important. Pensa que per això cal ser molt rigorosos en aquesta contractació de 

personal, i cal garantir que és un procés absolutament imparcial i transparent. 

Comenta que últimament hi ha hagut diverses notícies de premsa, sobretot amb alguns càrrecs 

directius de lliure designació, en què semblava que aquesta transparència no existia. 

Opina que cal garantir que amb aquests llocs de treball estigui garantida aquesta transparència i 

que sigui una contractació imparcial. 

D’altra banda, destaca la promoció interna, ja que és fonamental per a un treballador tenir la 

possibilitat de tenir una carrera professional i poder accedir a aquesta promoció interna, perquè 

pensa que és com una condemna si una persona jove s’ha de quedar sempre en el mateix lloc de 

treball. Opina que aquesta promoció, doncs, és necessària i s’ha de potenciar per donar aquesta 

motivació als treballadors.  

Entén que aquesta proposta de Convergència i Unió va en la línia de garantir la transparència i 

de posar en valor la promoció interna, i per això anuncia el seu vot favorable. 
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La Sra. CAPDEVILA comenta que ERC, quan es va presentar el Pla de Recursos Humans, ja 

va dir que, tot i que era un primer pas, quedava lluny de ser un bon pla, en tant que se segueix 

amb el mal endèmic de l’interinatge i les externalitzacions indiscriminades. Pregunta que, si la 

finalitat ha de ser municipalitzar, on són les mesures com ara incloure clàusules socials, 

ambientals, etc., en les contractacions públiques. Constata que es parla de municipalitzar serveis 

quan en aquest pla es parla de contractació de persones sense acabar de saber sobre quins 

serveis afectarà. 

En tot cas, està a favor de la iniciativa de Convergència i Unió, en la mesura que demana 

transparència. La preocupa, però, que es demani vetllar per garantir-la, i es pregunta si abans no 

es feia així o si hi ha indicis que no s’estan fent les coses bé. 

Comenta que per Esquerra Republicana de Catalunya la prioritat de qualsevol actuació dels 

membres de l’Ajuntament és que es faci bé, i per això el seu Grup va entrar una bateria 

d’al·legacions i preguntes al Codi ètic, en què concretament va demanar el següent: suprimir les 

referències a la Constitució; una administració lliure de familiars, amics i coneguts; una guia de 

conducta per als que sospitin que es troben davant d’algun oferiment irregular; que el gestor ètic 

sigui una persona externa per garantir la independència de l’òrgan i que hagi de desenvolupar 

les tasques d’afer intern, cosa que significa dotar de contingut aquest Codi i apoderar el comitè, 

que hauria de ser extern, sense cap funcionari ni càrrec electe de confiança; un comitè d’ètica 

ratificat per dues terceres parts del Plenari i per sis anys, que no sigui un comitè polític, sinó 

transversal i independent; eliminar dietes dels càrrecs amb dedicació exclusiva com a 

complement del sou; no permetre que hi hagi irregularitats en els procediments de contractació, 

exigint la màxima transparència en el conjunt del procediment. I pel que fa a l’àmbit 

supramunicipal, explica que el seu Grup exigeix que els càrrecs electes donin audiència a totes 

les persones que ho demanin. 

Per tot això, indica que Esquerra Republicana de Catalunya donarà el seu vot favorable a la 

proposició de Convergència i Unió. 

 

La Sra. ESTELLER anuncia que el Partit Popular hi donarà suport, però diu que una part de la 

proposta de Convergència i Unió s’hauria de plantejar el compliment de la llei, perquè totes les 

contractacions de l’Ajuntament s’han de fer sota els principis de la igualtat, mèrit, capacitat i 

publicitat. Destaca que, havent-hi aquesta oferta pública de 1.900 places tan important, hi ha 

antecedents a l’Ajuntament d’algunes contractacions i, per tant, dubtes sobre com es faran 

aquests processos de selecció. 

Planteja un interrogant respecte a la capacitat de l’Ajuntament a l’hora de fer aquesta provisió 

de places, tenint en compte que una part està limitada i l’altra només pot ser amb la qualificació 

de serveis especials i essencials, taxats per llei.  

Demana, doncs, per a aquesta convocatòria que està en marxa la màxima transparència, que es 

faci amb criteri de neutralitat i de concurrència i competència de les persones que s’hi presentin. 

D’altra banda, reconeix que dins l’Ajuntament hi ha molts professionals, alguns d’ells amb 

interinatge, i des d’aquesta perspectiva, destaca que tots poden concórrer en aquestes places. 

Remarca que una proposta que afegeix Convergència és que es doni publicitat de tots els 

despatxos d’ofici i de les incorporacions i interinatges a través del despatx d’ofici a la Comissió 

de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, i Seguretat i Prevenció.  

 

La Sra. ROVIRA celebra que Convergència i Unió es comenci a preocupar per les condicions 

de les treballadores i pel que fa a la contractació pública. Tanmateix, diu que agrairia que això 

s’apliqués als òrgans en què Convergència governa, com ara la Diputació de Barcelona, en què 

un 20% de la plantilla està en situació d’interinatge des de fa més de 10 anys. Creu, doncs, que 

això és una manera més de desgastar el govern, posar sobre la taula aquestes qüestions quan 

Convergència mateix no ho està aplicant en altres administracions. 
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Alhora, destaca que la CUP sempre ha defensat un model de transparència en l’oferta pública i 

en l’adjudicació dels llocs de treball. En aquest sentit, recorda que el seu Grup ja va denunciar, 

a l’inici d’aquest nou govern, el fet que s’estiguessin posant novament càrrecs a dit, quan una 

de les coses que havien denunciat les treballadores de l’Ajuntament era el fet de poder accedir a 

llocs de treball en tant que estaven especialitzades i havien estat treballant en aquestes àrees 

durant molts anys, i promocionar-se així en els diferents llocs de feina. Veu que el govern va 

optar per fer continuisme pel que fa a aquesta política una vegada més. 

D’altra banda, destaca que també preocupa la CUP com es farà la nova contractació en algun 

dels àmbits del personal que el govern s’ha compromès a internalitzar, com ara les persones 

dels punts d’informació i atenció a la dona, el personal del SARA o les treballadores de les 

escoles bressol. Manifesta que no s’està donant la informació i que el seu Grup ha hagut d’anar 

darrere dels diferents comissionats perquè donin explicacions. Troba greu que no tan sols no 

s’està donant la informació als grups, sinó tampoc a les treballadores. Demana, doncs, una mica 

de respecte a l’hora de desenvolupar les polítiques laborals cap a les treballadores i que quan 

s’internalitzin plantilles es faci sempre comunicant-ho a les persones que treballen en aquests 

serveis. 

Diu al Grup de Convergència i Unió que, si tan preocupats estan amb la situació de les 

treballadores, també creu que seria interessant que deroguessin el Decret de plantilles, que ho 

podria fer la setmana següent el Consell de Govern de la Generalitat. Opina que Convergència 

podria aplicar en els llocs on governa això que presenta en aquesta sessió. 

Per tot això manifesta l’abstenció del seu Grup, perquè hi ha qüestions que considera hipòcrites. 

Interpel·la, però, el govern per tal que apliqui noves maneres en política laboral, però també 

maneres a l’hora de comunicar-se amb les diferents treballadores, ja que s’està fent el mateix 

que amb anteriors governs. 

 

El Sr. BADIA comenta que, pel que fa als càrrecs de direcció i de confiança, és la primera 

vegada que es fa publicitat i lliure concurrència de tots els càrrecs. Recorda que en el mandat 

anterior es nomenaven temporalment les direccions i mai no es convocava la plaça, i hi havia 

directius que es passaven tot un mandat penjats en l’aire. Comenta que abans no hi havia 

segregació entre el personal eventual i el personal directiu, i indica que el govern, en canvi, ho 

ha separat i no té personal executiu de l’Ajuntament a càrrec d’eventual ni personal eventual a 

càrrec de personal executiu. Creu que eren canvis que calia fer. 

En aquest sentit, anima els grups a denunciar-ho si troben qualsevol indici que s’està fent 

malament, atès que totes les convocatòries s’estan fent amb publicitat i concurrència. Comenta 

que actualment no hi ha cap prova ni cap error en tot el procés. 

Agraeix la proposició i hi donarà suport, ja que creu que va en la mateixa direcció que el 

govern. Assenyala que tots els processos de selecció i incorporació de personal són rigorosos i 

transparents, i estan reglats per la Llei de l’Estatut bàsic de l’empleat públic.  

Explica que en l’actualitat hi ha 20 borses que es posaran en marxa en aquest mandat, de les 

quals 2 es tanquen al juliol, en què es van presentar més de 8.000 persones, i 12 es posaran en 

marxa. Comenta que el 9 de juliol hi haurà 4.000 aspirants que es presentaran a exàmens, que se 

sumen als 8.000 anteriors, per tant, en total 12.000 participants en els exàmens. 

Deixa clar que el govern no participa en cap procés de selecció ni està a cap taula en què es 

prenen les decisions de qui ha de sortir contractat, sinó que tot són tribunals externs. 

D’altra banda, pel que fa a l’oferta pública d’ocupació, explica que hi ha unes restriccions, en 

què s’ha intentat fer la interpretació més àmplia. Especifica que, tret de Bombers i Guàrdia 

Urbana, en l’anterior mandat, s’oferien 37 places d’ocupació, i que el govern actual en planteja 

600. Creu que l’abisme és evident, i destaca que gairebé es multiplica per 20 la proposta 

d’aquest govern en ofertes públiques d’ocupació. Reconeix que no es farà el 2016, sinó que 

durant aquest any es faran borses, però que s’ho trobaran en el proper mandat. 
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Quant a la promoció interna, destaca que s’elevarà fins a 200 places. 

En relació amb la rendició de comptes, diu que no hi ha cap problema i que tots els expedients 

es posaran a disposició d’aquesta Comissió. Destaca que, a més, el pla ja preveia fer un retorn i 

seguiment de la implementació cada 6 mesos amb les fites rellevants. 

 

La Sra. ANDRÉS diu que intervindrà en el segon torn. 

 

La presidenta comenta que, atès que ara hi ha dos grups al govern, això ha canviat una mica les 

coses, de manera que en la part de proposicions poden intervenir tots dos grups com a grups 

individualment i llavors tindrien el mateix temps que la resta de grups, però que si el PSC 

renuncia a parlar, es podria sumar al representant del govern que intervingués. Demana, doncs, 

que el PSC faci algun gest i l’avisin, perquè, si no, llavors sempre hauria d’intervenir primer el 

PSC i després Barcelona en Comú, per respectar l’ordre.  

Conclou que en aquest cas el PSC es reserva per al proper torn. 

 

El Sr. MARTÍ agraeix el suport de tots els grups, excepte l’abstenció de la CUP, a aquesta 

proposició que està presentada en termes positius i garantistes d’aquests processos 

d’incorporació de nou personal municipal. 

Li sap greu que la portaveu de la CUP parli de la Diputació a l’Ajuntament, ja que la CUP té 

representació a la Diputació i té la porta oberta allà per interpel·lar el govern provincial respecte 

a les seves polítiques de personal. Diu que en aquesta sessió no en farà cap esment perquè no 

toca. 

Pel que fa a l’acusació d’hipòcrites, diu que la CUP està acostumada a utilitzar paraules 

gruixudes per insultar i desqualificar, però que ell no seguirà aquesta línia. Però destaca que la 

CUP sí que ha demostrat una greu irresponsabilitat a l’hora de tombar uns pressupostos de la 

Generalitat, amb el que això implica per a les persones que necessiten més suport. Demana, 

doncs, que la CUP no doni lliçons a Convergència. 

 

El Sr. BADIA indica que, pel que fa a les municipalitzacions i en concret les escoles bressol, 

s’ha parlat amb els treballadors i els representants sindicals, perquè no es pot fer un procés 

sense tenir un acord laboral. Reconeix que queden el PIAD i el SARA, perquè s’està resolent la 

proposta final com ha de ser, i que per això no n’han parlat. Es compromet que, un cop la 

tinguin, es posaran en contacte amb tots els treballadors. 

 

El Sr. Badia expressa el vot favorable de BnComú, La Sra. Andrés expressa el vot favorable 

del PSC, el Sr. Martí expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable 

de C’s, la Sra. Capdevila expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa el vot 

favorable del PP, la Sra. Rovira expressa l’abstenció de la CUP. S’APROVA. 

Del Grup Municipal C’s: 

10.-  (M1519/3482) La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: Que el Govern municipal compleixi amb l’estipulat al Pla Director respecte 

al Cos de Bombers de l’Ajuntament de Barcelona en els extrems següents: - Que es respectin 

les especialitats indicades dins de Bombers de Barcelona. - Que s’elabori el reglament sobre el 

funcionament de Bombers de Barcelona. - Que es procedeixi a la construcció d’un adequat 

Centre de Gestió d’Emergències. - Que hi hagi coordinació entre el 112 i 080 amb el Centre de 

Gestió d’Emergències.  

(Tractat conjuntament amb el punt 16 de l’ordre del dia.) 
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El Sr. SIERRA explica que la proposta demana que es doni compliment al Pla director de 

prevenció d’incendis de seguretat que afecta els bombers de l’Ajuntament en diversos punts. En 

primer lloc, comenta que es demana que es compleixin les especialitats, és a dir, les categories 

dins del Cos de Bombers, que no es respecten actualment i estan previstes al Pla director. Indica 

que amb això s’evitaria tenir una unitat de submarinistes, que té com a funció vetllar per la 

seguretat en la línia de la costa i de platja de Barcelona. Destaca que no tan sols no s’està 

complint aquesta especialitat, ja que s’està fent aquesta funció sota mínims, sinó que, a més, el 

govern municipal ha retirat la concessió que tenia la Creu Roja i l’ha donada, a través de Parcs i 

Jardins i depenent d’aquesta unitat, a Proactiva, una empresa que és la mateixa que està traient 

les armilles de Lesbos i Lampedusa en virtut de l’acord que va signar l’alcaldessa Colau amb 

els alcaldes d’aquestes illes. Considera que això representa que s’està pagant a una empresa per 

submarinistes mentre l’Ajuntament té submarinistes en el Cos de Bombers. Creu que el govern 

hauria de donar una explicació sobre això. 

Pel que fa a les especialitats, diu que seria convenient que es respectessin no tan sols les 

especialitats, sinó que hi hagués també una escala única. Explica que hi ha una plantilla en el 

Cos de Bombers envellida, en què la majoria dels comandaments, quant als 25 suboficials, els 3 

caps de divisió i els caps d’unitat, estan a prop de l’edat de jubilació, si no és que ja tenen edat 

per demanar la jubilació anticipada. 

En relació amb la segona mesura, assenyala que és el compliment del Pla director pel que fa a 

l’elaboració d’un reglament, ja que el que hi ha actualment és de 1983. Comenta que no s’ha de 

fer tan sols perquè ho diu el Pla director, sinó perquè en el mandat anterior estava força 

desenvolupada aquesta normativa. 

En tercer lloc, diu que seria desitjable que el Centre d’Emergències tingués un nou equipament, 

una nova ocupació. Vol expressar la preocupació del Cos de Bombers per les condicions en què 

han de prestar aquest servei en aquest centre, i afegeix que hi ha 6 casos de càncer en les 

persones que treballen en aquest centre, que poden estar relacionats amb les condicions 

d’aquest centre.  

Finalment, pensa que seria desitjable que s’aprovés la coordinació del 112 i del 080 amb el 

Centre de Gestió d’Emergències. Explica, per experiència pròpia, que quan algú truca al 112 i 

demana auxili perquè està en una situació de perill com un incendi, el passen directament a 

Connecta, però prèviament li han fet un qüestionari sobre de quin color és el fum, quantes 

persones hi ha, en quina localització es troba, quin tipus de mesures s’han pres anteriorment, on 

és el focus de l’incendi, etc. Comenta que aquesta trucada es passa directament a Connecta, que 

és la que gestiona el 080, i cal que rebi altra vegada la informació per part del 112, i tornen a 

trucar la persona i li tornen a preguntar de quin color és el fum, etc., i aquesta informació arriba 

als bombers, que ràpidament es posen en marxa. Indica que la idea és que directament el 112 

estigui connectat amb el 080 perquè no es perdi cap minut, que pot ser decisiu a l’hora de salvar 

vides. 

 

El Sr. CORONAS afegeix un prec a la proposició de Ciutadans, a la qual votarà a favor, que és 

que el govern municipal iniciï de manera immediata el desplegament del Pla director dels 

Serveis de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament, que s’anomena SPEIS, aprovat el 2014 i 

que es fixi un pla d’etapes i un calendari en consens amb el Cos de Bombers, ja que aquest pla 

director no està desplegat. 

Creu que la seguretat és un dret i no s’ha de vincular només a la policia. Opina que està bé que 

en aquesta Comissió es parli d’alguna cosa més que de la Guàrdia Urbana i que, per fi, es parli 

dels Bombers. Indica que els Serveis de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament formen part 

dels cossos que garanteixen la seguretat dels ciutadans. Per tant, pensa que cal que es prengui 

consciència de la importància d’aquest cos i es posin els mitjans necessaris per desplegar aquest 

pla director. 
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Diu que els SPEIS són un servei amb valors i té una identitat que té a veure amb la voluntat 

d’ajudar la ciutadania, el compromís amb la professió i el treball en equip. 

Opina que cal abordar alguns aspectes bàsics d’aquest pla. Pel que fa a l’estructura 

organitzativa i el dimensionament del personal, creu que cal elaborar un nou reglament de 

règim intern, perquè l’actual data de 1983, i cal consolidar les noves competències que 

s’enumeren al pla director. Afegeix que cal ampliar la plantilla en almenys 150 bombers. 

També indica que hi ha una manca de comandaments en actiu en molts moments en el servei, i 

això va en contra de l’eficiència d’aquest servei. 

Sobre els parcs de bombers i la flota de bombers, creu que cal adaptar les instal·lacions i 

aquesta flota a les necessitats del servei. Assenyala que cal resoldre l’assumpte del parc situat al 

Parc de l’Escorxador, que ja s’ha demanat anteriorment en aquesta Comissió, per solucionar el 

greuge que ha comportat en el servei, perquè ha augmentat el temps d’arribada a determinades 

zones de la ciutat, cosa que va en contra de l’eficiència en la prestació del servei. 

Quant als serveis mèdics, comenta que el personal sanitari de bombers és l’únic que pot entrar 

en la zona calenta, i no tan sols en cas de foc, sinó també quan hi ha un accident amb cotxes, 

amb una persona atrapada. Conclou que cal apostar per mantenir i potenciar aquest servei, 

integrat en la intervenció. Creu que cal capacitar tots els bombers amb aquesta formació, que 

cal dotar tots els vehicles amb l’equipament sanitari adient i que cal dotar d’ambulància 

vermella tots els parcs. 

En relació amb les especialitats en el cos, diu que cal que es creïn especialitats que facin més 

eficient el servei prestat a la ciutadania, i comenta que el pla director determina quines caldria 

implementar (submarinistes, conductors de vehicles especials, risc químic i rescat en alçada, per 

exemple). Considera important determinar uns procediments comuns d’accés i de sortida i 

obligacions i drets que s’hauran de regular de manera homogènia. Comenta que aquestes 

especialitats formaran part de la promoció horitzontal dels membres dels SPEIS. 

Sobre el Centre de Gestió d’Emergències, indica que és el punt d’inici de qualsevol servei, i, 

per tant, cal dotar-lo de personal qualificat i dels millors recursos i infraestructures, i també 

intentar solucionar la demora amb el temps per duplicitat en les enquestes telefòniques quan 

truques al 112 respecte al 080. 

Pel que fa a la formació, creu que cal una unitat de formació per mantenir el nivell de qualitat 

en totes les activitats en què intervé el servei i donar-li una projecció social. Recorda que ja s’ha 

parlat de la fractura en edats que hi ha al Cos de Bombers, que dificulta aquest traspàs de 

coneixement tan necessari. 

Finalment, considera que cal regular la segona activitat i fer un reglament, perquè també en el 

Cos de Bombers, com ja s’ha denunciat amb Guàrdia Urbana, pel que fa a la segona activitat i 

les persones que tenen algun grau de discapacitat, hi ha incompliments reiterats de la Declaració 

dels drets humans de l’ONU. Creu, doncs, que és una bona oportunitat per posar aquest tema al 

dia. 
 

El Sr. FORN anuncia el seu suport a la proposició. Recorda que el Pla director de bombers es 

va presentar al Plenari al novembre de 2014 i va ser elaborat i aprovat amb un ampli suport tant 

de la part social com política. Indica que, tenint en compte que tots els punts que recull la 

proposició estan inclosos dins del pla, només se’n demana el compliment i l’execució. Comenta 

que es va fer un pla de llarga durada, del 2013 al 2025, tot i que es poden incorporar alguns 

punts.  

D’altra banda, creu que la incorporació de nous bombers a la plantilla és necessària per poder 

garantir el model propi de seguretat dels bombers de Barcelona. 

Pel que fa a la caserna de bombers del carrer Aragó, de la qual va plantejar una pregunta en la 

Comissió anterior, explica que té una sentència del TSJ en el sentit que s’havia construït amb 

una llicència nul·la de ple dret i que, per tant, cal resoldre definitivament la nova ubicació 

d’aquesta caserna, que podria ser al carrer Provença. 
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La Sra. ESTELLER manifesta que donarà suport a aquesta proposició. Diu que el seu Grup ja 

va comentar moltes d’aquestes qüestions quan es va aprovar el Pla director dels bombers el 

2014, ja que es va posar de manifest la necessitat d’elaborar un reglament de règim intern, 

perquè l’anterior data de 1983. 

Afegeix que també cal elaborar un reglament de segona activitat i que s’ha de fer en funció de 

les diferents escales del cos. Pregunta al govern en quina fase es troba aquesta elaboració 

d’aquests reglaments, tenint en compte que ja es va aprovar en el Pla director de 2014. 

Comenta que aquest pla director també reconeixia l’elaboració i la regulació de la creació d’una 

unitat de bombers especialitzats en activitats subaquàtiques, una funció que també fa la Guàrdia 

Civil. Vol saber si hi ha previst un sistema de coordinació o quines previsions hi ha. 

Destaca la necessitat de reconèixer especialitats del conductor de vehicles especials. I comenta 

que és molt important la reacció ràpida quan es produeix qualsevol tipus d’emergència. En 

aquest sentit, comenta que el PP sempre ha demanat la necessitat que hi hagi unitats 

especialitzades i que tinguin agilitat a l’hora d’articular aquestes mesures de reacció ràpida en la 

gestió d’emergències. Pensa que cal modernitzar-ho i dotar de més mitjans humans i materials 

aquest àmbit. 

Remarca que també és important la coordinació del 112 i el 080. Recorda que el pla director 

establia la necessitat que els bombers tinguessin informació de primera mà de la recepció 

d’aquestes trucades i que així pugui ser més eficaç la gestió d’aquestes trucades. 

Indica que moltes qüestions són per millorar l’operativitat, veure com es pot prevenir i sobretot 

com es pot reaccionar amb la màxima celeritat, en les millors condicions. 

Diu que una cosa que no planteja la proposta, però que li interessa, és veure quina és la previsió 

del govern respecte a la plantilla de bombers i la necessitat quantificada d’augmentar amb 200 

agents nets. 

 

La Sra. ROVIRA no sap si s’han estat escoltant entre grups, però remarca que tothom ha fet 

exactament el mateix argumentari, punt per punt. Creu que es dóna la situació que tothom ha 

parlat amb bombers o amb persones que formen part d’aquesta plantilla. Diu que la CUP no 

repetirà els arguments, perquè també hi ha parlat i comparteix tot el que s’ha exposat, com ara 

que es respectin les especialitats, que s’elabori un reglament, que es construeixi un Centre de 

Gestió d’Emergències adequat, que hi hagi una coordinació entre el 112 i el 080, etc. 

Espera, doncs, que aquest procés, en què tots els grups han parlat amb les treballadores del 

servei de la proposició, es faci amb tots els serveis de l’Ajuntament, perquè aleshores potser les 

votacions en molts àmbits serien totalment diferents. Aclareix que es refereix a la contractació 

pel que fa a teleassistència, pel que fa al servei d’atenció domiciliària o pel que fa a les 

treballadores del circuit de violències masclistes. Pensa que potser així els grups entendrien 

quina és la situació real, i les votacions i la política en relacions laborals i quant als serveis de 

l’Ajuntament serien totalment diferents de l’actual. 

En aquest sentit, anuncia el ple suport de la CUP a aquesta proposició, i espera que el que s’ha 

produït en aquesta sessió es produeixi amb tots els altres serveis de la ciutat. 

 

La Sra. ANDRÉS comenta que el pla plantejava sobretot l’actualització del servei de bombers 

en relació amb les novetats i nous reptes en temes de seguretat i pel que fa a les seves 

competències. Recorda que es parlava d’adequar-lo als nous riscos que podria tenir la ciutat, 

com ara tecnològics, associats a activitats logístiques, de grans infraestructures, etc. Conclou 

que s’inclouen diferents serveis, com la revisió de la carta de serveis, l’organització del servei, 

etc. 

Comenta que la plantilla va disminuir de manera notable entre el 2009 i el 2014, i diu que cal 

actualitzar-la. 
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Afegeix que el pla parlava d’una qüestió molt important per al PSC, que comparteix una bona 

part de la proposició de Ciutadans, però diu que hi ha un punt que comparteix amb una certa 

prudència. Aclareix que veu la necessitat de crear el Centre de Gestió d’Emergències, amb unes 

funcions centralitzadores de tot el servei, però indica que ja existeix una sala conjunta en què 

també actuen de manera conjunta la Guàrdia Urbana, Mossos i Bombers de Barcelona, de 

manera que pensa que primer han de passar altres coses, abans de la construcció d’aquest centre 

de gestió que demana la proposició. Opina que s’ha de poder parlar amb la Generalitat, amb 

Mossos d’Esquadra, i veure quines possibilitats tenen ells d’aportar en la construcció d’aquest 

centre i en la seva implementació, i a partir d’aquí fer una proposta possibilista en terminis i en 

termes pressupostaris. 

Per aquest motiu, manifesta que el seu Grup farà una abstenció en aquest sentit. 

 

El Sr. BADIA passa la paraula al comissionat i anuncia l’abstenció del govern. 

 

El Sr. RECASENS indica que l’argumentari coincideix plenament amb les peticions dels 

sindicats i que ja s’hi està treballant. Diu que no hi ha cap novetat a part del pressing, però que 

ja està acostumat a treballar sota pressió. Comenta que se segueixen treballant aquests temes 

dins del pla director, com ara el reglament del règim intern, que està pràcticament acabat. Pel 

que fa al dimensionament i estructura de Bombers, explica que s’està treballant en la Llei 5/94, 

s’han comprat vehicles nous, s’ha treballat el tema dels torns diaris, amb les guàrdies 

d’ampliació, etc. 

Conclou que el pla director s’està treballant amb els tempos que requereix una negociació amb 

els sindicats. 

Quant a les formes per articular els itineraris professionals i els requisits d’accés per a l’exercici 

de diverses funcions, que no forçosament ha de passar per especialitats, sinó que han de ser 

funcions que es duguin a terme per part de Bombers, diu que s’està treballant amb la part 

sindical. Afegeix que també s’està treballant per resoldre algunes limitacions tècniques del 112 

amb el 080 i els temps de resposta. 

Comunica que la resta de projectes s’aniran desenvolupant. Recorda que aquest pla director està 

fet perquè es compleixi, però també perquè es canviï quan calgui. En aquest sentit, assenyala 

que s’anirà adaptant no només a les necessitats, sinó també a la negociació amb els sindicats, a 

la disponibilitat de recursos, a les limitacions legals en matèria de contractació pública, etc. 

Comenta que això es farà els propers mesos i que amb molt de gust n’informarà els grups. 

Pel que fa al Centre de Gestió d’Emergències, explica que Barcelona disposa d’un espai conjunt 

entre Guàrdia Urbana, Mossos d’Esquadra i Sistema d’Emergències Mèdiques i Bombers, i diu 

que això s’ha de seguir mantenint d’aquesta manera. Considera que separar això en aquest 

moment seria un disbarat. 

En relació amb les tipologies de càncer que ha assenyalat el Sr. Sierra, diu que està preocupat, 

però destaca que els càncers tenen diferents tipologies i s’ha de veure la relació causa-efecte. 

Comunica que s’ha demanat un informe a l’Agència de Salut Pública per determinar si 

efectivament aquests casos de càncer tenen a veure o no amb els espais que s’estan ocupant.  

Quant al prec d’Esquerra Republicana de Catalunya, vol fer algunes observacions. En primer 

lloc, comparteix el plantejament general, però pensa que no es pot demanar que s’iniciï el 

desplegament d’un pla director perquè ja s’ha iniciat de manera progressiva. Comenta que no es 

pot treballar amb rigidesa amb un pla director perquè aquest no és ni rígid ni inamovible. Diu 

que sí que es faran cronogrames i es treballarà en això, però afegeix que la rigidesa és 

incompatible amb l’eficàcia. 

Pel que fa al tema del consens, pensa que s’ha de treballar desenvolupant diàleg i acords, però 

que l’impuls, l’aplicació i la implementació del pla són responsabilitat de l’Administració. 
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Respecte del Parc de Bombers del carrer Aragó, constata que hi ha una sentència, però diu que 

el govern ha demanat que es respectin els acords amb l’Hospital Clínic, que no s’han complert, 

i està a l’espera de la resposta adequada. Indica que teòricament aquest parc s’hauria de fer al 

carrer Provença i amb la participació de l’Hospital Clínic, perquè així està en el conveni inicial. 

 

El Sr. SIERRA no sap si el govern no respecta la voluntat democràtica ni té en consideració les 

decisions que es prenen a la Comissió. Diu que no sap què fan els grups a la Comissió, atès que 

el govern ni tan sols contesta a les seves preguntes. Recorda que ha fet una pregunta molt clara i 

molt concreta, que és si és veritat que Parcs i Jardins paga submarinistes a Proactiva i que 

l’Ajuntament també té submarinistes, és a dir, que no tan sols s’està externalitzant, sinó que, a 

més, l’Ajuntament ja té submarinistes que podrien desenvolupar aquesta feina. 

S’afegeix a la petició d’ERC i altres grups respecte a l’augment de la plantilla, i en concret a la 

d’ERC sobre el servei d’ambulàncies dels bombers, perquè no tan sols van a zones calentes, 

sinó que quan el SEM envia una ambulància a un accident i hi ha un atrapament ja s’han perdut 

entre 15 i 30 minuts, i, en canvi, si la primera assistència la fessin aquestes ambulàncies 

vermelles se salvarien moltes vides. 

Finalment, li diu a la CUP que Ciutadans parla amb tothom, i que potser caldria veure si la CUP 

parla amb la Guàrdia Urbana. 

 

El Sr. CORONAS diu que no el sorprèn l’abstenció del PSC, entre altres coses perquè el PSC 

ha estat el gran artífex del desballestament del Cos de Bombers al llarg dels anys. Tanmateix, 

manifesta sorpresa per l’abstenció de Barcelona en Comú. No sap si és influència de la nova 

conformació de govern, però, si hi estan treballant, no entén per què el govern no accepta el 

prec ni vota a favor de la proposició. 

Puntualitza que el Centre d’Emergències era provisional, i que es demana que hi hagi una 

ubicació definitiva i en condicions, no com aquell zulo. 

Pel que fa al calendari, considera que demanar-lo no és rigidesa, sinó voluntat i planificació, i 

destaca que la planificació li agrada molt al Sr. Recasens i que ERC ho comparteix plenament. 

 

El Sr. FORN reitera que es tracta de complir el pla que es va presentar al novembre i que va 

tenir un amplíssim suport de la part social, en què es va treballar molt bé amb els sindicats. 

Recorda, doncs, que els sindicats demanen, amb el suport dels grups, que aquest pla es tiri 

endavant. Considera que abans de canviar el pla s’ha d’executar. Destaca que aquest pla abraça 

fins al 2025 i, per tant, reconeix que fins llavors es poden fer canvis, però insisteix que no fa ni 

un any que es va presentar el pla i el més calent és a l’aigüera. 

 

La Sra. ANDRÉS, respecte al que ha dit el Sr. Coronas, diu que entre el 2001 i el 2008 es va 

renovar la plantilla en 224 bombers, i que del 2009 fins a l’any anterior, es va passar de 704 a 

650. Demana, doncs, que el regidor d’ERC quan expliqui les coses expliqui les de tothom 

 

El Sr. BADIA manifesta no accepta al prec. 

 

El Sr. RECASENS li diu al Sr. Sierra que si vol saber coses de Parcs i Jardins ho pregunti a 

Parcs i Jardins, ja que són ells qui tenen el tema de socorrisme a les platges i que fan el 

contracte. Aclareix que els submarinistes que té Bombers formen part d’un acord amb el port de 

Barcelona. Diferencia, doncs, entre els submarinistes de Bombers en base a l’acord amb el port 

de Barcelona, perquè treballen a la zona portuària, i el socorrisme a les platges, que és de Parcs 

i Jardins i, per tant, no és el seu negociat. 

Pel que fa als temps d’intervenció, informa que s’està intentant escurçar-los i que, efectivament 

s’han escurçat força.  
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Respecte a la velocitat, recorda que el govern només fa un any que hi és i que el pla va fins 

l’any 2025. Conclou, doncs, que el govern va treballant i té uns quants anys per endavant. 

 

El Sr. Badia expressa l’abstenció de BnComú, la Sra. Andrés expressa l’abstenció del PSC, 

el Sr. Forn expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot favorable de C’s, el 

Sr. Coronas expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable del 

PP, la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP. S’APROVA. 

Del Grup Municipal ERC: 

11.-  (M1519/3525) La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda portar a debat i votació del Plenari municipal el Cartipàs municipal que ha 

estat modificat substancialment segons l’acord entre Barcelona en Comú i el Partit dels 

Socialistes. 

La presidenta informa que per part d’ERC s’ha presentat una moció d’urgència, i una vegada 

verificats els motius justificatius de l’excepcionalitat per part de l’Im. Sr. Pisarello, i apreciada 

la urgència per la Comissió, amb els vots favorables de tots els grups excepte el del Partit 

Popular, substitueix la proposició presentada pel grup d’ERC amb núm. de referència 

M1519/3525. 

Moció d’Urgència: 

Que el Govern municipal exigeixi la dimissió, tant del Ministre de l’interior en funcions, el Sr. 

Jorge Fernández Díaz, com del Director de l’Oficina Antifrau de Catalunya, el Sr. Daniel de 

Alfonso Laso, ja que en cas de confirmar-se aquesta informació, haurien pogut fer un ús indegut 

del seu càrrec a l’intentar perseguir i reprimir ideològicament a polítics independentistes. 

El Sr. BOSCH agraeix als grups i al govern que hagin apreciat la urgència d’aquesta proposició. 

Comenta que tot indica que estan davant d’un autèntic monstre que actua en contra de la 

netedat, és a dir, una màquina de fabricar corrupció, però no només corrupció en el sentit més 

econòmic i crematístic, d’un partit que actua gairebé com una organització delictiva i 

s’embutxaca els diners de les adjudicacions públiques, amb centenars de persones –regidors, 

consellers, etc.– a la presó, condemnats per aquestes pràctiques, sinó que no s’acontenta amb la 

corrupció econòmica i es demostra clarament que corromp les institucions de l’Estat i que les 

utilitza per distorsionar el funcionament democràtic i en profit propi, fins al punt que 

converteixen l’Estat espanyol en l’autèntica poma podrida d’Europa. Conclou que això és el 

que fan el Partit Popular i el Govern de Mariano Rajoy. 

Destaca que, en aquest cas, el PP ho fa intentant embrutar una gent que clarament no és 

embrutable, perquè no s’ha trobat res, malgrat totes les actuacions que s’han anat confirmant. 

Remarca que Esquerra Republicana de Catalunya fa 85 anys que està neta i que no n’han pogut 

trobar res. Assenyala el contrast entre el monstre de la corrupció i la gent contra la qual actua, 

que s’ha demostrat que és neta i actua amb total integritat. 

D’altra banda, indica que és un monstre antidemocràtic, perquè tot això es fa per pervertir el 

funcionament normal de la democràcia i del joc legítim entre partits, centrat al voltant del vot. 

Destaca que s’intenta influir en el vot de les persones a través dels invents, de les mentides, de 

la creació d’escàndols, utilitzant les institucions de l’Estat. Recorda que això es fa no tan sols 

per rivalitat política, sinó sobretot contra unes idees determinades. Diu que s’intenta actuar 

contra la democràcia en el seu sentit més profund, és a dir, contra la que garanteix el debat i 

l’exposició lliure de les idees, l’exercici lliure de les creences. Assenyala que això és insòlit en 

el context europeu de les democràcies parlamentàries. 
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Finalment, remarca que també és un monstre d’indignitat ètica, ja que actua amb malvolença, 

per fer mal, per embrutar, per tocar gent que no està tocada, inventant casos que no existeixen. 

Indica que això ho fa una gent que es pronuncia com a creient. Comenta que, si realment són 

creients, ja haurien de saber que el que han fet no té perdó de Déu. 

Conclou que es tracta d’una hidra política, d’un triple monstre. Diu que és un cas molt semblant 

a la nefasta gestió política que el PP va fer a partir de l’11-M, en què qui va passar factura va 

ser la gent, i no els partits polítics. Té l’esperança, doncs, que el poble no és ignorant, sap què 

està passant i també passarà factura al PP aquesta vegada. 

Per tot això demana la dimissió dels implicats, és a dir, del director de l’Oficina Antifrau de 

Catalunya, del ministre de l’Interior i també de Mariano Rajoy, que seria una esmena in voce, 

perquè si Rajoy sabia el que passava, com diu el Sr. Fernández Díaz, considera que ha de 

dimitir, i si no ho sabia, encara pitjor, i també ha de dimitir. Diu, però, que com a mínim hauria 

de cessar immediatament el seu ministre de l’Interior i que, si no ho fa, es confirmarà tot això i 

que el PP no veu defensa possible més enllà de la rialla –injustificada- que la Sra. Esteller 

exhibeix davant de la sala, indignada amb el que està passant i el que fa el PP a l’Estat. 

 

El Sr. MARTÍ diu que fa seva la moció d’urgència d’Esquerra, en què es demana la dimissió 

del ministre de l’Interior i del director de l’Oficina Antifrau, i, per tant, hi votarà a favor. 

En relació amb el text de la moció, vol afegir una consideració al grup proponent, i és que no 

tan sols ha quedat acreditada la construcció artificial de casos de corrupció sense fonament per 

desprestigiar ERC, que és el text literal de la moció, sinó que hi afegiria que també ha quedat 

acreditat que s’ha volgut desprestigiar i empastifar destacats líders polítics de Convergència. 

Diu que és una esmena in voce que reforça el text presentat. 

Comenta que, pel que ha pogut escoltar de les gravacions que s’han fet públiques, aquest és un 

nou escàndol polític d’una gran magnitud, que embruta no solament les persones que estan a 

darrere d’aquesta operació, sinó que embruta un govern i totes les institucions de l’Estat. 

Considera que és un nou capítol de guerra bruta, inadmissible en un estat de dret. Lamenta que 

polítics de Convergència honestos i íntegres com el president Mas i l’alcalde Xavier Trias, entre 

d’altres, hagin estat objecte d’aquestes pràctiques, amb uns resultats personals i polítics 

evidents. 

Creu que, si es confirma el tenor d’aquestes converses, s’hauran creuat totes les línies vermelles 

possibles altra vegada. 

Al marge de les responsabilitats penals futures, exigeix que tant el ministre com el director de 

l’Oficina Antifrau dimiteixin. Remarca que només demana el que es demanaria a qualsevol país 

de la Unió Europea en una situació anàloga. 

Per tant, pensa que sota cap concepte es poden dissenyar operacions fraudulentes per destruir 

l’adversari polític, sigui quin sigui aquest adversari. Opina que cal deixar enrere l’època de la 

fabricació de dossiers falsos, del xantatge, de l’assetjament i de la cacera dels que no pensen 

com un mateix, i dels que democràticament han optat per construir un nou estat per a 

Catalunya. 

 

El Sr. SIERRA diu que intervindrà al segon torn. 

 

La Sra. ESTELLER està sorpresa per les qualificacions del relat del Sr. Bosch, ja que pensa que 

el regidor d’ERC ha muntat una pel·lícula, amb unes acusacions molt greus i calumnioses, i 

s’ha atrevit a jutjar la gent sense cap prova.  

Diu que el Partit Popular lluita contra la corrupció, també a Catalunya, ja que ningú n’està 

exempt. Considera que ERC fa un judici de valor a través de les publicacions d’unes converses 

retallades, editades, esbiaixades, dirigides i manipulades. Constata que el Sr. Bosch ha tingut el 

coneixement del que ha passat amb aquestes converses i l’endemà ja jutja i treu conclusions. 
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Recorda que Esquerra Republicana de Catalunya fa poc temps, en el cas Garganté, apel·lava a 

la llibertat de tothom, a la presumpció d’innocència, a no treure conclusions i a no fer judicis, 

havent-hi un vídeo complet. Destaca que, en canvi, en aquest cas són converses retallades, i 

ERC ja treu conclusions.  

Remarca que el fet que el ministre de l’Interior parli sobre el frau i la corrupció amb el director 

de l’Oficina Antifrau està dins de les relacions institucionals, tal com estableix l’article 15 de la 

Llei de l’Oficina Antifrau en els seus Estatuts. Pensa que la qüestió és qui va gravar aquestes 

converses i qui les està difonent de manera interessada i manipulada, cosa que cal investigar, tal 

com farà el ministre. Es queixa que Esquerra Republicana de Catalunya, abans de saber què diu 

aquesta investigació, ja treu conclusions. 

Considera, doncs, que ERC està donant lliçons d’ètica, però d’ètica a la carta, només del que 

Esquerra Republicana de Catalunya vol i li interessa, ja que, quan són uns altres els que estan en 

un cas semblant, ERC diu que no hi entra perquè no es poden fer judicis paral·lels. Pregunta al 

Sr. Bosch si, en aquest cas, amb unes converses manipulades i esbiaixades, sap tot el que va 

passar. Reitera que està dins de les relacions institucionals el fet que el ministre de l’Interior i el 

director de l’Oficina Antifrau, que té tres cinquenes parts de suport del Parlament, parlin de 

corrupció. Insisteix que ningú està exempt d’aquesta investigació. Recorda que quan 

s’investigava el cas Pujol també es deia que era un atac a Catalunya. Considera que Esquerra 

Republicana de Catalunya no pot creure permanentment que hi ha conspiracions contra el 

procés cada vegada que s’investiga una persona. Pregunta al Sr. Bosch quina por té que 

s’investigui, ja que, si aquestes persones investigades no tenen cap tipus de problema, no 

passarà res, però diu que no hi pot haver impunitat a Catalunya ni tampoc la llei del silenci. 

 

La Sra. LECHA diu que no està sorpresa, ja que l’esquerra independentista des de fa anys, al 

llarg de la seva història, ha patit la repressió i la unió de poders entre el poder polític i el 

legislatiu. Comenta que aquesta persecució, que ara està focalitzada en aquest episodi amb 

ERC, la CUP ja l’ha patida. Diu que la gran mentida de la transició a la democràcia ja va 

configurar un estat en què es parlava de la separació de poders únicament per mostrar una 

imatge que mai ha sigut la real. Indica que, quan la CUP denuncia la falsa democràcia, es 

refereix precisament al que es va destapar el dia anterior. 

Aclareix que quan la CUP diu que l’Estat és irrefundable es refereix a això, un estat que en els 

seus fonaments té la no-separació de poders i que té totes les eines per fer front a qualsevol 

anhel de llibertat. Remarca que l’Estat espanyol és el que els porta en aquesta sessió, que és una 

vegada més una mostra de la democràcia suposada que s’està vivint. Malgrat això, reconeix que 

ni el PP ni el cap de l’Oficina Antifrau, que és un magistrat afí al PP, no han aconseguit provar 

cap cas de corrupció que impliqui Esquerra Republicana de Catalunya. En aquest sentit, diu que 

això apropa la CUP a aquesta formació, a diferència de Convergència i Unió, a qui li exploten 

casos de frau contínuament, de manera que arrosseguen la confiança política necessària per 

construir un nou projecte de país. 

 

La Sra. ANDRÉS troba que és un cas gravíssim, que posa en qüestió la credibilitat del Govern 

de l’Estat i el sistema democràtic. Considera que utilitzar el càrrec, com ha fet el ministre de 

l’Interior en funcions, per investigar rivals polítics és una mala manera de fer política, ja que la 

política es fa amb la confrontació d’idees i amb el debat, igual que no ha d’utilitzar el càrrec el 

director de l’Oficina Antifrau. Destaca que és gravíssim no solament perquè ha revelat 

informacions de què té coneixement per raó del seu càrrec, sinó també d’utilitzar-les i posar-les 

a disposició d’un ministre de l’Interior que no està fent les seves funcions quan està en 

funcions, sinó que les utilitza per fer mal políticament i posar en perill el sistema democràtic i el 

Govern de l’Estat. 
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En relació a l’opinió del Sr. Bosch, de que l’Estat espanyol és la poma podrida d’Europa, 

manifesta una petita discrepància, ja que opina que l’Estat espanyol és bastant més que el 

Govern del Partit Popular, tot i que no impedeix que el PP li faci mal a l’Estat. 

Comenta que el Grup Parlamentari Socialista també demanarà la dimissió del director de 

l’Oficina Antifrau, tal com ja ha expressat públicament, i del ministre de l’Interior en funcions. 

 

El Sr. PISARELLO anuncia el seu vot a favor. Comenta que tant ell mateix com l’alcaldessa ja 

van reclamar el dia anterior la dimissió del ministre de l’Interior en funcions. Creu que no 

solament hauria de dimitir, sinó que s’hauria d’obrir un procediment que esclareixi les 

responsabilitats penals que se’n derivarien. Opina que és un assumpte que es podria qualificar 

com a mínim de conducta de conspiració, tràfic d’informació reservada, desviació de poder, etc. 

Per tant, diu que, a més de les dimissions que es puguin plantejar, segurament la Fiscalia també 

hauria d’actuar. 

Considera que també hauria de dimitir el director de l’Oficina Antifrau. Recorda que el seu 

nomenament va ser imposat per Convergència amb el suport del Partit Popular, quan CiU i el 

PP s’entenien molt bé. Conclou que l’expresident Mas estava molt al cas de tot això. Remarca 

que les complicitats entre aquests dos grups vénen de lluny en aquest tema. Considera que, en 

matèria de corrupció, CiU i ERC no són el mateix. Per tant, condemna tota utilització de 

l’aparell estatal per fer guerra bruta, però insisteix que no tothom és igual en aquest cas. 

Diu que aquest petit episodi de Watergate que s’ha viscut en realitat és una prova més de com 

funcionen les clavegueres de l’Estat, que ja tenen una trista i dilatada història, que en aquest cas 

s’han adreçat contra formacions independentistes, però històricament ho han fet en moltes altres 

ocasions contra moltes propostes de canvi i de democratització de la vida política o de la vida 

econòmica. Recorda que molts moviments socials, començant per la Plataforma d’Afectats per 

la Hipoteca, han patit per part del Partit Popular operacions policials interessades per presentar 

protestes legítimes com actes de terrorisme. Per tant, no el sorprèn aquest tipus d’actuació que, 

tanmateix, per la seva rellevància política té una gravetat molt especial. 

Espera que això pugui obtenir una resposta institucional, política i penal. Diu que no es pot 

tolerar més impunitat, però creu que aquí hi ha tot un sistema polític que s’ha de refundar i que 

s’ha de repensar, i que si no es fa amb els mitjans institucionals i judicials la paciència de la 

ciutadania també té un límit. Creu que cal ser molt contundents amb una situació com aquesta. 

 

El Sr. BOSCH li demana a la Sra. Esteller que no faci un Ángel Acebes, traient pit de coses que 

són indefensables. Considera que el PP distorsiona la veritat i encobreix. Destaca que ni el 

ministre de l’Interior ni el cap de l’Oficina Antifrau han negat en cap moment les seves 

paraules, de manera que cal considerar-les certes. 

Diu que el problema i qui es fa la pel·lícula i qui fa les acusacions greus i qui es fa la víctima és 

el Partit Popular. Demana que el PP es deixi de fer la víctima i deixi de treure pit, i que tingui la 

dignitat de reconèixer que ha patinat. Considera que, si això és un Watergate, el PP hauria de 

fer un Nixon i dimitir en massa qui hi estigui implicat, perquè és l’única manera de rescabalar la 

democràcia a l’Estat espanyol i que algú hi confiï. 

 

La Sra. MEJÍAS destaca que s’està vivint una situació inesperada, ja que s’ha fet una utilització 

greu de les institucions i dels organismes oficials per obtenir informació a fi de perjudicar altres 

partits, fet que considera inadmissible, fins al punt del ridícul que ha estat el fet que és el mateix 

responsable de la seguretat a qui han gravat i de qui han transcendit converses. Destaca fins a 

quin punt estan corrompudes les institucions de l’Estat perquè una situació com aquesta es 

produeixi. 

Indica que les declaracions del ministre han estat afirmar que aquestes converses han existit i 

també les del director de l’Oficina Antifrau. Per tant, creu que les seves explicacions han estat 
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absolutament insuficients, i des de Ciutadans exigeix que es donin totes les explicacions 

necessàries. A més, sol·licita la dimissió d’algú que utilitza les institucions amb l’interès de 

perjudicar tercers o altres partits. Comenta que en aquesta situació, més que un estat seriós, això 

sembla una mena de república bananera. Considera que això és intolerable i que demostra el 

nivell de corrupció que hi ha al Partit Popular. Exigeix, doncs, responsabilitats polítiques. 

Per tant, corrobora la seva petició, és a dir, l’exigència d’explicacions molt concretes de per 

què, qui i per a quina finalitat s’han fet aquestes peticions, aquesta utilització indeguda de 

ministeris i de l’Oficina Antifrau, i també exigeix les responsabilitats convenients al ministre de 

l’Interior i al director de l’Oficina Antifrau, que en aquesta situació han de dimitir. 

 

El Sr. Pisarello expressa el vot favorable de BnComú, la Sra. Andrés expressa el vot 

favorable del PSC, el Sr. Martí expressa el vot favorable de CIU, la Sra. Mejías expressa el 

vot favorable de C’s, el Sr. Bosch expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa 

el vot contrari del PP, la Sra. Lecha expressa el vot favorable de la CUP. S’APROVA. 

Del Grup Municipal PP: 

12.-  (M1519/3507) La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació i Seguretat i 

Prevenció acorda: 1. Condemnar els actes de vandalisme i violència urbana que s’han succeït a 

diferents carrers del barri de Gràcia com a protesta pel desallotjament de l’anomenat “Banc 

Expropiat”. 2. Instar al Govern municipal a realitzar les actuacions pertinents davant Fiscalia o 

altres organismes per garantir la no impunitat dels autors dels fets violents i per rescabalar i 

compensar als veïns i veïnes i comerciants pels perjudicis causats. 3. Donar tot el recolzaments 

als agents del Cos de Mossos d’Esquadra i de la Guàrdia Urbana. 4. Mostrar el suport de 

l’Ajuntament de Barcelona a tots aquells veïns i comerciants que hagin sofert pèrdues i 

perjudicis per les actuacions vandàliques que s’han produït. 

La Sra. ESTELLER explica que el Partit Popular fa una proposta per condemnar els actes 

vandàlics i la violència urbana que es va esdevenir als carrers de Gràcia com a protesta pel 

desallotjament del Banc Expropiat, i insta el govern a fer les actuacions pertinents davant de la 

Fiscalia i altres organismes per garantir la no-impunitat dels sectors que van generar perjudicis 

als veïns i comerciants i també al mobiliari urbà de la ciutat. Així mateix, mostra el suport al 

Cos de Mossos d’Esquadra per la seva feina. 

Considera que en aquest cas el desallotjament del Banc Expropiat i els aldarulls i la violència 

generada posteriorment van ser una prova que es va utilitzar la violència i que hi va haver una 

violència urbana a la ciutat per assolir uns objectius, cosa que no pot tenir la complicitat de 

l’Ajuntament. Constata, però, que l’han tinguda perquè al final no es va actuar amb la 

determinació que calia i fins i tot l’alcaldessa va demanar proporcionalitat als Mossos i en cap 

moment es va adreçar als okupes per demanar-los que cessessin la violència. 

Comenta que el PP no ha estat mai d’acord amb el fet que l’anterior govern pagués el lloguer 

als okupes per poder mantenir-los en aquest edifici ni tampoc amb la justificació de 

l’Ajuntament per rescindir el contracte, que és que els okupes no volien que es pagués el 

lloguer. Diu que el PP ja va demanar que aquesta rescissió es fes a l’inici del mandat. 

Considera, doncs, que és tot un despropòsit, com el que s’ha vist en el punt anterior, en què 

s’exigia que el ministre dimitís. 

Creu que la convivència ha de prevaldre per sobre de tot i que no es pot consentir que s’utilitzi 

la violència per assolir uns objectius, a més, en aquest cas, il·legals, com és ocupar un edifici 

propietat d’algú altre. Considera que aquests aldarulls i aquesta violència no es poden justificar. 

 

La Sra. RECASENS anuncia que donarà suport a la proposició. Creu que el primer punt és 

obvi, i recorda que ho ha manifestat moltes vegades anteriorment, perquè condemna de manera 



 

Ref:  CCP 8/16 Presidència, Drets de ciutadania, Part. i Seg. I Prevenció 

v.  22/ 6/ 2016     17: 0 
42 

ferma els actes de violència que es van viure durant moltes nits i que no tenen cap tipus de 

justificació. 

També dóna suport a l’acció dels Mossos, que creu que va ser una actuació correcta i 

proporcionada als greus aldarulls que un grup violent va provocar al barri de Gràcia. 

Vol posar èmfasi en dues qüestions més, atès que el tinent d’alcalde i el regidor de Gràcia estan 

presents a la Comissió. Vol saber què s’ha fet i quina va ser la resposta dels representants del 

govern municipal davant el manifest que es va llegir i aprovar dels centenars d’associacions el 8 

de juny. Explica que es van dirigir a l’alcaldessa i que eren un total de 14 col·lectius i 

associacions sotasignats que representaven un total de 553 entitats i que en el seu conjunt 

representen 6.500 persones. Comenta que aquestes entitats van signar un manifest en què 

deixaven molt clares algunes qüestions molt concretes, com ara que volien deixar palesa la seva 

preocupació per la inexistent resolució del conflicte per part de l’Ajuntament, i demanaven que 

se cerquessin solucions per veure què es podria fer i com podien suportar el patiment els veïns, 

les entitats i els establiments comercials. Vol saber, doncs, quina resposta va donar el govern. 

Finalment, insta perquè s’executi el que es va aprovar el dia anterior a la Comissió d’Economia 

i Hisenda, en què es va demanar que hi hagués una mesura de govern perquè hi hagi una 

planificació dels protocols d’actuació en qüestions d’ordre, de serveis de neteja i ajudes de 

dinamització en conjunt. Recorda que la regidora de Comerç va manifestar que l’ajut aïllat de 

25.000 euros als comerciants era insuficient, ja que els comerciants, entitats i veïns demanaven 

actuacions més completes i més conjuntes. Demana, doncs, que aquest pla es garanteixi de 

manera pressupostària amb els recursos suficients per tirar-ho endavant. 

També vol saber què pensa fer el govern actual. 

 

El Sr. ALONSO expressa el seu suport als veïns del Districte de Gràcia, que són els primers 

perjudicats per tots aquests aldarulls. També vol donar suport als comerciants que han patit el 

problema, derivat d’aquests fets violents. Pensa que el comerç de proximitat i la restauració són 

les activitats que aporten riquesa econòmica als barris i que generen llocs de treball. Indica que 

aquesta situació de violència i conflictivitat perjudica clarament el comerç de la zona. Així 

mateix, vol donar tot el seu suport a les forces i cossos de seguretat, als Mossos d’Esquadra i a 

la Guàrdia Urbana, que fan una feina imprescindible per a la societat, ja que són els encarregats 

de defensar la convivència d’acord amb les lleis. 

Finalment, condemna les accions violentes, d’intimidació o provocació que fan alguns grups 

amb una finalitat política. Manifesta que no vol una societat en què alguns grups facin servir 

aquesta violència o aquesta provocació per buscar objectius polítics. 

Per acabar, anuncia el seu vot favorable. 
 

El Sr. CORONAS diu que, quan llegeix el contingut de la proposta del PP, sona tot molt bonic i 

que en la majoria de punts hi pot estar d’acord. Pel que fa a condemnar els actes de vandalisme 

i violència urbana, indica que Esquerra Republicana de Catalunya ja ho ha fet públicament. En 

relació amb el fet d’instar el govern a fer actuacions pertinents davant la Fiscalia o altres 

organismes per garantir la no-impunitat dels autors, comenta que la Fiscalia ja està actuant i, per 

tant, l’Ajuntament ja rebrà les indemnitzacions que pertoquin pels béns municipals si hi ha un 

judici i una sentència. Quant al suport als Mossos, diu que ERC ho pot tornar a fer, però que ja 

ho ha fet reiteradament, perquè els mostra suport sempre que aquest cos fa les actuacions 

correctes. Respecte al suport de l’Ajuntament a veïns i comerciants, també hi està d’acord. 

Constata, però, que el problema no és el text de la proposta, sinó el fons, que considera que és 

atiar altra vegada el foc sobre un tema que ja està més o menys calmat, de manera que no és 

convenient fer-ho, i tornar a parlar d’omplir-se la boca amb la paraula okupa com un fet 

absolutament negatiu. Remarca que per Esquerra Republicana de Catalunya no totes les 

okupacions són iguals i que aquest fenomen no és homogeni i té diferents causes. Conclou, 

doncs, que no pot donar suport a aquesta proposició i hi votarà en contra. 
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Sobre els fets en concret, diu que ja s’ha pronunciat diverses vegades, cosa que ha provocat que 

rebi d’un costat i d’un altre. Comenta que persones afins al moviment del Banc Expropiat li han 

arribat a dir «botiguerista convergent», com si tots els botiguers fossin convergents o com si ser 

botiguerista o estar a favor dels botiguers fos una cosa negativa. Considera que al final cal posar 

seny en aquesta situació, que vol dir no justificar mai la violència políticament ni atiar més el 

conflicte quan està en vies d’una possible resolució, que espera que vagi bé.  

Pensa que cal separar l’activitat que es feia al Banc Expropiat dels aldarulls, ja que són coses 

diferents, tal com manifesten els veïns, que no tenien res en contra de l’activitat que s’hi feia, 

però sí dels aldarulls. 

Per últim, espera que aquests fets no es tornin a repetir i que la via de resolució sigui lògica, és 

a dir, que es tingui en compte tot, cosa que possiblement per a les persones que defensen el 

Banc Expropiat sigui entrar lleugerament en el sistema, perquè hi ha entitats del barri que també 

esperen locals municipals. 

 

La Sra. ROVIRA comenta que es torna a parlar del Banc Expropiat i es torna a parlar de 

violència. Diu que la CUP posa sobre la taula desnonaments, precarietat, atur, fam, 

subministraments tallats i una llarga llista que no s’acabaria mai si es parla de violència als 

carrers de Barcelona. Destaca que d’aquesta els senyors del PP no se’n recorden mai, perquè és 

una violència estructural, sistèmica. Explica que la violència estructural que pateixen les classes 

populars a Barcelona i arreu rau en la mateixa arrel del sistema, i considera que una bona 

mostra és el que s’ha vist en aquesta sessió amb els casos de corrupció i d’antidemocràcia que 

hi ha a l’Estat espanyol.  

Diu que per combatre aquesta violència estructural, provocada per desnonaments, pels talls de 

subministrament, per la fam o per la manca d’atenció sanitària, cal ser radical, és a dir, anar a 

l’arrel de les coses, i ser també antisistema, és a dir, construir un nou mode de producció i de 

relacions que posi la vida i la dignitat de les persones per sobre dels interessos de la propietat 

privada. Comenta que aquesta particular normalitat violenta, la violència estructural, es vivia a 

Gràcia fins al 23 de maig, quan desenes d’encaputxats armats fins a les dents, els Mossos 

d’Esquadra, assaltaven violentament el Banc Expropiat. 

Es queixa que, no contents amb la violència quotidiana, la policia es posava al servei d’un 

especulador per matar un espai ple de vida, d’activitats, en què hi havia un espai infantil, en què 

s’havien teixit xarxes comunitàries que s’alimentaven entre elles. Diu que el dogma de fe 

liberal, segons el qual la propietat privada passa per sobre de tot, prescindint de tota funció 

social d’aquesta, s’imposa de nou a cop de porra. Assenyala que el Partit Popular no parla de les 

manifestants amb el cap obert per cops de porra que incomplien les normes d’ús de les defenses 

policials pel mateix motiu que no parla mai de la violència estructural. 

Vol mostrar el suport a tots els espais alliberats de la ciutat i al centenar de persones ferides per 

la repressió policial contra les protestes. Si es tracta de perdre el temps davant la Fiscalia o els 

jutjats, diu que hauria de ser per perseguir els corruptes que saquegen les arques públiques, que 

d’això el PP també en sap i molt. 

Diu que el problema de Gràcia no són les okupacions, sinó el procés de gentrificació que n’ha 

destruït el teixit productiu i que ha disparat els preus, de manera que n’ha expulsat les veïnes 

més vulnerables. Afegeix que el problema de Gràcia és que la marca Barcelona ja ha vist un 

pastís molt saborós: el monocultiu del lleure i el turisme, a un preu també molt assumible: 

l’expulsió de la classe treballadora gracienca. 

Per tot això, anuncia el seu vot en contra, perquè, quan es vulgui parlar de violència, es parli de 

totes les violències i de l’arrel d’aquest sistema que ofega cada dia les classes populars i en 

particular el barri de Gràcia. 
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El Sr. BADIA destaca la condemna de la violència del govern des del primer dia i sobretot 

l’aposta pel diàleg per recuperar la normalitat al barri, que és el que s’ha fet des del 23 de maig 

nit i dia. 

Afegeix que condemna els aldarulls, però també el preocupa veure veïns d’un segon pis que 

recullen un foam o trobar veïns i periodistes ferits. Creu, doncs, que el govern també s’ha de 

preocupar per això. Aclareix que això no vol dir en cap cas que no es doni suport als Mossos o a 

la Guàrdia Urbana en una feina difícil i sovint ingrata.  

Manifesta el suport també als veïns i comerciants que han tingut pèrdues i que han vist alterat el 

seu dia a dia. Comenta que s’han fet diferents reunions amb el teixit veïnal i comercial.  

Aprofita per respondre a la Sra. Recasens, i li diu que si de debò s’aposta per la resolució del 

conflicte el que no es pot fer és citar un manifest dels comerciants del 8 de juny i no recordar 

que el 7 de juny el Banc Expropiat deia que posava fi a les manifestacions. Creu que no es pot 

mirar només una part, quan la notícia que hi havia aquella setmana és que els manifestants 

havien dit no tan sols que donarien suport a tots els comerciants, sinó que es posava fi a les 

manifestacions, gràcies a una sèrie de gent que van estar parlant tot el cap de setmana amb ells 

per fer-los entendre que això havia d’anar per una altra banda. Opina que aquesta és la notícia 

que tots els partits haurien hagut de fer pública el 8 de juny. 

Comenta que, evidentment, l’Ajuntament s’ha posat en contacte amb els comerciants, que s’està 

treballant amb ells un pla de foment del comerç i que s’han fet dues reunions amb ells. Creu que 

a la Comissió d’Economia i Hisenda la regidora Ballarín ha presentat les actuacions a curt i a 

mitjà termini. 

Finalment, diu que la maduresa del teixit associatiu de Gràcia és tan gran que fins i tot en 

l’actualitat associacions de comerciants s’estan trobant amb el Banc Expropiat, amb entitats 

veïnals, amb les AMPA, a seus com Lluïsos de Gràcia per treballar conjuntament com es resol 

aquest conflicte. Creu que aquesta gent està ensenyant quin és el camí per abordar aquesta 

situació. 

D’altra banda, indica que en el moment que actua la Fiscalia el govern no es personarà com a 

acusació particular, perquè creu que no toca ni a l’Ajuntament ni a la Generalitat duplicar 

aquesta funció. Pensa que, si hi ha danys causats a l’Administració, és totalment compatible 

perquè pugui ser rescabalada. Reitera que no cal que l’Ajuntament actuï, ja que aquest tipus 

d’actuacions no existien antigament i van començar a passar en el govern anterior. Considera, 

doncs, que es recupera la normalitat amb la no-personació de l’Ajuntament en aquests casos. 

Està d’acord amb Esquerra Republicana de Catalunya en el fet que si mira el fons de la 

proposició no hi està a favor, però s’abstindrà per deixar clar el suport als veïns, als comerciants 

i a la Guàrdia Urbana. 

Finalment, li diu a la Sra. Esteller que, si el que la preocupa són els ciutadans, al PP hi ha uns 

quants ministres i exministres que sí que es podrien dur a Fiscalia, perquè creu que hi ha uns 

greuges per a tota la ciutadania, i li demana que no se centri només en els aldarulls de Gràcia. 

 

La Sra. ESTELLER explica que amb aquesta proposta vol que es condemnin aquests fets i que 

no es justifiqui mai la violència. La sorprèn com el govern diu que l’Ajuntament no ha estat 

perjudicat. Pregunta al Sr. Badia si li sembla poc més de 78.000 euros en mobiliari urbà i qui ho 

pagarà això. Conclou que ho acabaran pagant els ciutadans. 

Pel que fa a l’ajut als comerciants, atès que el Sr. Collboni va dir que es posaria a disposició 

dels comerciants per rescabalar-los de tots aquests perjudicis, també vol saber qui ho pagarà. 

Pregunta si això no és un perjudici per a l’Ajuntament i si el govern només entén el perjudici 

d’uns i no dels altres. 

D’altra banda, destaca la doble moral d’ERC, en funció de qui comet els aldarulls. Comenta 

que, quan es tracta de la CUP, Esquerra Republicana de Catalunya no fa judicis de valor i parla 

del principi d’innocència, però quan són uns altres, al cap de 48 minuts ja han jutjat i ja saben el 
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que ha passat. Insisteix que quan es tracta de la CUP, un grup que justifica la violència i 

col·labora amb terroristes, ERC no en fa ni cas. 

 

El Sr. CORONAS pregunta si la Sra. Esteller ha posat la CUP en la proposició, perquè si 

l’hagués posada en podrien parlar, però constata que no l’han posada. No sap, doncs, de què 

s’està parlant. 

 

La Sra. ESTELLER considera que la CUP està desacreditada perquè justifica la violència i 

col·labora amb terroristes. 

Comenta que el govern dóna moltes lliçons, però pensa que el Sr. Badia, com a regidor de 

Gràcia, és el que ha d’actuar a favor de tots els veïns. Destaca que molts dels veïns han resultat 

perjudicats per tots aquests aldarulls, i diu que el Sr. Badia hauria d’estar al seu costat i no 

donar cobriment i actuar com a acusació particular, perquè sembla que amb l’actuació del 

regidor i la de l’alcaldessa sembla que estiguin donant suport al moviment okupa. Aclareix que 

quan parla d’okupes parla dels que causen aldarulls i violència al carrer, per tant, d’okupes 

violents. 

 

La Sra. RECASENS pregunta al Sr. Badia si és okupa o representant dels okupes, ja que entén 

que no ho és, sinó que és representant del govern i regidor de Gràcia. Suposa que el Sr. Badia 

deu haver rebut l’escrit del coordinador del manifest de comerciants i veïns, que diu ben 

clarament el següent: «Aquesta és la veritable història de com els veïns van ajudar a aconseguir 

la pau al barri de Gràcia. Podríem dir que és la història de David contra Goliat, però és 

simplement la història d’uns veïns farts d’una situació i de tenir el sentiment que allí qui tenia la 

principal responsabilitat no solucionava res. 

»Dimarts 7 a la tarda, els okupes del local fan arribar un comunicat anunciant que no es 

convocaran més manifestacions per no perjudicar els comerciants. Hi ha coincidències que no 

passen per casualitat. S’han intentat avançar per obtenir simpaties, però, com es veurà més 

endavant, ja és massa tard: la força de la reunió passarà per damunt de tothom. He de dir que 

personalment no sóc conscient d’aquest comunicat fins a la matinada següent.» 

Comenta que les mateixes entitats que representaven aquests okupes després van dir que no 

podien signar aquest manifest i que no hi estaven a favor. Demana que el Sr. Badia no intenti 

barrejar el que no és. Considera que el govern ha fet absoluta inacció amb el tema de Gràcia, 

intentant acontentar a tothom. 

Demana que el govern faci una condemna rotunda dels greus aldarulls que es van produir i que 

doni suport als Mossos. Creu que la Sra. Rovira s’equivoca de manera greu amb el to que 

adopta en aquestes comissions quan parla dels Mossos, però diu que la CUP ja farà el que 

cregui convenient. 

 

El Sr. ALONSO no està d’acord en absolut amb el fet que es vulguin justificar certes actuacions 

violentes. Entén que a la societat hi ha coses que es poden millorar i entén que es vulguin fer 

escenificacions de certes coses, però no entén que aquestes escenificacions impliquin provocar 

els cossos de seguretat i intentar generar violència per obtenir ressò mediàtic. Condemna 

absolutament aquesta actitud. 

Pensa que ara cal passar pàgina i cal recuperar l’activitat normal a Gràcia. Espera que arribin els 

ajuts que s’han anunciat per als comerciants, tot i que no li queda clar com s’organitzaran. 

Espera que això pugui ajudar com a revulsiu per tornar a reactivar l’activitat econòmica al 

districte i que la imatge de Gràcia no sigui la de la violència, sinó la d’un districte ple de vida i 

d’activitat. 
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La Sra. ROVIRA li diu a la Sra. Recasens que quan pateixi la repressió de la Brimo i dels 

Mossos d’Esquadra i vegi que ni el mateix conseller és capaç de controlar les dotacions de la 

Brimo, aleshores potser entendrà els comentaris que la CUP fa en aquest sentit. 

 

La Sra. ANDRÉS comenta que no entén gaire bé per què es fa en aquesta sessió aquesta 

proposició del PP, atès que ja ha passat un mes dels aldarulls i s’ha tractat suficientment en 

comissions i reunions, o fins i tot davant els mitjans. Pensa que aquesta proposició només vol 

tornar a obrir el debat pel moment electoral i fa dir als grups coses que ja s’han dit sobradament 

o obrir altres debats, com el fet que Convergència i Unió parli d’okupes quan abans eren joves 

que feien una gran funció social i mereixien que l’Ajuntament pagués un lloguer elevat, cosa 

que fa entrar en contradicció els grups en una qüestió tancada, pacífica i en què ja no hi ha 

manifestacions. Destaca que en aquest moment només cal donar suport als comerciants i als 

veïns i atendre les seves demandes. 

Expressa, doncs, el suport als veïns de Gràcia i lamenta tots els perjudicis. També demana que 

l’Ajuntament posi tots els serveis a treballar per rescabalar aquests danys. Diu que no es pot 

sumar a la petició que l’Ajuntament es personi en aquest cas perquè la Fiscalia ja ha obert 

diligències i perquè quan el PSC governava a Barcelona tampoc es personava com a acusació 

particular en cap cas, i és conseqüent amb aquest posicionament. Per això farà una abstenció. 

 

El Sr. BADIA creu que pot tornar a repetir la condemna a la violència, però opina que el 

problema no és aquest, sinó que hi ha qui no vol escoltar. Per tant, no ho tornarà a repetir. 

Manifesta que no creu en les casualitats, i que si el 7 de juny surt un comunicat del Banc 

Expropiat és perquè molta gent va estar treballant perquè aquest conflicte es portés per una altra 

via, i no només des del govern de la ciutat i de la regidoria del districte, sinó que moltes entitats 

hi van estar treballant. Comenta que si es va poder celebrar un correfoc el dissabte amb una 

manifestació és perquè hi havia una maduresa i una interlocució que van fer possible que totes 

les activitats en el Districte de Gràcia es poguessin desenvolupar amb plena normalitat. Reitera 

que aquesta és la feina que ha fet el districte sense parar des del 23 de maig. 

Pel que fa al Pla de comerç, diu que tots els grups són a la Comissió d’Economia i Hisenda i ja 

saben que és un pla que té dos fases i que s’està treballant amb els comerciants. Vol deixar molt 

clar que els comerciants no han demanat que l’Ajuntament pagui els danys, sinó que han dit que 

hi ha un problema de fons amb el comerç de proximitat i que cal fer un pla per fomentar el 

comerç. Comenta que és un pla que ja estava iniciat i ara s’està ampliant. Diu que segurament a 

la tarda mateix arribarà als grups tota l’explicació de la Sra. Ballarín. 

 

La Sra. ESTELLER diu que es demostra la incomoditat del Partit Socialista de formar part del 

govern amb la intervenció de la Sra. Andrés, ja que deslegitima una proposta del PP. Diu que el 

Grup Popular pot presentar el que consideri. En relació amb el fet que el govern es personi com 

a acusació particular, destaca que el PSC, per la seva incomoditat, no pot dir que no té sentit 

que s’hi presenti. 

Reitera que el PP creu que la violència no es pot justificar mai, que s’ha de condemnar el 

moviment okupa i que el govern s’ha de presentar com a acusació particular per rescabalar tots 

els danys que ha sofert aquest Ajuntament, que com a mínim són 80.000 euros. Constata que hi 

ha un pacifisme electoral, sembla que pactat, i vol veure com evoluciona tot això. Insisteix que 

cal eliminar aquests moviments que utilitzen la violència per assolir objectius i romandre en 

edificis okupats. 
 

El Sr. Badia expressa l’abstenció de BnComú, la Sra. Andrés expressa l’abstenció del PSC, 

la Sra. Recasens expressa el vot favorable de CIU, el Sr. Alonso expressa el vot favorable de 

C’s, el Sr. Coronas expressa el vot contrari d’ERC, la Sra. Esteller expressa el vot favorable 

del PP, la Sra. Rovira expressa el vot contrari de la CUP. S’APROVA. 
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Del Grup Municipal CUP: 

13.-  (M1519/3464) La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i 

Prevenció acorda: 1. Reconèixer i regular la plataforma decidim.barcelona com a canal 

democràtic per impulsar propostes sorgides de les veïnes de la ciutat incloent-hi: a. Quin % de 

suport mínim ha de rebre una proposta des de la comunitat activa de la plataforma per ser 

acceptada a tràmit. b. Quins espais de participació presencial s'habilitaran per evitar la barrera 

tecnològica que pateix una part de la població. c. Quin serà el procés d'elaboració de 

contrapropostes per part del Consell Municipal o del Consell Municipal de Districte segons 

l'àmbit de la proposta popular. d. Quina serà la convocatòria, ordinària i extraordinària, de 

consultes per sotmetre a votació popular les propostes rebutjades i, si s'escau, les 

contrapropostes corresponents. e. Quin serà el nombre màxim de propostes a incloure en cada 

consulta popular. f. Quin serà el període de debat previ a la consulta. g. Quins espais de 

deliberació, presencial i virtual, s'habilitaran per generar aquest debat previ i qui podrà 

impulsar-los i/o participar-hi. 2. Sotmetre a debat públic i consulta popular les propostes que, en 

el marc del PAM i el PAD, hagin rebut més suport a la plataforma decidim.barcelona i no 

siguin aprovades pel Consell Municipal o, si s'escau, pel Consell Municipal de Districte. 

La Sra. ROVIRA explica que el procés participatiu del PAM i els PAD, basat en aportacions 

individuals i col·lectives a través de la plataforma Decidim Barcelona i trobades presencials, ha 

generat un total de 10.731 propostes. Comenta que, després d’una primera fase propositiva i 

deliberativa, s’ha entrat en un procés de tercera fase decisòria que, paradoxalment, està exclosa 

del procés de participació segons indica la seva normativa. Informa que la normativa diu: «Un 

cop acabat el procés participatiu, el govern municipal valora les propostes amb més suports i 

n’estudia la viabilitat per incorporar-les al document del pla municipal. Finalment, es farà un 

retorn de les propostes i, paral·lelament a tot aquest procés, s’obre també una fase de diàleg 

amb els grups municipals per arribar a un document de consens que es pugui aprovar al Ple 

municipal.» 

Indica que la CUP entén la participació política com un procés d’inici a fi i no com una bústia 

de suggeriments al govern o al consistori. En aquest sentit, no comparteix aquest plantejament, i 

des de la crítica constructiva proposa una alternativa que faci  que Barcelona estigui més a prop 

de la ciutat democràtica que defensa aquest govern, o que defensava fins que hi va entrar el 

PSC. 

Assenyala que la plataforma Decidim Barcelona ha generat una comunitat de més de 22.000 

usuàries que, a banda de presentar propostes pròpies, han anat comentant i valorant la resta de 

les propostes presentades. Destaca que és molt probable que aquesta comunitat no representi el 

conjunt de les veïnes, però, fent un símil amb els mecanismes de les ILP, sí que pot actuar com 

a grup impulsor de les propostes que tenen més suport. 

En aquest sentit, per fer efectiu el dret a la ciutat a Barcelona i atès que, segons l’article 35 de la 

Carta municipal, l’Ajuntament i cadascun dels seus districtes poden demanar l’opinió a les 

veïnes en matèria de la seva competència per mitjà de la consulta, proposa diferents qüestions. 

Informa que la CUP ha transaccionat amb el govern, i espera que finalment hi votin a favor. 

D’una banda, proposa reconèixer i regular la plataforma Decidim Barcelona com a canal 

democràtic per impulsar propostes populars. Diu que aquest reconeixement haurà d’incloure, en 

el debat sobre les Normes reguladores de participació, quin serà el percentatge de suport que ha 

de rebre cada proposta per ser considerada, quins han de ser els espais presencials que 

acompanyaran els processos que es duguin a terme a la plataforma, quin serà l’encaix amb la 

realització de consultes o referèndums, quina serà la generació de contrapropostes, etc. 

Com a segon punt vol que se sotmetin a debat públic i consulta popular les propostes que en el 

marc del PAM i el PAD hagin rebut més suport a la plataforma Decidim Barcelona i no siguin 

aprovades pel Consell Municipal o el Consell Municipal de Districte. En aquest sentit, defensa 
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una participació d’inici a fi, que sigui vinculant amb les veïnes, i que no es faci participar la 

gent i després siguin els grups municipals a porta tancada qui acabin decidint les diferents línies 

que es desenvoluparan a la ciutat. Declara que així és com entén la participació activa, 

l’apoderament de les veïnes i la coresponsabilitat en el fet de tirar endavant polítiques des de 

l’Ajuntament. 

Es queixa que de moment no es veu això per part del govern, i creu que calia posar aquestes 

qüestions sobre la taula perquè es tendeixi a caminar cap aquí. 

 

El Sr. MARTÍ diu que tenia previst no donar suport a aquesta proposició, però entén que hi ha 

una transacció amb el govern. 

 

La Sra. ROVIRA confirma que hi ha una transacció, però no sap si el govern hi votarà a favor. 

 

El Sr. MARTÍ diu que farà la justificació, però que es reserva el vot fins al final, després de 

veure com acaba el debat entre el proposant i el govern. 

Reitera que tenia previst votar-hi en contra perquè entén que el més rellevant i substantiu en 

aquest debat és dirigir-lo cap a la nova línia de treball amb el debat de les Normes reguladores 

de participació. Aclareix que no volia cenyir el debat a una plataforma web i a una iniciativa 

que no deixa de ser un instrument en si mateix, sinó portar el debat al que cal fer entre tots: 

aconseguir que les noves normes tinguin el màxim consens. 

 

La presidenta entén que el document que ha facilitat Secretaria i que s’ha fet arribar a tots els 

grups no és el text final. 

 

La Sra. ROVIRA explica que el govern havia fet dues esmenes i que se n’ha incorporat una 

part, però la resta no, i per això no sap si amb aquesta transacció, malgrat no ser tota la que 

volia el govern, finalment hi votarà a favor o no. 

 

La presidenta pregunta si el text sobre el qual la resta de grups s’han de posicionar és el que ja 

tenen. 

 

La Sra. ROVIRA diu que sí. 

 

La Sra. CAPDEVILA avança que no dirà res que no hagi dit anteriorment en aquesta Comissió. 

Diu que la participació a què aspira ERC no és una mera intenció o un formalisme, sinó que 

creu en la participació més enllà dels gomets i les declaracions d’intencions. Comenta que 

perquè la participació sigui efectiva cal que estigui regulada, que els actors en coneguin els 

límits, espais i tempos. Comparteix, per tant, plenament la proposició. 

Reconeix la potencialitat i capacitat de generar participació de la plataforma Decidim Barcelona 

com a canal democràtic per impulsar propostes sorgides de la ciutadania, i en aquest cas creu 

que cal dotar-la d’unes regles que la facin més transparent i accessible. 

Pensa que cal simplificar i fer abastable la participació i la interacció de la ciutadania amb 

l’Administració, i que això ha d’anar lligat a la modernització dels sistemes d’accés, però diu 

que també cal facilitar els espais de trobada presencials dels veïns. Creu que el debat deliberatiu 

amb els veïns és important, i més enllà de dinàmiques de gomets, cal apoderar la ciutadania 

activa i implementar mesures perquè les decisions preses en aquests àmbits presencials de debat 

siguin reconegudes i preservades per l’Administració com a pròpies. 

Opina que cal enfortir els espais de debat i dotar-los de requeriments formals perquè siguin 

veritables espais de participació. Comenta que per això és fonamental dotar els ciutadans de la 

màxima informació possible perquè puguin participar lliurement, i respectar i preservar el dret 
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de les persones a ser un punt bàsic de participació. Per això defensa que el que es pugui fer en 

una reunió no es faci en dues, i diu que per fonamentar-ho és imprescindible que els fluxos i els 

canals d’informació siguin acurats en temps i forma. 

En aquesta línia creu que és bàsic que qualsevol sistema de participació fonamentat a donar veu 

a la ciutadania vagi un pas més enllà de la democràcia consultiva i dotar els veïns de la 

capacitat deliberativa per elevar a consulta propostes o iniciatives que gaudeixin d’un ampli 

suport. 

Per això pensa que des del govern s’han de fixar límits i topalls mínims per fomentar la 

possibilitat de fer consultes sobre les propostes en el marc del PAD i del PAM que hagin rebut 

més suport per part dels veïns. Creu que cal enfortir i molt el debat polític i potenciar les 

consultes entre els ciutadans. 

En definitiva, pensa que la plataforma Decidim Barcelona és una eina participativa vàlida, però 

que cal donar-li el contingut i la reglamentació necessària per fer-la més eficient, transparent i 

participativa. 

 

La Sra. ESTELLER s’espera al segon torn. 

 

La Sra. PIN diu que hi votarà a favor perquè s’ha acceptat l’esmena. Constata que s’està 

proposant que es vagi més enllà i que ja es digui que sí a unes coses que s’han de treballar 

conjuntament en el procés de les Normes reguladores de la participació. Comenta que gran part 

de l’esperit ja s’està fent i ja està dins de la línia de govern, i que l’altra s’està consensuant amb 

entitats i grups polítics en el marc de debat de les normes. Per tant, diu que aquest era l’element 

més important que s’inclogués en la proposta. 

 

El Sr. MARTÍ entén que el govern accepta la literalitat del text final que s’ha presentat als 

grups, amb l’esmena transaccional, més enllà de la filosofia i del futur desplegament. 

Manifesta, doncs, la seva abstenció. 

 

El Sr. SIERRA anuncia el seu vot en contra. A banda de considerar que el procés participatiu 

que s’ha obert per al PAM i el PAD és una manera d’amagar la deixa de funcions que fa el 

govern municipal, creu que en el mateix PAM les iniciatives que més suport tenen no han estat 

ateses per part del govern, no formen part del PAM, tot i que s’han debatut al Plenari municipal. 

A més, opina que no s’ha de monopolitzar aquesta participació en una sola plataforma. Posa 

l’exemple de la plataforma de Barcelona amb la Selecció Espanyola, que tenia en només dues 

setmanes 34.000 signatures per posar les pantalles per veure la fase final de l’Eurocopa. Explica 

que la proposta que més suport tenia del PAM eren 1.600. Pensa que no es pot fer una disfunció 

de la participació respecte del concepte de la democràcia representativa. 

Especifica que la segona part és la que veu pitjor d’aquesta proposta transaccionada, és a dir, 

que s’hagin de debatre precisament d’aquesta plataforma les propostes amb més suport. Opina 

que s’han de debatre totes i de tota la gent que pugui participar-hi, no tan sols en una entitat 

com Decidim Barcelona, sinó tothom que vulgui, encara que siguin plataformes amb més o 

menys suport. 

 

La Sra. ESTELLER diu que això és un circ i demana una mica més de rigor, perquè la CUP 

presenta una proposta, es fa una transaccional, el govern no sap si donarà suport a un punt de la 

transaccional, etc. Considera que tot això és un despropòsit, igual que ho ha estat el procés 

participatiu del PAM, perquè al final aquesta plataforma ha estat un fracàs. Malgrat que s’ha dit 

que hi han participat 20.000 persones, constata que no hi ha participat pràcticament ningú. 

Comenta que, a més, hi ha unes normes confuses i poca democràcia. Es queixa que alguna 

vegada ha fet preguntes de criteris per acceptar propostes o quant suport ha de tenir una 
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proposta perquè el govern la consideri, però que al final el resum és que només es consideraran 

les que el govern portava en el seu programa. Es pregunta per què el govern fa, doncs, un 

procés participatiu. Indica que una de les propostes més valorades és el cobriment de la Ronda 

de Dalt, i després l’alcaldessa diu que no ho pensa fer, igual que ha passat amb la Plataforma 

per la Selecció. Constata que el govern fa processos participatius per tenir una cobertura i per 

donar a entendre que vol escoltar la gent, però al final continua fent el que vol. 

Respecte a la pregunta que ha fet alguna vegada de quants vots ha de tenir una proposta, 

recorda que el govern inicialment va donar una xifra i després va dir que no la donava i que era 

al programa electoral. Demana, doncs, que l’Ajuntament no faci aquests processos, que no gasti 

els diners i no maregi la gent. 

Considera que la CUP arriba tard perquè moltes de les coses del PAM i del PAD les hauria 

d’haver dit abans i haver aprofitat la seva força en el govern a l’hora de donar suport o abstenir-

se perquè aprovessin un pressupost per poder utilitzar coses d’aquesta naturalesa. 

Conclou que el PP no participa en aquest circ que proposa la CUP i hi votarà en contra. 

 

La Sra. ANDRÉS considera que sí que és necessari millorar en la democràcia representativa i 

que cal dotar-se d’eines que afavoreixin aquest objectiu. Afegeix que cal establir mecanismes 

per poder dialogar amb la ciutadania i connectar amb els interessos reals dels ciutadans. 

Pensa que cal aprovar diverses coses, tot i que algunes tinguin més èxit i d’altres menys. Pel 

que fa al que deia el Sr. Sierra que hi ha 34.000 signatures que demanen les pantalles per al 

futbol i, en canvi, en temes de ciutat n’hi ha 2.000, no ho valora en sentit negatiu per al govern 

municipal, sinó que conclou que deu passar alguna cosa a Barcelona si hi ha molta gent que vol 

veure futbol i poca gent que s’interessa pel que passa a la seva ciutat. 

Opina que cal incidir no solament en els mecanismes, sinó també en els interessos, en com 

despertar aquest interès i en com poder fer que els ciutadans es manifestin i participin en coses 

que repercutiran en la seva vida diària, perquè veure un partit de futbol no repercuteix en això, 

sinó en els diners que algú guanyi. 

Manifesta que hi votarà a favor independentment de com acabi, perquè es tracta de dotar 

l’Ajuntament d’eines per poder parlar amb la ciutadania i encertar en els interessos i invertir els 

recursos en el que les persones consideren necessari per millorar les seves vides. Considera que 

el debat de fons seria com fer que els ciutadans s’interessin més pel que passa a la seva ciutat i a 

les seves vides. 

 

La Sra. PIN comenta que la qüestió en la proposició és que, si s’accepta la primera, la segona ja 

no té gaire sentit, i per això hi vota a favor. 

Creu que tothom està d’acord que les Normes reguladores de la participació són molt 

importants, i recorda que el govern ha lliurat un document de materials per debatre-les en què 

pretenia poder obrir el debat conceptual sobre què és participar; fins on s’ha d’arribar; quins 

mecanismes de democràcia directa hi ha d’haver; com han de ser els processos de participació 

perquè permetin una participació de qualitat no només de la gent mobilitzada, sinó que també 

arribi a col·lectius que no participen habitualment; com incloure els agents econòmics en 

aquests debats perquè estiguin en peu d’igualtat amb la resta d’actors socials, etc. Diu que s’ha 

intentat recuperar la feina feta del mandat anterior, però també es vol tenir un debat democràtic, 

conceptual i teòric sobre què ha de ser la participació en un context com l’actual, en què les 

institucions han perdut part de la confiança de la ciutadania. 

Tot i que entén que les comissions són un espai de participació a vegades molt teatral, convida 

que en els espais creats de debat sobre les Normes reguladores de la participació es pugui tenir 

aquest debat en profunditat i que en algun moment també es pugui escenificar d’una manera 

pausada i serena a la Comissió, perquè creu que és un tema que pot donar molt de si. 
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La Sra. ROVIRA explica que la CUP presenta aquesta proposició perquè es troba en la tercera 

fase d’aquest procés participatiu. 

Manifesta que per la CUP és important posar certes normes de com ha de ser aquesta 

participació i sobretot que les diferents decisions i que es faci participar la gent després s’ha de 

veure revertit en la quotidianitat del seu dia a dia. Opina que si es vol apoderar la ciutadania i 

fer-la coresponsable del que es fa en els carrers cal que en formi part de principi a fi. Comenta 

que només volia assentar les bases del que entenia que es faria a través de consulta, de 

referèndums i de sessions presencials, i que no fossin quatre grups polítics tancats en un 

despatx, sinó que s’anés més enllà del que és la participació. En aquest sentit, comparteix 

l’anàlisi que feia la Sra. Pin de fer un debat conceptual sobre quin tipus de participació s’entén 

que és la necessària en una ciutat com Barcelona. 

Espera, doncs, que aquest tema tiri endavant i dóna les gràcies als grups que hi han donat 

suport. Troba normal que el PP no entengui el que és la participació. 

 

La Sra. ESTELLER interromp la Sra. Rovira. 

 

La Sra. ROVIRA constata que la Sra. Esteller criticava que això era un circ, però ella mateixa 

parla per telèfon, surt de la Comissió constantment, etc. 

 

La presidenta demana que la Sra. Esteller i la Sra. Rovira no facin debat. 

 

La Sra. ROVIRA vol que consti en acta que a cada Comissió la Sra. Esteller interromp i parla 

per telèfon. Considera que això no és normal, i pensa que els presidents de les comissions 

haurien de posar una mica d’ordre en aquest sentit. 

Reitera l’agraïment a les persones que han donat suport a la proposta, i pensa que tots creuen en 

un model diferent del que té el Partit Popular pel que fa a la participació. 

 

La Sra. Pin expressa el vot favorable de BnComú, la Sra. Andrés expressa el vot favorable 

del PSC, el Sr. Martí expressa l’abstenció de CIU, el Sr. Sierra expressa el vot contrari de 

C’s, la Sra. Capdevila expressa el vot favorable d’ERC, la Sra. Esteller expressa el vot 

contrari del PP, la Sra. Rovira expressa el vot favorable de la CUP. S’APROVA amb el 

redactat següent: 

La Comissió de Presidència, Drets de Ciutadania, Participació, Seguretat i Prevenció acorda: 

1. Reconèixer i regular la plataforma decidim.barcelona com a canal democràtic per 

impulsar propostes populars. Aquest reconeixement haurà d’incloure, en el marc del debat 

sobre les Normes Reguladores de Participació Ciutadana, quin serà el percentatge de suport 

que ha de rebre cada proposta per ser considerada; els espais presencials que acompanyaran 

als processos que es duguin a terme a la plataforma; el seu encaix amb la realització de 

consultes o referèndums; la generació de contrapropostes; com es gestionarà la reiteració de 

propostes; i la regulació dels tempos dels processos per tal de garantir una participació de 

qualitat i inclusiva que tingui en compte l’escletxa tecnològica, entre d’altres aspectes. 2. 

Sotmetre a debat públic i consulta popular les propostes que, en el marc del PAM i el PAD, 

hagin rebut més suport a la plataforma decidim.barcelona i no siguin aprovades pel Consell 

Municipal o, si s’escau, pel Consell Municipal de Districte. 

b) Proposicions amb contingut de Declaració institucional 
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c) Precs 
 

Del Grup Municipal CIU: 

14.-  (M1519/3518) Instar al govern municipal a elaborar un pla de xoc per a la detecció i precinte 

dels pisos i locals on s’exerceix la prostitució i s’ofereixen serveis sexuals sense llicència o de 

manera il·legal a la nostra ciutat en el termini de tres mesos. 

La Sra. VILA comenta que ha presentat un prec perquè hi ha un conjunt d’informes, en concret 

un, que posen de manifest que a Barcelona hi ha espais on s’ofereixen serveis sexuals 

remunerats il·legals, que hi ha més de 200 pisos sense normativa que ofereixen aquesta activitat 

i que el 40% dels locals on s’exerceix la prostitució no tenen llicència per fer-ho. Per tant, 

demana al govern que es posi en marxa i presenti un pla per tancar i sancionar aquests locals. 
 

La Sra. PÉREZ no accepta el prec perquè no el comparteix ni comparteix la urgència de 

Convergència i Unió per fer un pla en tres mesos quan la realitat és la mateixa i aquest informe 

és anterior a quan va entrar el govern actual. Més enllà de crear alarma, no entén aquesta 

urgència. Pensa que s’estan fent actuacions que comporten uns passos administratius entre els 

districtes i la Guàrdia Urbana. No sap si aquest prec respon a satisfer les demandes dels 

empresaris que sí que estan reconeguts en la regulació catalana a perseguir les dones, com s’ha 

fet en el govern de Convergència i Unió de manera indirecta a través dels espais, com ja s’ha fet 

reiteradament a l’espai públic, o si és un tema de què es vol fer campanya. 
 

La Sra. VILA explica que aquest prec no perseguia cap dels objectius que la Sra. Pérez ha 

esmentat. Reconeix que aquest informe el va encarregar el govern anterior precisament per 

abordar la situació, perquè entenia que no solament es podien centrar en el carrer per atendre les 

dones i per lluitar contra el fenomen de l’explotació i la vulnerabilitat de les dones que 

exerceixen la prostitució, sinó que calia una mirada més àmplia per conèixer què passava en 

locals i pisos. 

Comenta que la resposta del govern està en la tònica habitual, és a dir, no fer ús de la seva 

autoritat administrativa ni fer complir l’ordenament jurídic a Barcelona. Posa com a exemple el 

top manta o les cannàbiques, però diu que en aquest cas és molt greu, perquè la prostitució i 

l’explotació de persones afecta directament els drets fonamentals i humans i la dignitat de les 

dones. Diu que Convergència i Unió no vol que Barcelona sigui una ciutat referent en el sexe de 

pagament, sinó una ciutat en què es faci complir la normativa, perquè això té un efecte directe 

en la convivència i el benestar de molts veïns.  

Comenta que, fent una cerca per preparar aquesta intervenció, ha trobat anuncis com els 

següents: «Orientales, chicas nuevas en Barcelona. Nuevas chicas orientales. Horas: todos los 

servicios, 24 horas. Copa gratis. Jóvenes, guapas y muy calientes. Chinas, japonesas, coreanas, 

tailandesas.» Assenyala que això és mercantilització de les persones, és mercadeig, és tràfic de 

persones amb fins d’explotació sexual, és denigrar les dones i vulnerar-ne els drets fonamentals. 

Constata que, quan el govern diu que no accepta aquest prec i que no pensa fer cap intervenció 

sancionadora ni d’autoritat administrativa, vol dir que l’Ajuntament decideix no entrar en 

aquests locals a fer complir les normatives, perquè quan això s’anuncia és que, quan es va als 

pisos o locals, hi ha aquesta situació de les dones. 

D’altra banda, diu que l’alcaldessa va a Madrid i fa un míting en què aixeca la bandera del 

feminisme, fa populisme i explica algunes experiències personals, però no se la veu a Barcelona 

donant la cara, fent complir la normativa i lluitant perquè les dones que estan en aquesta 

situació puguin sortir-ne, perquè les màfies marxin de Barcelona i hi hagi una ciutat que lluiti 

contra el tràfic d’éssers humans amb fins d’explotació sexual. Constata que, amb la no-acció, el 

govern provoca un efecte crida, com en altres fenòmens, amb la diferència que aquest és 

especialment greu perquè entra en joc la vida de moltes dones i la dignitat de moltes persones. 
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La Sra. PÉREZ comenta que, en cap cas, la Sra. Vila parla de garantir els drets de les dones ni 

ha pensat mai en la seva situació ni ha donat mai una resposta íntegra per elles. Diu que 

qualsevol actuació que es faci a Barcelona en l’exercici d’aquesta activitat s’ha de valorar 

prèviament quin impacte tindrà en la vida d’aquestes dones, en quina posició estan, en quines 

condicions, etc. 

Pensa que cal actuar amb procediments existents allà on no hi ha llicències, no només en el cas 

específic de la prostitució. Comenta que s’hi està treballant, però que això requereix uns 

procediments que són els que s’apliquen actualment a Barcelona. Pensa que aquesta alarma 

actual que la Sra. Vila vol aixecar de tenir un pla de xoc en tres mesos no és una bona resposta 

ni per a les dones ni per a la ciutat. 

 

Es dóna per tractat. 

Del Grup Municipal C’s: 

15.-  (M1519/3483) Que per part del Govern municipal se’ns faciliti a tots els grups municipals les 

actuacions realitzades i les decisions preses a la Junta Local de Seguretat. 

El Sr. SIERRA demana que el govern faciliti a tots els grups les actuacions i les decisions que 

es prenen en la Junta Local de Seguretat, tenint en compte que els grups municipals no en 

formen part i que s’hi prenen decisions bastant importants per a la ciutat. 

 

El Sr. BADIA diu que rebutja el prec i passa la paraula al Sr. Recasens. 

 

El Sr. RECASENS indica que la Llei 4/2003, d’ordenació del sistema de seguretat de 

Catalunya, no estableix cap mecanisme específic d’informació o devolució de les decisions de 

la Junta Local de Seguretat. Tanmateix, informa que Barcelona preveu mecanismes específics 

de participació de ciutat, com ara el Consell de Seguretat i Prevenció de Barcelona, o en l’àmbit 

dels districtes i en algunes taules de convivència en alguns barris concrets que amb el Pla de 

seguretat es volen reforçar i ampliar. 

Assenyala, doncs, que la Junta de Seguretat és un òrgan tancat, institucional, en què participen 

membres de cossos policials i operadors d’altres administracions i per això és important 

mantenir un entorn de treball amb la reserva necessària i la confiança mútua. Afegeix que és un 

òrgan que demana discreció i confiança sobre el fet que el que s’hi delibera formarà part de la 

deliberació interna. 

De tota manera, destaca que el Consell de Seguretat i Prevenció de Barcelona constitueix el 

veritable fòrum en què es disposa de tota la informació que també hi ha a la Junta de Seguretat i 

en què tots els grups municipals, juntament amb els operadors i els membres de la societat civil, 

poden participar, si volen, perquè en l’últim no hi va assistir ningú de Ciutadans. 

 

El Sr. SIERRA respon amb un irònic: «Visca la transparència del govern de Barcelona en 

Comú.»  

 

El Sr. RECASENS aclareix que la Junta de Seguretat de Barcelona no és un òrgan del govern 

de Barcelona. 

 

Es dóna per tractat. 
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Del Grup Municipal ERC: 

16.-  (M1519/3526) Que el Govern municipal iniciï, de manera immediata, el desplegament del Pla 

Director dels Serveis de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS) aprovat l’any 

2014, fixant un pla d’etapes i un calendari, en consens amb el propi cos de bombers. 

Es dóna per tractat en el punt 10. 

Del Grup Municipal PP: 

17.-  (M1519/3508) 1. Que s’elabori un Pla de Resposta Integral Policial contra la venda ambulant a 

tota la ciutat, en coordinació i col·laboració amb els diferents cossos policials i amb els serveis 

socials i altres serveis municipals. 2. Que es compleixi el Conveni Marc de Col·laboració i 

Cooperació entre l’Autoritat Portuària de Barcelona i l’Ajuntament de Barcelona en matèria de 

mobilitat, convivència, policia administrativa i seguretat ciutadana signat el passat 5 de 

setembre de 2014, que distribueix l’àrea portuària entre la Policia Portuària i la Guàrdia Urbana 

perquè aquestes vetllin pel compliment de les normes de convivència i civisme i d’ús de la via 

pública en els espais que tenen assignats, i col.laborin amb l’altra part si així són requerides, 

amb la finalitat d’impedir la venda il·legal en aquest espai, especialment a les zones del Port 

Vell, Portal de la Pau i Maremàgnum. 

La Sra. ESTELLER demana al govern que elabori un pla integral policial contra la venda 

ambulant a tota la ciutat, en coordinació i col·laboració amb els diferents cossos policials. 

Recorda que anteriorment en la Comissió s’ha parlat dels top manta i del nombre elevat que hi 

ha, i que la complicitat del govern està fent un efecte crida. Pensa que cal que actuïn totes les 

policies coordinadament, cosa que no s’està fent. Per això demana al govern que actuï i faci 

aquesta col·laboració amb la Policia Nacional, amb la Guàrdia Civil i amb els Mossos 

d’Esquadra, a més de la Policia Portuària. Considera que és del tot necessària aquesta 

intervenció integral policial de manera urgent, perquè s’estan massificant encara més els 

manters a Barcelona. 

També demana al govern que actuï i compleixi el conveni amb el Port de Barcelona signat al 

maig de 2014 per establir una col·laboració entre les dues institucions i que així millori la 

coordinació en aquest sentit. 

Diu que els darrers dies ha vist que sí que s’ha col·laborat, però pensa que no ha de ser una 

qüestió puntual, sinó permanent. 

 

El Sr. BADIA també passa la paraula al Sr. Recasens i rebutja el prec. 

 

El Sr. RECASENS indica que des del comissionat de Seguretat s’ha defensat des de l’inici la 

necessitat imperiosa que tots els cossos policials de la ciutat s’impliquin en la qüestió de la 

venda ambulant irregular. 

D’altra banda, celebra que el PP comparteixi la necessitat que la resposta al fenomen del top 

manta sigui transversal i que hi participin tots els cossos policials i altres serveis socials i 

municipals. Indica que aquesta és la política que justament ha assenyalat el primer tinent 

d’alcalde al matí. Explica que des de la Guàrdia Urbana, en el marc del dispositiu Víctor Alfa, 

s’han incrementat totes les actuacions, és a dir, els decomisos, les actuacions per via penal, 

pràcticament un 10% més el 2016 respecte a l’any anterior. Insisteix que la Guàrdia Urbana 

realitza més del 90% de totes les actuacions contra aquest fenomen a Barcelona.  

Remarca, doncs, que ja es demana la col·laboració d’altres cossos de seguretat i que el govern 

també vol que sigui un tema transversal i no només policial.  

Pel que fa al conveni, reitera que el conveni entre l’Ajuntament i l’Autoritat Portuària no és un 

marc de col·laboració específicament pensat per abordar la qüestió del top manta. Indica que la 
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Guàrdia Urbana col·labora amb l’Autoritat Portuària en un nombre rellevant de matèries, com 

ara mobilitat, convivència, civisme, policia administrativa, seguretat ciutadana, etc. Però diu 

que el top manta no encaixa en aquest conveni a dos, cosa que ja ha dit en el Port i a la Junta de 

Seguretat. Comenta que qualsevol operatiu al port contra la venda ambulant irregular requereix 

la participació dels Mossos i de la Policia Portuària, i, tot i així, els recursos són molt limitats. 

Destaca que la Guàrdia Urbana no ha deixat de treballar mai i diu que ho seguirà fent amb la 

professionalitat que la caracteritza. Per això pensa que mereix el màxim suport i respecte. 

 

La Sra. ESTELLER diu que no és nou que el Partit Popular demani un pla integral sobre els top 

manta, ja que ho ha fet des del primer moment. Recorda que a l’octubre en aquesta Comissió es 

va aprovar una proposta del PP en què es demanava aquesta actuació integral amb tots els 

cossos policials. Constata que aquests actuen a demanda i per això cal demanar la col·laboració 

de la Policia Nacional i de la Guàrdia Civil en el cas d’irregularitats de la immigració i de 

mercaderia il·legal. Diu que aquest és el motiu pel qual el seu Grup demana això, i lamenta que 

no s’accepti aquest prec. 

Respecte al conveni amb el Port, assenyala que el top manta es pot incorporar en els temes de 

convivència i genèrics, i destaca que de fet aquests dies s’està fent amb els Mossos. Conclou, 

doncs, que cal actuar amb més determinació en el marc d’aquest conveni, atès que des del Port 

hi ha aquesta voluntat i també s’ha instat l’Ajuntament perquè tingui molta més participació en 

la lluita contra la venda il·legal i aquesta proliferació i extensió dels top manta al port de 

Barcelona. 

Lamenta que no s’accepti aquest prec per actuar en aquesta direcció i evitar que els manters 

proliferin i s’estenguin a la ciutat. 

 

El Sr. RECASENS diu que el govern va demanar la creació d’un grup específic a la Junta Local 

de Seguretat per parlar del top manta. Informa que aquest grup s’ha reunit dues vegades i allà 

ha quedat clar quina era la voluntat, les ganes i les capacitats dels cossos per ajudar i intervenir 

en aquests temes. Afegeix que estarà molt agraït si el PP pot ajudar perquè determinats cossos 

de l’Estat ajudin una mica més. 

 

Es dóna per tractat. 

d)  Preguntes 

Del Grup Municipal CIU: 

 

18.-  (M1519/3519) En quina data té previst el Govern municipal presentar la nova licitació dels 

contractes dels serveis de telefonia i telecomunicacions de l’Ajuntament per tal que siguin un 

exemple de gestió ètic i de bones practiques de l’administració pública? 

 

Es dóna per tractada en el punt 8. 

 

Del Grup Municipal C’s: 

 

19.-  (M1519/3484) Disposa l’Ajuntament de Barcelona del preceptiu Registre de Grups d’interès, i 

si és així, quantes inscripcions s’han fet durant el present mandat? 

 

El Sr. SIERRA pregunta si l’Ajuntament disposa, tal com és preceptiu en la Llei de 

transparència, del Registre de Grups d’Interès i, si és així, quantes inscripcions s’han fet durant 

aquest mandat. 
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La Sra. PIN comenta que la Llei de transparència de la Generalitat, accés a la informació 

pública i bon govern preveu en el títol IV que l’Administració de la Generalitat, els ens locals i 

els organismes públics han de crear un registre de grups d’interès, justament per poder avaluar 

la qualitat democràtica i que els ciutadans tinguin accés a la traçabilitat dels grups que han 

pogut influir en la presa de decisions. 

En el cas de l’Ajuntament, explica que es preveu la posada en marxa d’aquest registre l’últim 

trimestre de 2016. Informa que actualment s’està treballant juntament amb els responsables del 

registre de la Generalitat per aconseguir que la inscripció al registre sigui centralitzada i única 

per a totes les administracions catalanes, perquè això, a part d’estalviar als grups d’interès que 

s’hagin d’inscriure en diferents registres, millora la transparència de les activitats i quines 

activitats ha fet un grup d’interès, atès que la informació està en un únic lloc, i estalvia costos a 

les diferents administracions de desenvolupament d’una plataforma pròpia. 

Accepta la pregunta, tot i que ja sap que les preguntes no s’accepten, però aclareix que vol dir 

que el govern va en la línia de la pregunta. Fa èmfasi en el fet que el govern està pressionant i 

treballant conjuntament amb la Generalitat perquè hi hagi un registre únic i, per tant, diu que 

l’Ajuntament va a expenses de la Generalitat per poder-lo fer. 

Afegeix que aquest govern té una aposta ferma per la transparència, i creu que prova d’això són 

les agendes públiques dels diferents càrrecs electes, que es poden consultar setmanalment. 

 

Es dóna per tractada. 

 

Del Grup Municipal ERC: 

 

20.-  (M1519/3527) Quines mesures pensa implantar el govern per tal de pal·liar la feminització de 

la victimització? 

 

El Sr. CORONAS explica que, segons l’Enquesta de victimització, un 24,9% de les 

barcelonines es van sentir víctimes d’un delicte durant el 2015. Afegeix que, segons l’enquesta, 

les dones pateixen més del triple d’intimidacions, coaccions i amenaces que els homes –un 

3,9% respecte a un 1,1%–, i els han robat bosses, carteres i mòbils dues vegades més sovint que 

als homes. 

Comenta que les dones que s’han sentit més víctimes de delictes són les que tenen entre 30 i 44 

anys, que són un 34%, seguides de les d’entre 16 i 29 anys, que són un 28,9%. Indica que, 

d’aquest total, un 18,3% de les barcelonines diuen que el delicte va ser contra la seva persona, i 

això és un 6% més que els homes. Destaca que, en canvi, la quantitat d’homes que s’han sentit 

víctimes de delictes ha caigut fins a un 21,4%, el percentatge més baix des de 2008. Conclou 

que així ha fet que l’índex de victimització general de Barcelona corresponent al 2015 hagi 

baixat 4 dècimes respecte al 2014. 

Constata que la seguretat no és un assumpte només de policia, sinó que està estretament 

vinculada a la prevenció i a la resolució de les problemàtiques socials i de convivència. Per tant, 

li agradaria que el govern digués quines mesures pensa implantar per pal·liar la feminització de 

la victimització.  

 

El Sr. BADIA passa la paraula al Sr. Recasens, ja que li consta que hi ha estat treballant en les 

diferents regidories. 

 

El Sr. RECASENS opina que la pregunta és important i és pertinent. Comenta que l’Enquesta 

de victimització presentada les darreres setmanes respecte als fets ocorreguts el 2015 ha 

confirmat un repunt en l’índex de victimització de les dones. Però pensa que cal tenir en compte 

la tendència, i diu que la tendència ha estat, en els darrers 5 o 6 anys, 24,7, 24,4, 24,6 i 24,9. 
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Conclou que és un repunt lleuger, però sostingut, i que es confirma. Per tant, indica que la 

tendència en aquest cas és potser més important que la dada concreta. 

Respecte a les diferències pel que fa al gènere, reconeix que són rellevants i preocupen el 

govern. Comenta que és exactament el perfil que ha dit el Sr. Coronas.  

Indica, doncs, que en el marc del Pla local de prevenció i seguretat 2016-2019 hi ha diferents 

vectors que incorporen objectius i accions estratègiques associades i que volen incidir en 

aquests elements rellevants per la qüestió de gènere. 

D’altra banda, informa que s’està treballant en contacte permanent amb la Regidoria de 

Feminisme i LGTBI, que també està treballant el Pla per la justícia de gènere 2016-2020 i que 

recull específicament un àmbit de treball íntegrament destinat a la prevenció i la seguretat des 

d’una perspectiva de gènere. Comenta que ha col·laborat en la seva elaboració i definició 

d’objectius. 

Vol aprofundir en el coneixement i anàlisi de gènere amb la recollida de dades, ja siguin 

policials, via enquesta o altres elements rellevants per definir aquestes polítiques públiques. 

Finalment, informa que hi ha hagut la incorporació de representants del Col·lectiu de Dones, 

entre els col·lectius nous que s’han incorporat al Consell de Seguretat i Prevenció de Barcelona. 

Però, més enllà de les mesures immediates, diu que s’està treballant per tenir unes bones fonts 

d’anàlisi i avaluació dels fets, perquè l’única manera de poder establir bones polítiques 

públiques en aquesta matèria és prestant la màxima atenció a la manera com es recull la 

informació i com s’acaba de conèixer bé el problema. 

Per acabar, es posa a la disposició del Sr. Coronas per al seguiment d’aquest tema. 

 

El Sr. CORONAS agraeix la resposta i que es tingui en compte que, més enllà de les dades, hi 

ha persones a darrere, en aquest cas dones.  

També es posa a disposició del govern per col·laborar a elaborar les idees o estratègies al 

voltant d’aquest àmbit, sempre des d’una vessant positiva i no de fer una crítica perquè sí. 

Reitera que cal prendre consciència de les dades, que són molt clares i vinculen molt 

directament aquest excés respecte als homes de victimització de les dones, que, més enllà de la 

victimització, és un fet real que passa al carrer i que, per tant, cal prestar-li l’atenció que 

requereix i començar a actuar en una línia decidida per evitar que aquesta tendència continuï a 

l’alça. 

 

Es dóna per tractada. 

 

Del Grup Municipal PP: 

 

21.-  (M1519/3509) Com valora el Govern municipal les seves actuacions en relació a l’anomenat 

“Banc Expropiat”, pel que fa al contracte i, en particular, el pagament del lloguer i la seva 

manca possible de cobertura legal? 

 

La Sra. ESTELLER vol saber com valora el govern el contracte de lloguer que va fer 

l’Ajuntament amb el Banc Expropiat, pel qual li pagaven el lloguer als okupes amb un cost total 

de 66.500 euros i, a més, l’Ajuntament es feia càrrec de totes les despeses vinculades a aquest 

edifici. També vol saber quina és la cobertura legal. 

 

El Sr. BADIA explica que s’ha rescindit el contracte perquè el govern considerava que no era 

un contracte d’interès per part de l’Ajuntament. Informa que el govern es va posar en contacte 

amb els okupes i els ho van manifestar. Indica, doncs, que la rescissió ha estat immediata a 

principi de 2016, que era quan hi havia el primer termini. Considera que era un contracte 

estrany o amb unes clàusules que no són normals en aquest tipus de contractació, però no vol 
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entrar en una valoració jurídica ni legal, ja que creu que són altres organismes qui hauran de 

valorar aquesta idoneïtat. 

 

La Sra. ESTELLER constata que el govern va trigar 6 mesos a rescindir aquest contracte. 

Comenta que el PP el 8 de juliol va fer una pregunta per saber si es faria una rescissió 

anticipada d’aquest contracte. Pensa que si el govern hagués volgut es podria haver fet. 

Considera, doncs, que en aquest sentit el govern va consentir aquest lloguer, i diu que durant un 

temps l’Ajuntament el va estar pagant. Demana, doncs, si el Sr. Badia es va informar llavors per 

veure si hi havia un interès públic que justifiqués aquest contracte. Ha tingut coneixement que 

la Intervenció va emetre un informe en què deia que no hi havia aquesta justificació d’interès 

públic, i pregunta si el govern el té. 

Constata que el govern ha donat cobertura al tema, atès que, en la resposta al Grup Popular al 

desembre –en què aquesta va trigar 6 mesos a arribar, de juliol a desembre–, el govern va dir 

simplement que es rescindia el contracte perquè els okupes no estaven d’acord que es pagués 

aquest lloguer. Destaca la permissivitat i la falta d’acció del govern estrictament, perquè al final 

l’Ajuntament no ha rescindit el contracte, sinó que quan hi va haver el venciment va deixar de 

pagar el lloguer. Vol conèixer especialment totes les justificacions, ja que suposa que el govern 

es va interessar per la cobertura legal, atès que l’Ajuntament actual va continuar pagant aquest 

contracte, al marge de qui l’hagués celebrat. 

 

El Sr. BADIA explica que el termini inicial per no fer una renovació era el primer any. 

Comenta que el govern es va assessorar i que el que semblava més coherent era que no es 

produís una pròrroga, ja que fer una rescissió unilateral prèvia a aquest primer termini hauria 

comportat un contenciós per danys i perjudicis, cosa que no portava enlloc. Per tant, diu que el 

govern considerava que el 31 de desembre era una bona data per establir una no-renovació del 

contracte. Opina que el govern tenia potestat per fer això i diu que va actuar en conseqüència. 

Pensa que en l’informe de l’interventor hi ha notes explicatives que avalen com es va procedir 

en aquell moment. A més, li consta que la Fiscalia està mirant el contracte, i serà aquesta qui 

dirà si hi va haver alguna incoherència o alguna irregularitat en el procediment administratiu. 

 

Es dóna per tractada. 

 

e)  Seguiment Proposicions / Declaracions de Grup 

 

VI) Mocions 

 

No havent-hi altres assumptes per tractar, la Presidència aixeca la sessió a les 13.47 hores. 

 


